
خریدار  در شــرایطی که تــورم عمومی متاثر 
از تغییر قیمــت کالاهای اساســی از ۵۲ درصد 
عبور کرد، میزان رشد ســالیانه قیمت مسکن در 
شــهر تهران ۲۶ درصد بود که دقیقا نصف میزان 

افزایش تورم محسوب می شود.
بازار مســکن پس از یک دوره رکود یک ساله در 
اردیبهشت امسال مقداری به تحرک رسید. رشد 
۱۶۶ درصدی معاملات شهر تهران نشان دهنده 
تلاش برای حفظ ســرمایه از طریــق خرید ملک 
بود. با توجه به شــرایط اقتصادی موجود و تغییر 
قیمت کالاهای اساســی، مســکن به عنوان یک 
دارایی امن، بخشی از ســرمایه های سرگردان را 
به ســمت خود جذب کرد.اردیبهشت امسال ۱۰ 
هزار و ۴۹۰ معامله مســکن در شهر تهران منعقد 
شد که در مقایســه با فروردین سال جاری ۲۰۶ 
درصد و نسبت به اردیبهشــت سال گذشته ۱۶۶ 
درصــد افزایش یافت. متوســط قیمــت هم ۳۶ 
میلیــون و ۳۵۰ هزار تومان در هر متر مربع شــد 
که افزایش ۲۶ درصدی را نسبت به سال گذشته 
به ثبت رساند. در مقایســه با فروردین امسال هم 
۶.۱ درصد رشــد کرد. این افزایش غافلگیرکننده 
در شرایطی رخ داد که طی یک سال اخیر بازار به 
لحاظ حجم معاملات و قیمت در آرامش نســبی 

قرار گرفته بود.از جمله عوامل رکود بازار مســکن 
در سال گذشته می توان به قرار گرفتن در مقطع 
قبل و بعد از انتخابات، انتظار برای احیای برجام و 
افت شدید توان متقاضیان خرید ملک اشاره کرد. 
طی بــازه زمانی ۱۳۹۶ تا ۱۴۰۰ مســکن حدود 
۶۰۰ درصد رشــد قیمت را تجربه کــرده بود و به 
همین لحاظ متقاضیان واقعــی توان خرید خود 
را از دست دادند. پس از آنکه در سال ۱۴۰۰ بازار 
ملک به رکود رســید پیش بینی می شد که دست 

کم این رکود ۱۰ تا ۱۲ فصل باقی بماند.
اما تحرک نسبی بازار در اردیبهشت سال جاری از 
عوامل متعددی نشــأت گرفت؛ اول اینکه با تغییر 
قیمت کالاهای اساسی مواجه شدیم که مقداری 
به انتظــارات تورمی و تلاش برای حفظ ســرمایه 
از خرید دارایی های ثابت دامن زد. مســاله دیگر 
اینکه معمولا اردیبهشــت ماه بــه دلیل نزدیک 
شدن به پیک جابه جایی و عبور از ماه نیمه تعطیل 
فروردین، مقطع پررونقی در بازار مسکن محسوب 
می شود. ســومین عامل افزایش قیمتی بود که در 
نهاده های ساختمانی ایجاد شد و به رکود ساخت و 
ساز دامن زد.بر اساس گزارشی که مرکز آمارارایه 
داد تورم نهاده های ساختمانی شهر تهران در سال 
گذشته ۵۵ درصد بوده است. نرخ تورم عمومی هم 

در اردیبهشت امســال به رقم بی سابقه ۵۲ درصد 
رســید. مجموع این عوامل باعــث تحریک طرف 
تقاضا و افزایش قیمتهای پیشــنهادی، بخصوص 
برای واحدهای نوســاز در بازار مسکن شد.با همه 
این تفاســیر قیمت واقعی مســکن کاهش یافته 
است. نرخ رشد ســالیانه قیمت مسکن ۲۶ درصد 
بوده، در حالی که تورم عمومــی ۵۲ درصد اعلام 
شــد. این نشــان می دهد اگرچه قیمت اســمی 
مســکن افزایش پیدا کرده، نرخ رشــد ســالیانه 
قیمت به حدود نصف میزان افزایش تورم رسیده 
و در واقع قیمت واقعی مسکن کاهش یافته است. 
کارشناســان پیش بینی می کنند که این وضعیت 
در ســال جاری ادامه پیــدا کند. یعنــی ممکن 
است قیمت اسمی مســکن با رشد مواجه شود اما 
احتمالا نرخ رشد آن در محدوده کمتر از نرخ تورم 

به حرکت خود ادامه خواهد داد.

وزیـر اقتصاد اعلام کـرد

پایان اخذ سـود مازاد از وام گیـرندگان تا ماه آینده
    روند پرداخت تسهیلات خرد مطلوب نیست
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خانه  هنر   میرا

سازمان برنامه و بودجه در پاسخ به شایعات اخیر اعلام کرد

حذف ارز ترجیحی یک تصمیم 
درست و عاقلانه جمعی بود

در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا

ولی بیماری  وند نز رئیس جمهور: ر
ونا موجب عادی انگاری نشود کر

مدیرعامل شرکت مهندسی آبفای کشور خبر داد

قطعی ۵ ساعته آب برای پرمصرف ها

 وزیر صمت:

حرکت به سمت ساز و کارهای 
نوین در دستور کار است

صفحه 2
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صفحه 5

بورس

بر اســاس تصمیمات ســازمان بورس، قرار بود 
دامنه نوسان بنا بر شرایط بازار به صورت فصلی 
با افزایش یک درصــدی همراه شــود و اکنون 
اجرای آن برای دومین فصل در تابستان ۱۴۰۱ 
در هاله ای از ابهام قــرار گرفته اما مدیر نظارت بر 
بورس های سازمان بورس از بررسی این موضوع 
در هیات مدیره این ســازمان خبــر داد. حذف 
دامنه نوســان بورس از جمله پیشــنهاداتی بود 
که بارها از ســوی کارشناســان به منظور بهبود 
وضعیت بازار مطرح شــده بود.ســازمان بورس 
نیز به دنبال چنین مبحثی از سوی کارشناسان، 
تصمیمات جدیدی را مبنی بر افزایش تدریجی 

دامنه نوسان اتخاذ کردند و معتقد بود که با توجه 
به وضعیت فعلی معامــلات بورس حذف یکباره 
دامنه نوســان چندان اقدام درستی نیست و این 
امر می تواند زمینه ساز ایجاد هیجان در بازار و نیز 
افزایش ضرر و زیان سهامداران در بازار شود.در 
ادامه حاشیه های ایجاد شده و نیز پیشنهادهای 
ضدونقیض فعالان حاضر در بازار به منظور انجام 
بهترین تصمیم گیری برای تغییر دامنه نوسان، 
»محسن خدابخش«، نایب رییس هیات مدیره 
سازمان بورس و اوراق بهادار در اواسط اسفندماه 
ســال گذشــته به ایرنا اعلام کرد: مــا معتقد به 
افزایش دامنه نوسان هســتیم که این اتفاق باید 

به صورت تدریجی رخ دهد.بر اساس تصمیمات 
اولیه اتخاذ شده قرار بر این است که دامنه نوسان 
تا ۱۰ درصد تغییر کنــد و به احتمال زیاد درصد 
در نظر گفته شده از ســال ۱۴۰۱ اجرایی خواهد 
شد.مطابق صحبت های مطرح شده از سوی نایب 
رییس هیات مدیره ســازمان بورس و نیز مصوبه 
هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار، از ۲۹ 
فروردین دامنه نوســان قیمت سهام برای فصل 
بهار ۱۴۰۱ در کلیه نمادهای معاملاتی سهام در 
بازار اول تابلوی اصلی و فرعی بورس اوراق بهادار 
تهران با افزایش یک درصدی از مثبت و منفی ۵ 

درصد به مثبت و منفی ۶درصد افزایش یافت.

افزایش یک درصدی دامنه نوسان بورس در تابستان اجرایی می شود؟
بازار مسکن نصف تـورم رشد کرد

مشاور رییس جمهور مطرح کرد

راه اندازی اولین بانک آفشور 
با سرمایه ۵۰ میلیون دلاری
 دبیر شورای عالی مناطق آزاد گفت: کفایت سرمایه برای تاسیس اولین بانک آفشور در کیش
  50 میلیون دلار بوده اما از آنجایی که سهامداران بزرگی وارد این کنسرسیوم شده اند
 تقاضا داده اند که سرمایه اولیه را به 200 میلیون دلار افزایش دهند

آگهي فراخوان مناقصه عمومي 
 فشرده  - يك مرحله اي

۱- مناقصه گزار: شرکت گاز استان خوزستان به شناسه ملی ۱۰۱۰۱۸۸۹۲۰۱ و کد 
اقتصادی ۴۱۱۳۳۱۶۷۸۴۷۷ به نشانی : خوزستان - اهواز – حد فاصل ميدان چهار اسب 
(سه راه تپه) و پل برومی- روبروي شهرك صنعتي شماره ۴ امور تداركات و عمليات 

كالا شرکت گاز استان خوزستان - واحد تدارکات – اتاق ۲۰۱ تلفن : ۰۶۱۳۴۱۹۹۹۵۸
با ارزيابی ( فشرده ) خريد اتصالات  ۲- موضوع فراخوان: مناقصه عمومی همزمان 
فولادی مربوط به تقاضای شماره ۰۱۳۰۰۱۲ از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت 

به شماره فراخوان ۲۰۰۱۰۹۳۳۷۷۰۰۰۰۷۰
نقد  وجه  واريزی  فيش  اصل  کار:  ارجاع  فرايند  در  شرکت  تضمين  نوع   -۳
واريز  شناسه  و   IR ۲۳۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۲۳۳۰۴۰۲۲۴۰۴ شبا  حساب  شماره  به 
گاز  شرکت  مرکزی  بانک  خزانه  به نام   ۳۵۱۱۲۳۳۵۷۲۹۲۶۹۰۸۴۰۰۰۰۰۰۰۰۰۲۰۰۷
استان خوزستان قابل واريز در کليه شعب بانک ملی ايران و ساير بانک های مجاز يا 
ضمانت نامه بانکی بنام مناقصه گزار و يا اوراق مشارکت بی نام تضمين شده بانک ها و 
دولت با قابليت باز خريد قبل از سر رسيد ( موضوع قانون نحوه انتشار اوراق مشارکت) را 

ضمن درج در سامانه ستاد در پاکت الف لاک و مهر شده به مناقصه گزار تسليم گردد. 
۴- تاريخ و مهلت تحويل استعلام ارزيابي كيفي مناقصه گران: حداكثر ۱۴ روز 

بعد از تاريخ انتشار آگهي نوبت دوم 
ارزيابي كيفي تكميل شده  از بررسي مدارك و اسناد  ۵- تاريخ توزيع اسناد: پس 
واصله از سوي مناقصه گران و انجام ارزيابي، اسناد مناقصه بين شركت هاي واجد شرايط 

توزيع خواهد شد. 
۶- تامين کالای گازرسانی توسط مناقصه گران می بايست الزاماً از توليد کنندگان موجود 
در وندورليست شرکت ملی گاز ايران صورت پذيرفته و اولويت، خريد کالای ايرانی می باشد.

۷- نامه آخرين تغييرات آن شركت بهمراه اعلام آمادگي وذكر شناسه ملي حقوقي وارائه 

كد پستي و تلفن تماس الزامي است . 
۸- ارائه مدارك و فرم هاي استعلام ارزيابي تكميل شده از سوي مناقصه گران هيچگونه 

حقي را جهت متقاضيان براي شركت در مناقصه ايجاد نخواهد كرد.
۹- مناقصه گزار مختار است در مرحله اول با ۲ پاکت «ج» و درمرحله دوم با تنها ۱ پاکت 

«ج» نسبت به گشايش پاکات اقدام نمايد . 
۱۰- خريد اسناد: متقاضيان شرکت در مناقصه می توانند پس از واريز مبلغ ۵۰۰،۰۰۰ 
 IR ۲۳۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۲۳۳۰۴۰۲۲۴۰۴ ريال غير قابل استرداد به شماره حساب شبا
و شناسه واريز ۳۵۱۱۲۳۳۵۷۲۹۲۶۹۰۸۴۰۰۰۰۰۰۰۰۰۲۰۰۷ بنام خزانه بانک مرکزی 
شرکت گاز استان خوزستان قابل واريز در کليه شعب بانک ملی ايران و ساير بانک های 
 www.setadiran.ir مجاز از طريق سامانه ستاد درزمان مهلت اسناد به آدرس اينترنی

مراجعه و اسناد مناقصه دريافت نمايند.
۱۱- فيش / رسيد پرداخت مبلغ ۵۰۰/۰۰۰ ريال خريد اسناد در مهلت ارائه پيشنهاد 
(رديف ۳ آگهی) به همراه پاکت الف به دبيرخانه کميسيون مناقصات شرکت تحويل گردد.

۱۲- مراحل برگزاری مناقصه از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس 
www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است در صورت عدم عضويت قبلی ، 
مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت 

در مناقصه محقق سازند. 
۱۳- ساير اطلاعات و جزئيات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج می باشد.

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه: ۰۲۱-۴۱۹۳۴
دفتر ثبت نام: ۸۸۹۶۹۷۳۷- ۸۵۱۹۳۷۶۸ -۰۲۱

تاريخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۴/۰۴
تاريخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۴/۰۵

 نوبت دوم

  روابط عمومی شرکت گاز استان خوزستان 

شناسه آگهى: 1339568

به اطلاع مي رســاند شــركت آب وفاضلاب اســتان 
همدان جهت احداث مخزن آب شــرب در روســتاي 
دولت آباد از توابع شهرستان اسدآباد در صدد تملك 
اراضي در محدوده مشــخص شده در نقشه پيوست 
مي باشد،  لذا بدينوسيله از تمامي مالكين و صاحبان 
حقوق عرصه و اعيان اراضي مشخص شده دعوت مي 

گردد ظرف مدت يك ماه از تاريخ انتشار اين اطلاعيه 
ضمن معرفي كارشناس رسمي دادگستري با در دست 
داشتن اسناد و مدارك مالكيت خود به دفتر حقوقي 
شــركت آب و فاضلاب اســتان همدان به نشــاني : 
همدان- ميدان بيمه- شــركت آب وفاضلاب استان 

همدان مراجعه نمايند.

 نوبت اول اطلاعيه تملك اراضي

شركت آب وفاضلاب استان همدان

آگهي فراخوان مناقصه عمومي 
 فشرده  - يك مرحله اي

۱- مناقصه گزار: شرکت گاز استان خوزستان به شناسه ملی ۱۰۱۰۱۸۸۹۲۰۱ و کد 
اقتصادی ۴۱۱۳۳۱۶۷۸۴۷۷ به نشانی : خوزستان - اهواز – حد فاصل ميدان چهار اسب 
(سه راه تپه) و پل برومی- روبروي شهرك صنعتي شماره ۴ امور تداركات و عمليات 

كالا شرکت گاز استان خوزستان - واحد تدارکات – اتاق ۲۰۱ تلفن : ۰۶۱۳۴۱۹۹۹۵۸
با ارزيابی ( فشرده ) خريد اتصالات  ۲- موضوع فراخوان: مناقصه عمومی همزمان 
فولادی مربوط به تقاضای شماره ۰۱۳۰۰۱۲ از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت 

به شماره فراخوان ۲۰۰۱۰۹۳۳۷۷۰۰۰۰۷۰
نقد  وجه  واريزی  فيش  اصل  کار:  ارجاع  فرايند  در  شرکت  تضمين  نوع   -۳
واريز  شناسه  و   IR ۲۳۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۲۳۳۰۴۰۲۲۴۰۴ شبا  حساب  شماره  به 
گاز  شرکت  مرکزی  بانک  خزانه  به نام   ۳۵۱۱۲۳۳۵۷۲۹۲۶۹۰۸۴۰۰۰۰۰۰۰۰۰۲۰۰۷
استان خوزستان قابل واريز در کليه شعب بانک ملی ايران و ساير بانک های مجاز يا 
ضمانت نامه بانکی بنام مناقصه گزار و يا اوراق مشارکت بی نام تضمين شده بانک ها و 
دولت با قابليت باز خريد قبل از سر رسيد ( موضوع قانون نحوه انتشار اوراق مشارکت) را 

ضمن درج در سامانه ستاد در پاکت الف لاک و مهر شده به مناقصه گزار تسليم گردد. 
۴- تاريخ و مهلت تحويل استعلام ارزيابي كيفي مناقصه گران: حداكثر ۱۴ روز 

بعد از تاريخ انتشار آگهي نوبت دوم 
ارزيابي كيفي تكميل شده  از بررسي مدارك و اسناد  ۵- تاريخ توزيع اسناد: پس 
واصله از سوي مناقصه گران و انجام ارزيابي، اسناد مناقصه بين شركت هاي واجد شرايط 

توزيع خواهد شد. 
۶- تامين کالای گازرسانی توسط مناقصه گران می بايست الزاماً از توليد کنندگان موجود 
در وندورليست شرکت ملی گاز ايران صورت پذيرفته و اولويت، خريد کالای ايرانی می باشد.

۷- نامه آخرين تغييرات آن شركت بهمراه اعلام آمادگي وذكر شناسه ملي حقوقي وارائه 

كد پستي و تلفن تماس الزامي است . 
۸- ارائه مدارك و فرم هاي استعلام ارزيابي تكميل شده از سوي مناقصه گران هيچگونه 

حقي را جهت متقاضيان براي شركت در مناقصه ايجاد نخواهد كرد.
۹- مناقصه گزار مختار است در مرحله اول با ۲ پاکت «ج» و درمرحله دوم با تنها ۱ پاکت 

«ج» نسبت به گشايش پاکات اقدام نمايد . 
۱۰- خريد اسناد: متقاضيان شرکت در مناقصه می توانند پس از واريز مبلغ ۵۰۰،۰۰۰ 
 IR ۲۳۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۲۳۳۰۴۰۲۲۴۰۴ ريال غير قابل استرداد به شماره حساب شبا
و شناسه واريز ۳۵۱۱۲۳۳۵۷۲۹۲۶۹۰۸۴۰۰۰۰۰۰۰۰۰۲۰۰۷ بنام خزانه بانک مرکزی 
شرکت گاز استان خوزستان قابل واريز در کليه شعب بانک ملی ايران و ساير بانک های 
 www.setadiran.ir مجاز از طريق سامانه ستاد درزمان مهلت اسناد به آدرس اينترنی

مراجعه و اسناد مناقصه دريافت نمايند.
۱۱- فيش / رسيد پرداخت مبلغ ۵۰۰/۰۰۰ ريال خريد اسناد در مهلت ارائه پيشنهاد 
(رديف ۳ آگهی) به همراه پاکت الف به دبيرخانه کميسيون مناقصات شرکت تحويل گردد.

۱۲- مراحل برگزاری مناقصه از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس 
www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است در صورت عدم عضويت قبلی ، 
مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت 

در مناقصه محقق سازند. 
۱۳- ساير اطلاعات و جزئيات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج می باشد.

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه: ۰۲۱-۴۱۹۳۴
دفتر ثبت نام: ۸۸۹۶۹۷۳۷- ۸۵۱۹۳۷۶۸ -۰۲۱

تاريخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۴/۰۴
تاريخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۴/۰۵

 نوبت دوم

  روابط عمومی شرکت گاز استان خوزستان 

شناسه آگهى: 1339568

به اطلاع مي رســاند شــركت آب وفاضلاب اســتان 
همدان جهت احداث مخزن آب شــرب در روســتاي 
دولت آباد از توابع شهرستان اسدآباد در صدد تملك 
اراضي در محدوده مشــخص شده در نقشه پيوست 
مي باشد،  لذا بدينوسيله از تمامي مالكين و صاحبان 
حقوق عرصه و اعيان اراضي مشخص شده دعوت مي 

گردد ظرف مدت يك ماه از تاريخ انتشار اين اطلاعيه 
ضمن معرفي كارشناس رسمي دادگستري با در دست 
داشتن اسناد و مدارك مالكيت خود به دفتر حقوقي 
شــركت آب و فاضلاب اســتان همدان به نشــاني : 
همدان- ميدان بيمه- شــركت آب وفاضلاب استان 

همدان مراجعه نمايند.

 نوبت اول اطلاعيه تملك اراضي

شركت آب وفاضلاب استان همدان



وزیر اقتصاد اعلام کرد

پایان اخذ سود مازاد از وام گیرندگان تا ماه آینده

رئیس سازمان انرژی اتمی:

تولید ۱۰ هزار مگاوات برق اتمی در دستور کار قرار گرفت

سیاست
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ویه ها را جایگزین تغییر افراد کنیم تغییر ر
حسین سلاح ورزی  دومینوی تغییر یا ترمیم تیم اقتصادی دولت، در 
شرایط کنونی، کمکی به بهبود وضعیت اقتصادی کشور نخواهد کرد و 

باید تغییر رویه ها را جایگزین تغییر افراد کنیم.
واقعیت آن اســت که نه تنها دولت ســیزدهم و نه فقط نظام اقتصادی 
بلکه کل کشور، بیش از همیشه به عقلانیت، انتخاب درست اولویت ها 
و تمرکز منابع )از جمله توجه سیاستگزاران( به نقاط بحرانی نیاز دارد. 

سیاهچاله صنعت خودروی کشور، که اکنون زیرپای وزیر صمت دهان 
گشوده و منشا انتقادات بسیار تا مرز استیضاح شده است، می تواند یک 
نشانه غلط برای انحراف اذهان از اولویت هایی نظیر فقدان راهبردهای 

اصولی در تصمیمات کلان اقتصادی باشد. 
خودروســازان داخلی، بیش از چهار دهه بلای جان مردم و حکمرانان 
بوده و ایده رهایــی از چنین وضعیــت نکبت باری نیــز در همه ادوار 
مجلس طرح شــده  و البته که هیچگاه رای نیاورده است. همچنان که  
هیچ دولتی حاضر نشد به یک جراحی سخت برای درمان تومور بدخیم 
انحصار خودروســازان داخلی تن  بدهد و این اصل ســاده اقتصادی را 
بپذیرد که کیفیت تنها و تنها زاده رقابت اســت و هیچ انحصاری و هیچ 

حمایتی، در هیچ کجا به کیفیت ختم نشده است. 
در واقع انگشــت اتهامی که اکنون به سوی وزیر صمت نشانه رفته است 
را باید متوجه حامیان انحصــار در هر جا و هر بخش از اقتصاد کشــور 
ســاخت که سال هاســت همچون موریانه پایه های تولید در ایران را 
تضعیف کرده است. در فقدان یک اســتراتژی روشن برای برون رفت از 
شرایط کنونی، شاخصی برای یک انتخاب بهتر وجود نخواهد داشت و 

تضمینی برای عملکرد بهتر دولت نیز به دست نمی آید. 
نه فاطمی امین بدترین وزیر کابینه اســت و نه صنعت خودرو با تغییر 
وزیر بهبود خواهد یافت و به دلیل مخالفت دولــت با این تغییر، نتیجه 
اســتیضاح هر چه باشــد، به تضعیف بیشــتر دو حوزه کلیدی تولید و 
تجارت خواهد انجامید. به نظر می رســد کــه همگرایی میان مجلس، 
دولت و بخش خصوصی برای احصای مســایل  کلیدی، جست وجوی 
راه حل های واقع گرایانه  و بالاخره تدوین و اجرای یک تقسیم کار ملی، 
اتخاذ راهبرد اصولی تری باشد و به استناد یک نقشه راه روشن، بتوان به 
ابزار بهتری برای ارزیابی یا انتخاب افراد دســت یافت.بخش خصوصی 

آماده  تسهیل گری در شکل گیری چنین گفت وگویی است.

در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا
ونا موجب  ولی بیماری کر وند نز رئیس جمهور: ر

عادی انگاری نشود

رئیس جمهــور با قدردانــی از تلاش و از جان گذشــتگی پزشــکان، 
پرســتاران و ســایر اعضــای کادر درمــان، وضعیت امــروز کرونا در 
کشــور را که آمار بیماران و فوتی ها به شــدت کاهــش یافته، مرهون 
تلاش های آنان دانســت و تأکید کرد: روند نزولی بیماری نباید منجر 

به عادی انگاری شود.
 آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« روز شنبه در نشست ستاد ملی مقابله با 
کرونا به کاهش آمار ابتلا و فوتی های ناشــی از شیوع ویروس کووید۱۹ 
اشاره و از تلاش ها و زحمات کادر درمان در طول دو سال اخیر قدردانی 

کرد و اقدامات آنها در صیانت از جان مردم را امیدآفرین خواند.
رئیس جمهور گفت: اگر امروز شــاهد وضعیت متفاوتی به لحاظ شیوع 
کرونا در کشورمان نسبت به برخی کشــورهای دیگر جهان هستیم و 
در دل مردم از بابت بازگشایی کســب و کارها و مراکز آموزشی امید به 
وجود آمده، این از لطف خداوند و ثمره ایثار و تلاش بی وقفه پزشــکان 
و پرســتاران و کادر درمان است.آیت الله رئیسی تســریع در پرداخت 
حقوق و مطالبات بیمارســتان ها و کادر درمان را جلوه عملی قدردانی 
از پزشکان و پرســتاران زحمتکش کشور دانســت و از وزیر بهداشت 

خواست که این موضوع را با جدیت پیگیری کند.
رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنانش با اشــاره به ســیر نزولی 
کاهش ابتلا و خسارات جانی ناشــی از کرونا تأکید کرد: این که میزان 
ابتلا به بیماری کاهش یافته و در برخی روزهــا به لطف خدا حتی یک 
مورد فوتی هم نداشــتیم، نباید ســبب عادی انگاری نسبت به رعایت 
اصول بهداشتی شــود.آیت الله رئیسی بر همین اســاس از آحاد مردم 
خواست که در مراکز درمانی و بهداشــتی و اماکن عمومی پرتردد و پر 
ازدحام و همچنین وســایل نقلیه، مانندگذشــته دســتورالعمل های 

بهداشتی را به طور کامل رعایت کنند تا وضع موجود تثبیت شود.
وی همچنیــن تداوم اطلاع رســانی و آموزش درباره بیمــاری کرونا و 
هشدارهای لازم برای پیشگیری از آن را امری ضروری دانست و گفت: 
آموزش عمومی دربــاره یک بیماری مســری مثل کرونا، مســأله ای 

مقطعی و محدود به زمان و مکان خاصی نیست.
رئیس جمهور گفت: بحمدالله امروز شرایط در مقایسه با گذشته بسیار 
متفاوت شده، اما رسانه ملی و مسئولان دانشــگاه های علوم پزشکی و 
وزارت بهداشت همواره به مسأله آموزش و هشــدار به موقع نسبت به 
شیوع بیماری اهتمام داشته باشــند تا زمینه اوج گیری مجدد بیماری 

به وجود نیاید.

امیدواری سخنگوی دولت به کاهش تورم در بلند مدت
ح اصلاح اقتصادی بخشی از تورم را   اجرای طر

کاهش می دهد
ســخنگوی دولت با بیان اینکه قطعا با اجرای طــرح اصلاح اقتصادی 
بخشــی از تورم ســالانه کاهش می یابد ، گفت: دولــت طرح اصلاح 
اقتصادی را برای کاهش تورم اجرا کرد تا امیدوار باشــیم در بلندمدت 
بخشــی از تورم کاهش یابد.علی بهادری جهرمی درباره افزایش قیمت 
کالاهای مختلف در بازار، اظهار کرد: ما دو مساله داریم یکی تورم سالانه 
و دیگری افزایش قیمت ها ناشی از اجرای طرح اصلاح اقتصادی دولت. 
مردم سال هاست که تورم ســالیانه موجود در کشور را درک و مشاهده 
می کننــد و این تورم گرانی های ســالانه را به بار آورده اســت. یکی از 
اهداف اصلاحات اقتصــادی دولت، از بین بردن ریشــه همین تورمی 
است که سال هاســت با آن مواجه ایم.وی ادامه داد: تورم سال گذشته 
بالای ۴۰ درصد بود و ما طرح اصلاح اقتصادی را برای کاهش این تورم 
اجرا کردیم که امیدوار باشــیم در بلندمدت بخشی از این تورم کاهش 
یابد ولی به هر حال این تورم فعلا وجود خارجی دارد و باید در بلندمدت 
با اجرای سیاســت های اصلاحی، آن را از بین برد.ســخنگوی دولت با 
بیان اینکه تورم ســالانه بر قیمت همه کالاها تاثیر می گذارد، تصریح 
کرد: تورم یعنی گران شدن هر ســاله همه کالاها. این تورم یک بیماری 
مزمنی است که ســال هاست در کشــور ما وجود دارد و با وجود همین 

بیماری مزمن، دولت طرح اصلاح اقتصادی دولت را شروع کرده است.

یادداشت

تریبون

 عضو کمیســیون صنایــع و معادن مجلس شــورای 
اســلامی گفت: مشــکلات صنعت خودرو کشــور یا 
معادن فقط به شخص وزیر صمت مربوط نشده و برای 

ساماندهی آن اراده حاکمیتی نیاز است.
الهویردی دهقانی درباره اســتیضاح سیدرضا فاطمی 
امین، وزیــر صنعت، معدن و تجارت گفت: نســبت به 
شرایط صنعت کشــور به ویژه خودروسازی انتقادهای 
جدی وجود دارد ولی ســاماندهی صنعت خودرو فقط 
در دســت وزیر صنعت، معدن و تجارت نیست و خود 
دولت و حاکمیت برای ســاماندهی شرایط این صنعت 

باید اراده ای محکم داشته باشند.
عضو کمیسســیون صنایع و معادن مجلس شــورای 
اسلامی با اشاره به جلساتی که این کمیسیون با فاطمی 
امیــن در موضوع خــودرو برگزار کرده اســت، افزود: 

شــرایط داخلی کشــور در کنار بازار جهانی 
و مســائل اقتصادی در جهان ســبب ایجاد 
مشکلات فراوان دراین صنعت شده که علت 

آن فقط شخص وزیر نیست.
نماینده مردم ورزقان در اســتان آذربایجان 
غربی با بیان اینکــه صنعت خودرو پیچیده و 
سرمایه بر است، گفت: باید برای این صنعت، 

سندی نوشته شود و چشــم اندازی در نظر گرفته شود 
که  چه برنامه ای  برای این صنعت داریم. اما نوع نگاهی 
که در صنعت خودرو وجــود دارد به مانند دیگر صنایع 
است در حالی که صنعت خودرو بسیار وسیع، گسترده 
و آثارش برای امنیت و اقتصادی کشــور مهم ماندگار 

است.
وی یادآور شــد: صنعت خودرو باامنیــت جانی مردم، 

اقتصاد کشور، محیط زیســت، منافع ملی، 
مصرف سوخت و حفظ سوخت های فسیلی 
بسیار اثرگذار است. چرا که متوسط مصرف 
سوخت در خودروهای کشورهای پیشرفته 
کمتر از ۴ لیتر  در ۱۰۰ کیلومتر اســت ولی 
برای خودروهای داخل کشــور این عدد به ۸ 

تا ۹ لیتر می رسد.
دهقانی با اشــاره به عدم هماهنگی عرضــه و تقاضا در 
ارائه خودرو گفت: ایجــاد انحصار در تولید خودروهای 
داخلی سبب شــده که به مصرف کنندگان فشار آمده 
و هر روز شاهد افزایش رشــد قیمت ها در بازار خودرو 

باشیم. 
درحالی که باید برنامه منســجم برای حل چالش های 
این بخش ارائه کــرد و دولت باید در این مســیر نقش 

راهبر، سیاستگذار، ناظر و مدیر را ایفا کند.
این نماینده مجلس با اشــاره به موضوع صنایع معدنی 
کشــور، عنوان کرد: رهبــر معظم انقلاب هــم به این 
موضوع تاکید داشــتند کــه صنعت معدن کشــور از 
شرایط مطلوبی برای بهبود اقتصاد و اشتغال برخوردار 
نیســت و باید وزیر صمت دراین بــاره برنامه دقیق و 
جامعی ارائه دهد تا مدیرانی که از اندیشه نو، خلاق و به 
روز برخوردار هستند بر مستند کار آمده و این بخش را 

ساماندهی کنند.
دهقانی ابراز امیدواری کرد مشکلات صنعت خودرو و 
معادن کشور که ناشــی از حذف ارز ترجیحی و شرایط 
اقتصاد جهانی اســت بــا  همکاری دولــت و مجلس و 
مدیریت صحیح رفع شــده تا امور به ســود منافع ملی 

کشور و مردم پیش رود.

و خودر

خریدار   وزیر امور اقتصــادی و دارایی با 
بیان اینکــه برخی بانک هــا گریزگاه هایی 
برای اخذ سود مازاد بر مصوبات شورای پول 
و اعتبار از تسهیلات گیرندگان یافته اند، از 
شناسایی و بسته شــدن این روزنه ها تا یک 

ماه آینده توسط این شورا خبر داد.
»ســید احســان خاندوزی« در نشســت 
هم اندیشــی مدیران ســتاد و صــف بانک 
صادرات  ســخن می گفت، اظهار داشــت: 
در ماه های گذشــته، دولت و به ویژه وزارت 
اقتصاد، چنــد محور مورد تأکیــد و دارای 
اولویت را برای شــبکه بانکــی مطرح کرد 
که یکی از مهم ترین آنها حرکت به ســمت 
الکترونیکی شــدن قراردادهای بانکی بود 
که هــم از طرف دولت مطرح و هم توســط 
مجلس شــورای اســلامی به عنوان یکی از 
الزامات تصویب شــد.وی گفــت: این امر 
بسیار به تسهیل، شــفافیت و کوتاه کردن 
زمان قراردادها و همچنیــن احقاق حقوق 

تسهیلات گیرندگان کمک می کند.
خانــدوزی محور دیگر مــورد تأکید دولت 
و وزارت اقتصــاد را شــفافیت صورت های 
مالی بانک و شــرکت های زیرمجموعه آنها 
به عنوان گام دیگری مورد اشاره قرار داد که 
کمک می کند در عملکرد مدیریتی بانک ها 
بتوانیم شــاهد افزایش بهره وری و کارایی و 
بالابردن میزان پاســخگویی به مشتریان و 
سپرده گذاران باشــیم.وزیر اقتصاد گفت: 
در زمینــه شــرکت داری بانک هــا تا حد 
خیلی زیادی این غفلت موجب شــده بود، 
میزان و شــاخص های مربوط به بهره وری 
در زیرمجموعه شــبکه شــرکت ها بسیار 
پایین باشــد و امیدواریم تداوم شــفافیت 
صورت های مالی، بــه ارتقــای عملکرد و 

مدیریت بانک ها کمک کند.
خاندوزی افزود: خیلی ها شــفافیت را یک 
هدف ذاتی در نظر می گیرنــد در حالی که 

از منظر ما در وزارت اقتصاد، شــفافیت ابزار 
و طریقی اســت برای اینکه بتوانیم کیفیت 
مدیریت اقتصادی کشــور را بالا ببریم و آن 
را پاســخگو تر نماییم و اســتفاده بهتری از 
اموال و سرمایه های موجود در اقتصاد ایران 

بکنیم.

روند پرداخت تسهیلات خرد مبتنی 
بر اعتبارسنجی اصلًا مطلوب نیست

وی تصریح کرد: اتفاقی که در مورد شفافیت 
صورت های مالی بانک هــا رخ داده و تداوم 
نیز پیدا خواهد کرد، یکــی از آن حلقه های 
زنجیری اســت که باید خودش را در بهبود 
شاخص عملکرد شــرکت های زیرمجموعه 
بانک هــا و اصولاً تمام شــرکت های دولتی 
کشــور نشــان دهد و خاتمه ای بــر دوران 

پنهان کردن این ضعف ها باشد.
وزیر اقتصاد گفت: مسئله بعد، افزایش سهم 
اعتبارات خردی اســت که بتواند مبتنی بر 
اعتبارســنجی به مردم و طبقه متوســط و 
پایین دســت جامعه پرداخت شــود که تا 

کنون دسترسی کمتری به منابع داشته اند.
وی افــزود: این موضوع هم خوشــبختانه با 
اقبال خــوب مدیران بانک ها آغاز شــده، اما 
سرعت کار در مورد تسهیلات خرد مبتنی بر 
اعتبارسنجی که کمتر نیازمند وثیقه و ضامن 
باشــد، اصلًا مطلوب ما نیســت و امیدوارم 
دوستان در این مســیر هم کمک کنند، کار 
با سرعت بهتری جلو برود.خاندوزی ارتقای 
سطح وام های قرض الحسنه را مورد دیگری 
عنوان کــرد که بــا تصویب شــورای پول و 

اعتبار، رخ داده است.

بازگشت مازاد سود اخذ شده به 
تسهیلات گیرندگان

وزیر اقتصاد بازگشــت مازاد سود اخذ شده 
به تسهیلات گیرندگان را از جمله اتفاقاتی 

عنوان کرد کــه خلاف مصوبات شــورای 
پول و اعتبار از مردم گرفته می شــد و حتی 
یــک رأی هیئــت عمومی دیــوان عدالت 
را هم داشــت که چنــدان موردتوجه قرار 
نمی گرفت اما با تأکیــد ویژه وزارت اقتصاد، 

جامه عمل پوشانده شد.
وی گفت: در خصوص مفرها و گریز گاهایی 
هم که شبکه بانکی کشــور با استناد به آنها 
مبادرت به اخذ سود مازاد بر مصوبه شورای 
پــول و اعتبــار از مردم دریافــت می کنند 
نیز، در جلسات اخیر شــورای پول و اعتبار 
چاره ای اندیشــیده شــده و فکر کنم ظرف 
یک ماه آینده بــه تصویب نهایــی خواهد 
رســید.خاندوزی افزود: بدین ترتیب دیگر 
از ابزارهایی مثل ضمانــت و غیره نمی توان 
برای این هدف اســتفاده کــرد، چون آنها، 
ابزارهــای درســتی برای اهــداف دیگری 
هســتند و نباید برای پوشــش این خبط و 
خطای شــبکه بانکی مورداســتفاده قرار 
گیرند.وزیــر اقتصاد ادامــه داد: امیدوارم با 
توجه به جلســاتی که ما در حوزه بانک ها با 
اعضای هیئت مدیره آنها، هم در اســفندماه 
و هم ابتدای ۱۴۰۱ داشــتیم، بتوانیم برای 
تحقق اهــداف از پیش تعیین شــده ای که 
مورد اتفاق سپرده گذاران و سرمایه گذاران 
و مدیریــت بانک هــا و نیــز در راســتای 

اولویت های اقتصادی کشور است، عملکرد 
قابل دفاعی را در پایان سال ارائه دهیم.

وضعیت نا مطلوب رشد اقتصادی
 و سرمایه گذاری دهه ۹0

خاندوزی در بخش دیگری از سخنان خود 
به بیان نکاتی به طور مشخص در مورد خود 
بانک صادرات پرداخــت و تأکید کرد: بانک 
صادرات باید جایگاه خود را در تأمین مالی 

توسعه اقتصادی کشور ارتقا دهد.
وی گفت: با توجــه به اینکــه در تمام دهه 
۱۳۹۰ مــا نه به لحــاظ رشــد اقتصادی و 
نه رشــد ســرمایه گذاری در کشــور نرخ و 
وضعیت مطلوبی نداشته ایم و در جایگاهی 
پایین تــر از تمــام دهه های گذشــته قرار 
گرفته ایم، نیازمند این هســتیم که شبکه 
بانکی به ویژه بانک اثرگذار، بزرگ، خوشنام، 
پردامنه و باسابقه ای مثل صادرات بتواند در 
مسیر توسعه اقتصادی، نقش آفرینی ویژه و 
بیشتری در اجرای پروژه های پیشران ملی 
داشته باشــد و باری از سیاست های توسعه 
اقتصــادی کشــور بــردارد؛ درعین حال 
که هم زمــان بایــد در عرصه کســب وکار 
بانکی خودش هم با شــاخص عملکردی و 

سودآوری بیشتری کار را به جلو ببرد.
وزیر اقتصاد، نکته دوم را مدل کســب وکار 
خود بانــک صــادرات عنوان کــرد به این 
معنا کــه به لحــاظ الگوی کســب وکاری 
و عملکــردی، نیازمنــد این هســتیم که 
وضعیت هایی که این بانک از گذشته داشته 
اســت را در تلاقی با فرصت های اقتصادی 
کشــور، به یک الگوی کســب وکاری ویژه 
تبدیل کنیم.وی با اشاره به ذی نفعان بزرگ 
و مهم و سوابق بانک صادرات، تصریح کرد: 
اگر بانک صادرات بــا این مختصات خودش 
بتواند الگوی کســب وکار مؤثــر، با بازدهی 
مطلوبــی را تعریف کند، می توانــد یکی از 

بانک هایی باشد که جمع کثیری از مردم را 
ذی نفع عملکرد خوب اقتصادی خود کند و 

برایشان رضایت خاطر ایجاد خواهد.
خاندوزی نکته ســوم را در مسئله مطالبات 
غیرجاری بانک صــادرات به ویژه در حوزه 
شــعب خارج از کشــور عنوان کرد و گفت: 
متأسفانه شــاخص های این مسئله، خیلی 
مطلوب نیست و به نظرم این بانک باید یک 
تیم ویــژه را صرفاً برای ایــن کار اختصاص 
دهد تا طی یک ســال آینــده، حداقل ۵۰ 

درصد مطالبات ارزی بانک کاهش یابد.
وزیر اقتصاد تصریح کــرد: بدهکاران بانکی 
از تمــام ظرفیت هــا اســتفاده می کنند و 
بهتریــن وکلا را هم می گیرند تــا بتوانند از 
مسئولیت های خودشــان شانه خالی کنند 
و ما هم در شبکه بانکی کشور باید از بهترین 
ابزارها و متخصصین اســتفاده کنیم که تا 
حد ممکن، بــا یک تیم حقوقــی قوی، این 
مطالبات را وصول کنیم.وی گفت: مســئله 
چهارم، خروج بانک صادرات از بنگاهداری 
و فروش اموال مازاد بانک است که البته این 

موضوع در مورد همه بانک ها مصداق دارد.
خانــدوزی افــزود: حجــم امــلاک بانک 
صادرات قابل توجه اســت و به نظر می رسد 
هیئت مدیــره بانک باید به ســرعت در این 
زمینه دست بکار شود تا مفاد ماده ۱۶ قانون 
رفع موانع تولید واگــذاری املاک در بانک 

صادرات با سرعت بیشتری پیش برود.
وزیر اقتصــاد ادامه داد: مســئله حرکت به 
ســمت تحــولات دیجیتال و ســاماندهی 
شعب هم از نکاتی اســت که بانک صادرات 
می تواند با توانمندی بالاتری نسبت به سایر 
بانک ها در آن پیشــرو باشد. شــما هم در 
اعضای هیئت مدیره و هم معاونان و شــبکه 
مدیریتی خودتان پتانســیل کافی را دارید 
و هم می توانید از شــرکت های فعال در این 

حوزه کمک بگیرید.

و فقط فاطمی امین نیست مسئول ساماندهی صنعت خودر

خریدار  رئیس ســازمان انــرژی اتمی 
با اشــاره به تاکیدات مقام معظم رهبری و 
دستورات مکرر ایشــان در طول سالیان و 
همچنین در ماه های اخیر گفت: تولید ۱۰ 
هزار مگاوات برق جدیــد را به صورت کمی 
هدف گذاری کرده ایم و این مهم در دستور 

کار قرار گرفت.
   محمــد اســلامی معــاون رئیس جمهور 
و رئیــس ســازمان انــرژی اتمــی درباره 
بتن ریزی واحدهای شــماره ۲ و ۳ نیروگاه 
اتمی بوشــهر اظهار داشــت: شب گذشته 
بتن ریزی دیــواره راکتور واحد شــماره ۲ 
آغاز و بخشی از پیشــرفت عملیات عمرانی 
این واحد انجام شــد و در ایــن لحظه قرار 
است تحکیم بستر ســاختمان های جانبی 
واحدهای ۲ و ۳ نیروگاه اتمی بوشهر انجام 
شود و در مرحله بعد قرار است سپرکوبی با 
هدف آماده سازی ســایت به منظور احداث 
واحدها و تاسیســاتی که قرار است اجرایی 

شود را انجام دهیم.
وی افزود: موضوع حائز اهمیت این است که 
از این به بعد و با توجــه به اراده ای که اکنون 
در دولت وجود دارد و بــا برنامه ریزی های 
صورت گرفته، تمــام بخش هایی که مقرر 
شــده در پروژه فعال شــود را بــه صورت 
همزمان و با همدیگر فعال کنیم تا راندمان 
و بهره وری را در این بخــش افزایش و ارتقاء 
دهیم و تلاش می کنیم تاخیــری به پروژه 
تحمیل نشــود تا بتوانیم با سرعت بالاتری 
امور را دنبال کرده و این طــرح را به نتیجه 

برسانیم.
رئیس ســازمان انرژی اتمی بــا بیان اینکه 
امروز شاهدیم که همه به صورت فوق العاده 
شــتابان برای توســعه نیروگاه های اتمی 
در حال حرکت هســتند زیرا با توسعه این 

نیروگاه هــا می تــوان برق و انــرژی پایدار 
تولید کرد، توضیح داد: در نیروگاه شــماره 
یک به صورت ثابت حــدود ۱۰۰۰ مگاوات 
برق تولید می شــود که به صورت پیوسته و 
با فرکانس ثابت این برق تولیدی به شــبکه 
تزریق می شود و این مساله برای وزارت نیرو 
ایران و همچنین وزارت انرژی کشــورهای 
جهان بســیار کارســاز خواهد بود زیرا برق 
تولیدی می تواند به صورت همیشــگی در 

شبکه وجود داشته باشد.
اسلامی تصریح کرد: باید توجه داشت سایر 
نیروگاه ها متاثر از شرایط آب و هوایی دچار 
کاهش ظرفیت می شــوند و راندمان خود را 
از دســت می دهند امــا نیروگاه های اتمی 
علاوه بر نداشتن هیچ آلاینگی؛ دارای عمر 

بهره برداری بالاتر و حداقل ۲ برابری نسبت 
به سایر نیروگاه ها هستند. تولید برق در این 
نیروگاه ها پایــدار بوده و نقصانــی در روند 

تولید آن مشاهده نمی شود.
وی تاکید کرد: امروز تولید برق هســته ای 
مورد استقبال واقع شــده و ما نیز با توجه به 
تاکیدات مقام معظم رهبری و دســتورات 
مکرر ایشــان در طول ســالیان و همچنین 
در ماه هــای اخیر؛ تولید ۱۰ هــزار مگاوات 
برق جدید را به صــورت کمی هدف گذاری 
کرده ایم و این مهم در دستور کار قرار گرفته 
و باید توجه داشــت این طرح غیر از تولید ۲ 
هزار مگاوات برقی است که اکنون عملیات 
اجرایی آن در دست اجرا بوده و روند آن قابل 
مشاهده اســت و این موارد کمک می کند تا 

گام بزرگی در توســعه این قبیل طرح ها و 
برنامه ها برداریم.

اســلامی عنوان کرد: همچنین امسال کار 
متفاوتی را آغاز کرده ایــم به طوری که یک 
نیروگاه ۳۶۰ مگاواتی تمام ایرانی را طراحی 
می کنیم که مقرر شــده بود برای ســاخت 
آن با کشــورهای خارجی همکاری شود و 
امروز این هدف را به صــورت قاطعانه تغییر 
داده ایم و با استفاده از ظرفیت ملی، ساخت 
نیروگاه تمام ایرانی را هدف گذاری کرده ایم 
تا بتوانیم کشــور را در زمــره صاحبان این 

صنعت قرار دهیم.
وی تصریــح کــرد: از تمــام ســازندگان، 
صاحبان صنایع بزرگ و شرکت های داخلی 
دانش بنیان دعوت می کنم تــا به این پروژه 

ملحق شــوند و کمک کنند تا برگ زرینی 
را به نام ملت ایــران در تاریخ ثبت کنیم زیرا 
با این کار تراز کشــور از نظــر تکنولوژی و 
صنعتی به تراز هسته ای تبدیل خواهد شد 
و در نتیجه می توانیم در زمره کشــورهای 

پیش رو و در تراز هسته ای قرار بگیریم.
رئیس سازمان انرژی اتمی ایران همچنین 
درباره تولید و تاســیس آب  شیرین کن در 
نیروگاه های اتمی گفت: یکــی از مطالبات 
دیرینه مردم عزیر بوشــهر، آب شیرین کن 
بوده و از نیروگاه اتمی این موضوع را مطالبه 
کرده اند و در ســفر اخیر رییس جمهور به 
استان بوشهر خواهش کردیم که این مساله 
حتما به ســازمان انرژی اتمــی ایران ابلاغ 
شود زیرا در سال های گذشــته این مهم به 
صورت مطالبه مردمی مطرح شــده اما در 
برنامه این ســازمان قرار نگرفتــه بود و باید 
توجه داشت ما ظرفیت ۱۰هزار متر مکعبی 
در درون نیروگاه داریــم که مصارف داخلی 
را تامین می کند و اکنــون ۵ هزار واحد آن 
فعال بوده و ۵ هزار متر واحد در دست تعمیر 

و بازسازی است.
وی خاطر نشــان کرد: خوشبختانه ظرفیت 
تولید 7۰ هزار متر مکعبی از ســوی رییس 
جمهور تایید شــد و این مهم به ســازمان 
انرژی اتمی ایران ابلاغ شــده و مــا اقدام به 
طراحی خواهیم کرد تا علمیات اجرایی این 

طرح به محض تعیین پیمانکار، آغاز شود.
اسلامی بیان کرد: امیدوارم مطالبه دیرینه 
مردم عزیز استان بوشــهر محقق شود و ما 
بیش از این بدهکار و شــرمنده مردم صبور 
این استان نشــویم زیرا معتقدیم این طرح 
مطالبه به حقی است و ان شاالله حتی زودتر 
از زمانبندی ۲ ساله در نظر گرفته شده این 

طرح اجرایی و به ثمر برسد.
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سازمان برنامه و بودجه در پاسخ به شایعات اخیر اعلام کرد
حذف ارز ترجیحی یک تصمیم درست و عاقلانه 

جمعی بود
 

سازمان برنامه و بودجه طی اطلاعیه ای شایعات منتشر شده در فضای 
مجازی درباره اظهارات سید مسعود میرکاظمی، رئیس این سازمان در 

مورد نقش مجلس در ارز ترجیحی را تکذیب کرد.
به گزارش سازمان برنامه و بودجه کشور، این سازمان در پاسخ به برخی 
شایعات منتشر شده در برخی از رســانه ها اعلام کرد: در چند روز اخیر 
برخی از رسانه ها به نقل از ریاســت سازمان نوشتند که یارانه ۳۰۰ هزار 
تومانی بار سنگینی بر دوش دولت است و سازمان برنامه و بودجه حذف 
ارز ترجیحی را به گردن مجلس انداخت، که هیــچ کدام از این مطالب 
صحیح نبوده و رســانه ها باید در نقل قول مقامات از ســایت رســمی 

سازمان استفاده کنند.
در ادامه آمده اســت: دولت پرداخت کمک معیشــت به مردم در قالب 
پرداخت ریالی و در ادامه به صورت کالایــی را وظیفه خود و حق مردم 
می داند و تمام تلاش خود را برای ارتقاء ســطح معیشــتی آنها به کار 
بسته است.اطلاعیه سازمان برنامه و بودجه کشــور می افزاید: دولت و 
مجلس در حل مشکلات اساســی و اقدامات اصلاحی هم قدم هستند 
و مطامع برخی جریان ها برای ایجاد اختــلاف میان دولت و مجلس به 
نتیجه نخواهد رســید.هم دولت و هم مجلس بر اصلاح شیوه پرداخت 
یارانه ها هم نظر بودند و هستند و روندهای اجرایی هم بر اساس قانون و 

با همفکری یکدیگر پیش می رود.
مشی ســازمان برنامه همراهی   همفکری با خانه ملت است، موضوعی 
که به صورت عینی از جلسات ستاد بودجه ســال گذشته نمایان   شد، 

این جلسات با حضور نمایندگان مجلس شکل گرفت.
در شــرایطی که دولت و مجلس در راســتای حل مشــکلات ریشه ای 
اقتصاد کشور هم قدم شده اند خوب است جریان های خبری و سیاسی 
به جای قلم زدن با اهداف جناحی بر اساس رهنمود مقام معظم رهبری 

در کنار دولت و مجلس باشند.

توسط شرکت راه آهن
 استفاده از واگن های مسافری با عمر بالای

 ۴۸ سال ممنوع شد
 شــرکت راه آهن با هدف حفظ ایمنی قطارهای مسافری، دستور توقف 

سیر واگن های بالای ۴۸ سال را صادر کرد.
به گزارش شــرکت راه آهن، مطابق ماده ۲ و ۴ قانون دسترسی آزاد به 
شبکه ریلی کشور، راه آهن جمهوری اسلامی ایران اقدام به توقف سیر 
واگن های بدون ایمنی داشته اســت. بر اساس این خبر، این تصمیم در 
راستای اجرای وظیفه قانونی حاکمیتی راه آهن و به جهت حفظ ایمنی 
سیر قطارهای مســافری و پیشگیری از بروز ســوانح و همچنین حفظ 

سلامتی و رفاه حال مسافرین است.
بر این اساس نسبت به توقف سیر تعداد محدودی از واگن های مسافری 
شــرکت های بخش خصوصی ریلی که عمر آنها بیش از ۴۸ سال بوده و 

شرکت ها اقدام موثری برای انجام بازسازی آنها نکرده اند اقدام شد.
همچنین به شــرکت های مالک این واگن ها اعلام شده است که صدور 
مجوز سیر واگن های یاد شده که ۴۸ سال از عمر آن ها می گذرد، صرفاً 
منوط به انجام تعمیرات اساســی مطابق با دستورالعمل های استاندارد 

مربوط خواهد بود.

سود سنواتی ۲.۹ میلیون سهامدار از طریق 
سجام واریز شد

 شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجوه )سمات(، 
اعلام کرد: از ابتدای سال تا پایان خرداد ۱۴۰۱، سود سنواتی ۲ میلیون 
و ۹۰۰ هزار سهامدار به مبلغ بیش از ۴ هزار میلیارد ریال، از ۴۴ شرکت 

دریافت و به حساب مردم واریز شده است.
 پس از تغییرات در ســازمان بورس، پرداخت سودهای رسوبی از طریق 
سجام، با کلید واژه حق الناس در دستور کار قرار گرفت تا علاوه بر واریز 
صد در صدی سود مجامع شرکت ها در ســال ۱۴۰۱ از طریق سجام و 
بدون نیاز مراجعه سهامداران به بانک، ســودهای رسوب شده در سال 

های گذشته نیز به حساب آنها واریز شود.
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار از این موضوع با عنوان سودی که 
به مردم پرداخت نمی شــود یاد کرده و وعده داده بــود در ۱۴۰۱ تمام 
ناشران ملزم به پرداخت سود از طریق سجام باشند. وعده ای که محقق 

و همچنان در دستور کار سازمان بورس قرار دارد.
پیش از این خیلی از افراد حتی نمی دانستند ســودی از این شرکت ها 
طلب دارند، و یا بعد از بارها مراجعه موفق به دریافت ســود از شرکت ها 
نشده بودند، اما الزام سازمان بورس به پرداخت حق الناس باعث شد تا 

امروز ۲ میلیون ۹۰۰ هزار نفر به حقشان برسند.
اگر چه از میزان سودهای رسوبی شرکت ها در سنوات گذشته اطلاعات 
دقیقی در دســترس نیســت، اما اطلاعات آخریــن صورت های مالی 
شرکت ها در سامانه کدال نشان می دهد بیش از ۲7 هزار میلیارد تومان 
سود مجامع ســهامداران طی سال های گذشــته در شرکت ها رسوب 
کرده اســت که اکنون از طریق سامانه ســجام بدون نیاز به مراجعه به 

جایی پرداخت می شود.

اما سامانه سجام چیست؟
سجام یک سامانه زیرســاختی برای شناسایی مشــتریان جهت ورود 
به باشگاه بزرگ بازار سرمایه ایران اســت.تمام فعالان این بازار در این 
سامانه، فقط یک بار برای همیشــه اطلاعات خود را ثبت خواهند کرد 
و پس از احراز هویت قادر به دریافــت خدمات مبتنی بر داده های تایید 
شده خواهند بود.از طریق این سامانه اطلاعات هویتی، شماره حساب، 
شماره موبایل، آدرس الکترونیکی و اقامت دایمی فرد ثبت می شود و از 
آن به بعد هیچ نهاد مالی نیازی به دریافت مجدد اطلاعات آن سهامدار 
 www.sejam.ir را ندارد.ســهامداران می توانند با مراجعه به سایت

ثبت نام و احراز هویت سجام را به صورت الکترونیکی انجام دهند.

بازار

معاونت نظارت بازار شــرکت بورس اوراق بهادار تهران 
به هشدارهای نظارتی بورس از طریق سامانه سنجش 
در ۶ماهه اخیر اشــاره کرد و گفت: عمده هشدارها در 
در خصوص معاملات خلاف جهت بــازار )رنج منفی(، 
حذف نامتعارف ســفارش و ایجاد فشــار فروش بوده 

است.
محمدرضا شاه نظری به هشــدارهای نظارتی ارسال 
شــده در ۶ماهه اخیر اشــاره و اظهار کــرد: به منظور 
صیانت از بازار ســرمایه، حفظ منافع سهامداران خرد 
و اجرای اقدامات پیشــگیرانه بیــش از ۲ هزار و ۶۰۰ 
هشدار نظارتی در این دوره از ســامانه سنجش ارسال 

شده است. 
وی ادامه داد: عمده این هشــدارها مبتنی بر بندهای 

مختلــف مــاده 7 دســتورالعمل انضباطی 
کارگزاران و دســتورالعمل اجرایی معاملات 
برخط بــوده و رویــه به گونه ای اســت که 
در صورت تکــرار یا اثرگــذاری قابل توجه، 
با متخلفــان برخــورد خواهد شــد که این 
برخوردها می تواند طبق ماده ۳۵ قانون بازار 
اوراق بهادار در حــوزه تخلفات کارگزاری ها 

و بازارگردان ها یا مــاده ۴۶ آن قانون در حوزه احتمال 
وقوع جرم دستکاری قیمتی یا اغوای بازار باشد.

شاه نظری به دیجیتالی شــدن ابزارهای نظارتی بورس 
تهران اشاره کرد و گفت: در گذشته هشدارهای نظارتی 
به کارگزاران یا مدیر معاملات به دلیل سیستم دستی و 
تلفنی بودن با مشکلات متعددی روبرو بود. با راه اندازی 

ســامانه ســنجش )ســامانه نظارتی جامع 
شرکت بورس( از بهمن ماه سال ۱۳۹۹، نتایج 
گزارش های متعدد سامانه هوشمند نظارتی 
بیدار به ســامانه ســنجش منتقل شده و بر 
اساس آن هشدار نظارتی به سامانه معاملات 

کارگزاری )نامک( ارسال می شود. 

محدودسازی دسترسی 2۹ مورد سهامداران
معاونت نظارت بازار شــرکت بورس اوراق بهادار تهران 
خاطرنشــان کرد: این هشــدارهای نظارتی همچنین 
به مدیرعامل و مدیــر معاملات شــرکت کارگزاری و 
در صورت برخط بــودن معاملات به مدیــر برخط نیز 
به صورت پیامک ارسال می شود.وی اعلام کرد: عمده 

هشــدارهای نظارتی ۶ماهه اخیر بیشتر در خصوص 
معاملات خــلاف جهت بــازار )رنج منفــی(، حذف 

نامتعارف سفارش و ایجاد فشار فروش بوده است. 
شاه نظری به محدودســازی موقت دسترسی بر خط 
برخی متخلفان دارای اقدام تکرارشونده یا مؤثر اشاره 
کرد و ادامه داد: به منظور ارتقای ســلامت بازار سرمایه 
و در راســتای صیانت از حقوق ســهامداران و با توجه 
به ماده 7 دستورالعمل انضباطی کارگزاران و ماده ۱۲ 
دستورالعمل اجرایی معاملات برخط، معاونت نظارت 
بازار با توجه به تأثیر قابل ملاحظــه برخی اقدامات بر 
روند معاملات، اقدام به محدودســازی موقتی ۵ روزه  
۲۹ مورد دسترســی برخــط ســهامداران در ۶ماهه 

گذشته کرده است.

ارزش واقعی ســهام عدالــت تحت تاثیــر روند نزولی 
بازار سرمایه نســبت به حدود ســه هفته قبل روندی 
کاهشی داشته اســت. پس از آزادسازی سهام عدالت، 
مشمولان این سهام که روش مستقیم را برای مدیریت 
ســهام خود انتخاب کرده بودند، می توانند با مراجعه 
به ســامانه www.samanese.ir ارزش واقعی سهام 
و جزئیات دارایی خود را مشــاهده کننــد. این ارزش 
یکسان نیست و تحت تاثیر نوســانات بازار افزایشی یا 
کاهشی می شود. برای مثال، ارزش واقعی سهام عدالت 
با ارزش اولیه یک میلیون تومانی در ۲۰ اســفند سال 
۱۳۹۹، ۱۸ میلیون و 7۸۰ هزار تومان قیمت داشــت، 
در حالی که قیمت این سهام در ۱۶ تیرماه سال ۱۴۰۰ 
تا ۱۴ میلیــون و 7۰۰ هزار تومان کاهــش یافته بود. 
ســهامی که در روزهای نخستین آزادســازی سهام 
عدالت یعنی اردیبهشــت  ماه و خرداد ماه سال ۱۳۹۹ 
بیش از ۲۰ میلیون تومان قیمت داشت.در این راستا، 

در یازدهم مهرماه سال گذشته ارزش واقعی 
سهام عدالت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی 
بیش از ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هــزار تومان و در 
۲۸ آبان ماه حدود ۱۱ میلیــون و ۵۰۰ هزار 
تومان قیمت داشت. اما روند نزولی در بورس 
باعث کاهش این ارزش شــد. بــه طوریکه 
ارزش واقعی ســهام عدالت بــه ارزش اولیه 

۴۹۲ هزار تومانی در ۲۹ بهمن ماه ســال گذشته، ۱۰ 
میلیون و ۳۵۱ هزار تومان قیمت داشت.

اما در نهم فروردین ماه ســال جدیــد ارزش واقعی این 
ســهام با ارزش اولیه ۴۹۲ هــزار تومانــی ۱۱ میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان بود که با توجه بــه صعود بازار، در اواخر 
فروردین این رقم به حدود  ۱۲ میلیون و ۲7۵ هزار تومان 
رســید. تا ۱۸ اردیبهشت افزایش ارزش ســهام عدالت 
ادامه داشت و به ۱۲ میلیون و 7۶۳ هزار تومان هم رسید. 
اما دوباره روزهای پرنوسان بازار روی ارزش سهام عدالت 

نیز تاثیــر گذاشــت و در ۱۰ خردادماه، ارزش 
واقعی ســهام عدالت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار 
تومانــی، ۱۲ میلیون و ۵۸۰ هــزار تومان بود.

روند نزولی بازار ســرمایه طی دو هفته گذشته 
باعث شده است ارزش واقعی این سهام کاهش 
یافته و طبق آخرین آمار به حدود ۱۲ میلیون 

و ۴۸۹ هزار تومان رسیده است.

همچنان امکان فروش وجود ندارد
البته همچنان امکان فروش این سهام برای مشمولان 
وجود نــدارد و این افراد همچنان بایــد منتظر تصمیم 
مسئولان برای تعیین تکلیف ســهام عدالت باشند. بر 
این اســاس مجید عشــقی در آخرین اظهار نظر خود 
در مورد ســهام عدالت اعلام کرده بود که نحوه فروش 
سهام عدالت در سال ۱۳۹۹ با ایرادات جدی مواجه بود، 
اکنون در شورای عالی بورس و کارگروهی که به عنوان 

زیرمجموعه این شــورا فعال اســت، در حال بررســی 
شیوه فروش ســهام عدالت هســتیم تا آن را به مرحله 
نهایی برســانیم. طبق فرمایشــات رهبر معظم انقلاب 
در ابلاغیه ســهام عدالت، اصل بر این اســت تا مردم از 
ســهام عدالت خود به عنوان دارایی آینده دار نگه داری 
کنند.افرادی که در ســال  ۱۳۹۹ اقدام به فروش سهام 
عدالت خود نکردند و آن را در اختیار دارند، کسب سود 
سالیانه خوبی کسب کردند که این سود در سال ۱۴۰۱ 
به طور حتم بیشــتر خواهد شــد و این منافع به صورت 
بلندمدت در اختیار مردم قرار می گیرد. فراهم شــدن 
بسترهای لازم برای فروش یک باره سهام عدالت توسط 
سهامداران، ضمن ایجاد زیان مشمولان سهام عدالت، 
ســبب ایجاد هیجان شــدید در کلیت بازار ســرمایه 
می شــود؛ بنابراین تصمیم بر این است تا روشی درنظر 
گرفته شود که مردم آن را به عنوان دارایی نزد خود نگه 

دارند و آن را به فروش نرسانند.

بورس

سهام عدالت

خریدار  دبیر شــورای عالی مناطق آزاد 
گفت: کفایت ســرمایه برای تاسیس اولین 
بانک آفشور در کیش ۵۰ میلیون دلار بوده 
اما از آنجایــی که ســهامداران بزرگی وارد 
این کنسرســیوم شــده اند، تقاضا داده اند 
که ســرمایه اولیه را بــه ۲۰۰ میلیون دلار 

افزایش دهند.
در یک دهه گذشــته با تشدید تحریم های 
بانکی، راه اندازی بانک فراســاحلی یکی از 
اولویت های برنامه کاری و اجرایی روسای 
مناطــق آزاد قرار گرفــت اما بــه دلایلی 
از جمله ســختگیری های بانک مرکزی  و 
عدم تمایل ســرمایه گذاران، این برنامه به 
اجرا نرسید.  آذر ماه ســال گذشته هم دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد از اجرای اقداماتی 
برای تاسیس بانک فراساحلی )آفشور( در 
مناطق آزاد خبر داد. ســعید محمد آذرماه 
سال گذشــته اعلام کرد که سرمایه گذاران 
داخلــی و خارجــی می توانند بــا حداقل 
سرمایه بانک آفشور را تشکیل دهند و این 
مجموعه می تواند از طریق اشخاص حقیقی 
و حقوقی بخش خصوصی مدیریت شــود و 
مســتقل از بانک مرکزی اســت که البته  
شیوه نامه آن از سوی بانک مرکزی در حال 

تهیه است.
هر چند در گذشــته هم بحــث راه اندازی 
بانک فراســاحلی در مناطــق آزاد مطرح 
بود اما شــرط بانک مرکزی برای ســرمایه 

گذاری حداقل ۱۵۰ میلیــون دلار مانع از 
اجرای این مهم می شد و محمد معتقد بود 
که این قانونی برای اجرا نشــدن راه اندازی 
بانک آف شور بود و ســنگ بزرگی در مسیر 
راه اندازی بانک های آف شور انداخته بودند. 
با مذاکرات انجام شده با بانک مرکزی سقف 
حداقل سرمایه ایجاد بانک آف شور را به پنج 
میلیون دلار کاهــش دادیم و وقتی افرادی 

در ایران حداقل ســرمایه را ۱۵۰ میلیون 
دلار اعلام کردند اساســا بــه معنای انجام 
نشدن تاسیس بانک های آف شور در ایران 

بود.
با گذشــت ۶ ماه از این وعده، دبیر شــورای 
عالی مناطق آزاد از اخذ مجــوز راه اندازی 
اولین بانک افشــور در یکــی از مناطق آزاد 
خبر داد و گفت: خوشــبختانه با مذاکرات 

پی در پی بــا بانک مرکزی مجوز تاســیس 
بانک آفشور گرفته شد و امسال مقدمات راه 

اندازی بانک آفشور در کشور مهیا می شود.
هر چند که از ســوی برخی از نهادها شنیده 
شــد که هنوز بانک مرکزی مجوزی صادر 
نکــرده اما ســعید محمد، مشــاور رییس 
جمهوری و دبیر شــورای عالی  مناطق آزاد 
در گفت وگو بــا خبرنگار اقتصــادی ایلنا با 

اشــاره به موافقت صریح بانک مرکزی با راه 
اندازی بانک آفشــور در منطقه آزاد کیش 
اظهار داشــت: بــا بانک مرکــزی در حال 
مکاتبــه هســتیم و بانک مرکــزی هم در 
نامه ای موافقت خــود را اعلام کرده و قرار بر 
این است که سهامداران صاحب صلاحیت 

را به بانک مرکزی معرفی و اعلام کنیم.
وی افزود: مکاتباتی بــا بانک مرکزی انجام 
شــده و یک مجموعه و کنسرســیومی از 
سهامداران برای بانک افشور کیش تشکیل 
داده ایم  اما به دلایلــی از جمله موضوعات 
تحریمی، اعضای این کنسرسیوم، رسانه ای 

نخواهد شد.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد با بیان اینکه 
تا دو هفنه آینده به صورت رســمی پروپزال 
خود را به بانــک مرکزی ارایــه می دهیم، 
گفت: کفایت ســرمایه برای تاسیس اولین 
بانک افشور در کیش ۵۰ میلیون دلار بوده 
اما از آنجایــی که ســهامداران بزرگی وارد 
این کنسرســیوم شــده اند، تقاضا داده اند 
که ســرمایه اولیه را بــه ۲۰۰ میلیون دلار 

افزایش دهند.
محمــد تاکید کــرد: روش هــای خوب و 
کارآمدی برای نقل و انتقالات ارزی و امکان 
ســوییفت و عملیات بانکی این بانک آفشور 
شناســایی کرده ایم، ادامه داد: با راه اندازی 
بانک آفشــور در منطقــه آزاد کیش امکان 

نقل و انتقالات بانکی برقرار خواهد شد.

وش ۲۶۰۰ هشدار نظارتی بورس در مورد حذف نامتعارف سفارش و ایجاد فشار فر

ارزش سهام عدالت دوباره کاهش یافت

اوضاع چک های برگشتی در اردیبهشت 1401

۶۱۳ هزار فقره چک برگشت خورد
خریدار  آمــار بانــک مرکــزی درباره 
چک های برگشتی در اردیبهشت ماه سال 
جاری نشــان می دهد که در این ماه حدود 
۶۱۳ هــزار فقره چک برگشــت خورده که 
از نظر تعــداد و مبلغ معــادل ۲۹.۹ و ۶۵.۳ 

درصد افزایش داشته است.
 تازه ترین آماری که بانک مرکزی از جریان 
مبادلات چک منتشــر کرده اســت، نشان 
می دهد که در اردیبهشــت ماه سال جاری 
حــدود ۶.7 میلیون فقره چک به ارزشــی 
بیــش از ۲7۴ هزار و ۲۰۰ میلیــارد تومان 
مبادله شــده اســت که از نظر تعداد و مبلغ 
به ترتیــب ۲۰.۹ و ۴۹.۲ درصد نســبت به 

فروردین ماه افزایش دارد.
از ســوی دیگر، حدود ۵.7 میلیــون فقره با 
ارزشــی حدود ۲۴۰ هــزار و ۱۰۰ میلیارد 
تومان از چک های مبادله ای وصول شــده 
اســت که از نظر تعــداد و مبلغ بــه ترتیب 
۲۰ و ۴7.۲ درصــد افزایــش دارد. در کنار 
چک هــای وصولی حدود ۶۱۳ هــزار فقره 
چک هم برگشــت خورده که از نظر تعداد و 
مبلغ چک های برگشتی به ترتیب با  ۲۹.۹ و 

۶۵.۳ درصد افزایش داشته است.

البته، در مــاه مذکور از کل تعــداد و مبلغ 
چک هــای مبادله شــده به ترتیــب ۹.۸ و 
۱۲.۴ برگشت داده شــده که این نسبت در 
اردیبهشت ســال ۱۴۰۰ به ترتیب برابر ۹ و 

۱۱.۹ درصد بوده است. 
همچنیــن در این مدت، در اســتان تهران 
حدود ۲ میلیون فقره چک با ارزشــی بیش 
از ۱۳۶ هزار و ۶۰۰ میلیــارد تومان مبادله 
شده که بیانگر صدرنشینی استان تهران در 

مبادله چک در سطح کشور است. 
چک های وصول شــده در تهران حدود ۱.۸ 
میلیون فقره به ارزشــی بالغ بــر  ۱۲۱ هزار 
و ۹۰۰ میلیارد تومان و چک های برگشتی 
حدود ۱7۶ هزار فقره به ارزشــی حدود ۱۴ 
هــزار و 7۰۰ میلیارد تومان گزارش شــده 

است.

میزان چک های برگشتی 
به تفکیک علل 

علاوه بر این، در اردیبهشت ماه امسال بیش 
از ۵۹۴ هـزار فقـره چـک بـه ارزشی بالغ بر 
۳۳ هزار میلیـــارد تومان به دلایل کسری 
یـا فقـدان موجـــودی برگشـت خورده که 

درواقـع از نظـر تعـداد ۹7.۱ و از نظر ارزش 
نیز ۹۶.۸ درصد از کل چک های  برگشتی به 
دلایل کسری یا فقدان موجودی بوده است.    
از سوی دیگر، در استان تهران بیش از ۱۶۹ 
هزار فقره چک به ارزشــی بالغ بر ۱۴ هزار 
و ۱۰۰ میلیارد تومان به دلایل کســری یا 
فقدان موجودی برگشــت داده شده که در 
اســتان تهران از نظر تعــداد ۹۶.۴ و از نظر 
مبلغ نیز ۹۶ درصد چک های برگشــتی به 
دلایل کســری یا فقدان موجــودی به کل 

چک های برگشتی بوده است.  

چند درصد از چک های وصولی 
رمزدارست؟

همچنین، در این ماه در کل کشــور حدود 
۶.۱ میلیون فقره وصول شــده کــه از این 
تعــداد حــدود ۵.7 میلیون فقــره عادی و 
بیــش از ۰.۴ میلیــون فقره رمــزدار بوده 
است؛ بنابراین در کل کشــور ۹۳.۳ درصد 
از کل چک های وصولــی را چک های عادی 
و ۶.7 درصــد را چک های رمزدار تشــکیل 

می دهند.
از نظر مبلغی نیز، حــدود ۴۸۶ هزار و ۱۰۰ 

میلیــارد تومان چک هــای وصولی در کل 
کشــور، حدود ۲۴۰ هــزار و ۱۰۰ میلیارد 
تومان برای چک های عادی و بیش از ۲۴۶ 
هزار میلیارد تومان خاص چک های رمزدار 
بوده اســت. بر این اســاس، در کل کشــور 
۴۹.۴ درصــد از کل مبلغ چک های وصولی 
را چک هــای عادی و ۵۰.۶ درصــد دیگر را 

چک های رمزدار به خود اختصاص داده اند.
طبق این گزارش، در اردیبهشت ماه امسال 
در کـل کشـــور حدود ۴۰7 هـــزار فقـره 
چـک رمـزدار بـه ارزشـی بیش از ۲۴۶ هزار 
میلیارد تومان وصول شده که نسبت به ماه 
قبل از نظر تعداد و مبلغ بــه ترتیب ۶۲.۹ و 

7۵.۳ درصد افزایش داشته است.

اما در ماه مورد بررســی، در اســتان تهران 
بیش از ۱۴۰ هزار فقـــره چـک رمـزدار بـه 
ارزشـــی حدود ۱۸۵ هزار و ۸۰۰ میلیارد 
تومان وصول شــد کــه در این مــاه، ۵۱.۸ 
درصد از تعداد چک های رمزدار وصولی در 
سه استان تهـران )۳۴.۵ درصـد(، اصفهان 
)۹.۲ درصد( و خراسان رضوی )۸.۱ درصد( 
وصول شده است که بیشــترین سهم را در 

مقایسه با سایر استان ها دارا بوده اند.
از ارزش  همچنــــین، ۸۲.۳ درصــــد 
چــک هــای فــــوق در اســتان هــای 
تهــران )7۵.۵ درصــــد(، اصفهان ) ۳.۵ 
درصد( و خراســان رضــوی ) ۳.۳ درصد( 

وصول شده است.
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رئیس کل سازمان توسعه تجارت:
صادرات غیرنفتی ۴۰ درصد افزایش یافت

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران از افزایش ۴۰ درصدی صادرات 
غیرنفتی در بهار امســال خبر داد و گفت: تراز تجاری ۶۰۰ میلیون دلار 
مثبت شد.علیرضا پیمان پاک در نشست خبری اظهار کرد: بهار امسال 
نســبت به بهار پارســال صادرات غیرنفتی ۴۰ درصــد افزایش یافت. 

همچنین تراز تجاری ۶۰۰ میلیون دلار مثبت بود.
رئیس کل سازمان توســعه تجارت ایران افزود: مشــوق های صادراتی 
امســال بهبود می یابد و با ســازمان برنامع و یودجه جلــو می رویم و با 

اولویت شرکت های دانش بنیان پرداخت ها به موقع انجام می شود.
وی ادامه داد: دســت فرمان تجارت خارجی از بانک مرکزی به سازمان 
توسعه تجارت منتقل شده اســت. ۴ سال تکلیف یک سری از متعهدان 

ارزی تعیین نشده بود و بخش عمده ای تعیین تکلیف شده است.
پیمان پاک گفت: پارســال ۸۵ درصــد ارز صادرکنندگان به کشــور 

بازگشت که با بگیر و ببند نبود بلگه با تسهیل گری بود.
معاون وزیر صمت افــزود: در زنجیره تأمین کالا نیــز در بخش تجارت 
مشــکل داریم. مثلًا انجیر تنی هزار دلار درب کارخانه می فروشیم اگر 
در زنجیره ارزش و خرده فروشــی برویم ارزش افزوده بیشــتری ایجاد 

می شود و در کشورهای هدف حضور پایدار خواهیم داشت.
وی گفــت: این اقدام در حال انجام اســت تا کالا به صــورت مویرگی و 

خرده فروشی در کشورهای دیگر توزیع شود.

معاون وزیر صمت:
وسازی ایران برای ۲۵ سال  ادبیات خودر

 پیش است
معاون وزیر صمت با اشاره به اینکه ادبیات خودروسازی ایران برای ۲۵ 
سال پیش است گفت: امسال تولید دو محصول جدیدبا ارزش و قیمت 
مناسب عرضه خواهند شــد.منوچهر منطقی در نشست خبری اظهار 
کرد: ســاماندهی تولید و عرضه، تحول ســاختاری و حرکت به سمت 

پیشران ها، نقشه راه ما برای صنعت خودرو است.
معاون صنایع حمل و نقل وزیر صمت افزود: سال قبل ۲۱۳ هزار خودرو 
تولید اما ۴۳ هزار دســتگاه عرضه شــد. اگر میانگین قیمت ۱7۰ هزار 
خودروی عرضه نشــده را ۲۰۰ میلیون تومان در نظر بگیریم، یعنی ۳۴ 

هزار میلیارد تومان حبس نقدینگی در خودروسازی داشتیم.
وی با بیان اینکه باید هر چه خودرو داریم عرضه کنیم، گفت: الان عبور 
مستقیم خودرو تقریباً صد در صد شــده است که هم درآمد خودروساز 
بالا می رود و به نیاز بازار پاســخ داده می شــود و هم کیفیت تولید ارتقا 

می یابد.
منطقی تصریح کــرد: با توجه به تفــاوت قیمت تمام شــده و فروش، 
نقدینگی خودروساز کاهش می یابد بنابراین اصلاح روند قیمت گذاری 
باید اتفاق افتد. همچنین هم افزایی هم باید عملیاتی شــود؛ هم افزایی 

یعنی اینکه خودروسازان یک کشور یک مجموعه تأمین دارند.

وی افزود: اولین بحث در هــم افزایی، هم افزایی در پلت فرم هاســت. 
در حال حاضر خودروهای متعدد با تیراژ کــم و خدمات پس از فروش 
غیرقابل قبول داریم. هــم اکنون ما ۴ پلت فرم بــا ارزش داریم. ادبیات 
خودروسازی ایران برای ۲۵ سال پیش است، در حالی که باید خودروی 
باارزش و قیمت مناسب عرضه شــود که در این خصوص خودروسازان 

دو محصول برقی و بنزینی عرضه خواهند کرد.
منطقی ادامــه داد: در جایی هم که نتوانیم بــازار را با خودروی داخلی 

تأمین کنیم واردات را انجام خواهیم داد.
وی با تاکید بر دانش بنیان کردن صنعت خــودرو، گفت: چهار رویکرد 
جریان ســاز در آینده صنعت خودرو شامل برقی ســازی، خودروهای 

خودران، صورتهای نوین حمل و نقل و اتصال پذیری خودرو است.

رئیس کل گمرک ایران:
حمایت از صادرات ذوب آهن اصفهان حمایت 

از تولید ملی است
رئیس کل گمرک ایران گفت: گمرک وظیفــه حمایت کامل از تولید را 
دارد و باید به گونه ای عمل کند که وقفه ای در تولید کشور ایجاد نشود 

و ز تمام ظرفیت های قانونی برای همکاری با صنایع استفاده می کنیم.
به نقل از روابــط عمومی شــرکت ذوب آهن اصفهــان، دکتر علیرضا 
مقدســی معاون وزیر امور اقتصاد و دارایی و رئیس کل گمرک ایران و 
هیات همراه پنج شنبه دوم تیرماه با حضور در ذوب آهن اصفهان ضمن 
دیدار و گفت وگو با مدیرعامل و دیگر مســئولین ایــن مجتمع عظیم 
صنعتی، در آیین افتتاح ساختمان جدید گمرک اختصاصی ذوب آهن 

شرکت کرد.
گمرک اختصاصــی ذوب آهن اصفهــان، اولین گمــرک اختصاصی 
واحدهای تولیدی کشور محسوب می شــود که در دهه پنجاه همزمان 
با تاســیس این شــرکت آغاز به کار نمود و هم اکنون عمــده واردات و 

صادرات ذوب آهن از این طریق انجام می شود.
رئیس کل گمرک ایــران در آییــن افتتاح ســاختمان جدید گمرک 
اختصاصی ذوب آهن اصفهان گفت: این شرکت یک مجموعه پرتلاش 
و پرتوان در صنعت کشور محسوب می شــود که با صادرات چشمگیر 

محصولات خود نقش مهمی در ارزآوری ایفا کرده است.
وی افزود: گمرک به عنوان یک نهاد حاکمیتــی وظیفه حمایت کامل 
از تولید را دارد و باید به گونه ای عمل کند که وقفه ای در تولید کشــور 
ایجاد نشــود و لذا از تمام ظرفیت های قانونی برای همکاری با صنایع از 

جمله ذوب آهن اصفهان استفاده می کنیم.
دکتر مقدســی اظهار کرد: گمرک در کنار ذوب آهن اصفهان است چرا 
که این شرکت را پشــتوانه ای برای صنعت کشور می دانیم و تلاشگران 
آن نیز در واقع ایثارگرانی هســتند که در برابــر تحریم های اقتصادی 

جهاد می کنند.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهــان نیز ضمن تقدیر از مســئولین گمرک 
کشــور که حمایت از تولید را در اولویت قرار داده اند، گفت: این شرکت 
از ســال گذشــته حرکت تازه ای را در بخش تامین پایدار مواد اولیه از 
طریق ورود به معدن داری و فراوری مواد اولیه آغاز کرده است. بخشی 
از تامین مواد اولیه که از طریق واردات تامین می شود، بستگی بسیاری 
به همکاری گمرک و مسائل مربوط به مبادی ورودی کشور دارد که در 
این زمینه تعاملات بسیار خوبی با گمرک برقرار شده است تا خدشه ای 
به تولید وارد نشــود.وی با اشــاره به اینکه ذوب آهن اصفهان همکاری 
خوبی با گمرک در دهه های گذشــته داشــته و قطعاً این همکاری ها 
توســعه می یابد، افزود: با توجه بــه مازاد تولید فولاد و ســرانه مصرف 
فولاد، صادرات اهمیت ویــژه ای برای واحدهــای تولیدکننده فولاد 
دارد که برخی مســائل آنکه به مبادی خروجی مربوط اســت از طریق 

همکاری و تعامل با گمرک کشور حل می شود.

تولید

معاون وزیر صمت گفــت: در یکی از انبارهای بزرگ در 
تهران دســتگاه های لوازم خانگی دست دوم را تجهیز 
و نو میکردند که تبدیل به شــبکه هم شــده بودند؛ در 
نهایت با این شبکه برخورد شد. محمدمهدی برادران 
در نشســت خبری با بیــان اینکه مبارزه بــا کالاهای 
قاچاق و تقلبــی در قطعــات یدکی، لــوازم خانگی و 
محصولات دخانی را از ابتدای ســال کلید زدیم، اظهار 
کرد: ۱۰ میلیارد دلار حجم بازار داخلی قطعات یدکی 

خودرو اســت کــه ۹۰ هزار شناســه صادر 
شــده و برای ۳۹ میلیون قطعه کد رهگیری 
در قطعات یدکی به جمع بندی رســیدیم.

معاون صنایع عمومی وزیر صمت افزود: اخذ 
کد شناســه و رهگیری برای کلیه کالاهای 
لوازم خانگی صورت گرفت در ســطح عرضه 
نیز اقدامات مناســبی انجام شــد، به عنوان 

نمونه با یکی از انبارهای بزرگ در تهران برخورد شــد. 

در این انبار دستگاه های لوازم خانگی دست 
دوم را تجهیز می کردند که تبدیل به شــبکه 
هم شــده بودند که در نهایت با این شــبکه 
برخورد شــد.برادران ادامه داد: پارســال در 
حوزه دخانیات ۱۱ میلیارد نخ سیگار قاچاق 
در بازار بوده که قطعاً در بخش خرده فروش 
با قاچاق مقابلــه نمی کنیم بلکــه با قاچاق 
ســازمان یافته مثلًا قاچاق برند ماربلو مقابله خواهیم 

کرد و براین اســاس ۳۰۴۱ کد شناســه در این حوزه 
صادر کردیم.وی گفت: ۱۲ هزار میلیارد تومان امسال 

حقوق دولتی از دخانیات دریافت خواهیم کرد.
برادران بــا بیان اینکه امســال ۱۸ میلیون دســتگاه 
لوازم خانگی امســال تولید خواهیم کــرد، افزود: در 
بهار امســال کاهش ۱۵ درصدی ارزبری، افزایش ۱۰ 
درصدی عمق داخل و افزایــش ۱۰ درصدی صادرات 

داشتیم.

 گمرک چین از رشد ۱۸ درصدی تجارت این کشور 
با ایران در ۵ ماهه نخســت ســال جاری میلادی و 
عبور ارزش مبــادلات دو کشــور از ۶ میلیارد دلار 

خبر داد.
 جدیدترین آمار منتشــر شده از ســوی گمرک چین 
نشان می دهد مبادلات تجاری این کشور با ایران در ۵ 
ماهه نخست سال جاری میلادی با رشد ۱۸ درصدی 

نسبت به مدت مشــابه سال قبل مواجه شــده و به ۶ 
میلیارد و ۴7۲ میلیون دلار رسیده است.

ارزش مبادلات دو کشور در ماه های ژانویه تا می سال 
قبل بالغ بر ۵ میلیارد و ۴۸۱ میلیون دلار اعلام شــده 

بود.
واردات چین از ایران در ۵ ماهه نخســت ۲۰۲۲ با رشد 
۲۶ درصدی نسبت به مدت مشابه ســال قبل مواجه 

شــده و به ۳ میلیارد و ۱۹۲ میلیون دلار رسیده است. 
چین در مدت مشــابه ســال قبل ۲ میلیــارد و ۵۳۵ 

میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود.
صــادرات چین به ایــران در ماه های ژانویــه تا آوریل 
امســال نیز با رشــد ۱۱ درصــدی مواجه شــده و به 
۳ میلیارد و ۲۸۰ میلیون دلار رســیده است. چین در 
ماه های ژانویه تا می ســال قبل چین ۲ میلیارد و ۹۴۶ 

میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده بود.
بر اســاس این گزارش چین در ماه می ساال جاری 
7۰۳ میلیون دلار کالا از ایــران وارد و 7۴۴ میلیون 
دلار کالا به ایران صادر کرده اســت. واردات چین از 
ایران در این مــاه ۲7 درصد و صادرات این کشــور 
به ایران ۲۴ درصد نســبت به ماه می ســال ۲۰۲۱ 

افزایش داشته است.

صمت

واردات

خریدار  وزیــر صنعت، معــدن و تجارت 
گفــت: مهمتریــن ماموریتی کــه در این 
وزارتخانــه برای خــود تعریف کــرده ایم، 
حرکت به ســمت ســاز و کارهای نوین به 
منظور اســتفاده بهینه از ظرفیت ها و منابع 

موجود است.
»ســید رضــا فاطمی امین« در نشســت 
خبری به مناسبت فرا رسیدن دهه »تولید 
و تجارت« اظهار داشــت: بخــش صنعت، 
معدن و تجارت ۲۵ درصــد تولید ناخالص 
داخلی کشــور را تشــکیل می دهــد و این 

بخش با تنوع بسیاری مواجه است.
وی بیان داشــت: تنوع و گســتردگی این 
بخــش ها ســبب شــده اگــر نتوانیم یک 
الگوی کلان و راهکار یکپارچه و منســجم 
اتخاذ کنیم، با چالش هــای زیادی مواجه 

می شویم.
 وزیر صمت با اشــاره به مســائل موجود در 
اقتصاد داخلی کشــور، ادامه داد: در حوزه 
ســرمایه گذاری شــاهد یک عدم توازن در 
طول زنجیره ها هســتیم، به عنوان مثال در 
خودروســازی بالای ســه میلیون دستگاه 
ظرفیت مونتاژ وجود دارد، اما ظرفیت ها در 
حوزه رنگ و موتور کمتر اســت. وی اضافه 
کرد: در صنعت برق، کمبود برق در تابستان 
و در مقابل کمبود گاز در زمستان داریم، بر 
این اســاس ظرفیت های تولید وجود دارد 
اما محدودیت هایی در منابع و زیرساخت ها 

است.
فاطمی امیــن همچنیــن به ناتــرازی  در 
شــهرها و مناطق اشــاره کرد و یادآور شد: 
امروز با شــهری همچون اشتهارد در کشور 
مواجهیم که ۴۰ هزار فرصت شــغلی در آن 
تعریف شده، اما ســاکنان این شهر تنها ۱۰ 

درصد فرصت ها را در اختیار دارند.
وی اظهار داشت: ناترازی همچنین  سودها 
و ارزش افزوده محصولات وجــود دارد، به 
طوری که برخی صنایع پتروشــیمی ۱۰۰ 
درصد سود داشته و برخی محصولات لوازم 

خانگی تنها هشت درصد سود دارند.
وی تصریح کــرد: در ســال های معماری 
مناسب صنعتی نداشــته ایم با وجود صرف 

وقت و ســرمایه گذاری زیاد، امــا به نتیجه 
مطلوبی هم نرسیدیم و این وضعیت اقتصاد 
ایران را به طور خاص بخش صنعت، معدن 

و تجارت است.
 وی تصریــح کــرد: ادامه وضــع موجود به 
معنای ادامه مشکلات است و بر این اساس 
مهمترین ماموریتی که بــرای خود تعریف 
کردیم حرکت به سمت ســازهای نوین به 
منظور اســتفاده بهینه از ظرفیت ها و منابع 

موجود است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت:  مســاله 
ارز یکی از مشــکلات اساسی اقتصاد کشور 
اســت، به طوری کــه با دســت خودمان 
قیمت هــای داخلی را به نــرخ ارز متصل 
کرده ایم. وی افزود: این مساله اثر انتظاری 
تورمی به دنبال خواهد داشت و همچنین اثر 
دیگری که دارد این اســت که برخی کالاها 
مثل محصولات پتروشیمی متاثر از مسائل 
مختلــف بین المللی خواهد شــد و ســایر 
محصولات را نیز تحت تأثیــر قرار خواهند 

داد.
 فاطمی امین تاکید کرد: به چند دلیل انجام 

اصلاحات ساختاری در کشور سخت است، 
دلیل نخســت اینکه در شــرایط ناپایداری 
هستیم و برای نخســتین بار در اقتصاد پنج 
سال متوالی )از ســال ۹7 ( تورم بالای ۳۰ 

درصد تجربه شده است.
وی ادامه داد: شناســاندن و فهماندن ساز 
و کارهای جدید زمان بر و انرژی بر اســت، 
همچنین ایجاد تغییــرات و تحولات منافع 
عده ای به خطر خواهد افتــاد که در ادامه به 

مخالفت بر خواهند خواست.
 وزیر صمت خاطرنشــان کــرد:  نظام مالی 
کشــور به شــدت دچار مشــکل اســت و 
نقدینگی به عنوان یکی از مهمترین عوامل 

تولید با محدودیت مواجه است.

طراحی نقشه راه صنعت خودرو
وی از طراحی نقشه راهی در صنعت خودرو 
خبر داد و گفت: در نخســتین گام به دنبال 
رسیدن به یک ثبات در تولید خودرو بودیم 
که اکنــون ایران خــودرو با تولیــد روزانه 
۲ هزار و ۶۰۰ دســتگاه و ســایپا بــا روزانه 
یک هزار و ۸۰۰ دســتگاه تولید، این ثبات 

را حاصل کرده اند. وی بیان داشــت: پلتفرم 
های خوبی در صنعت خــودرو وجود ندارد 
و به همین دلیل موضوع تغییر پلتفرم ها در 
دستور کار است، به طوری که امسال علاوه 
بر افزایش تولید ۵۰ درصدی نسبت به سال 
گذشته، پلتفرم ها تغییر کرده و خودروهای 
هم چون تارا و شــاهین که شــکایت های 
کمتری از آنهــا وجود دارد بــه تعداد چهار 

برابر سال گذشته تولید خواهند شد.
 وی تاکید کرد: فعال کردن سیستم تماس 
اضطراری روی خودروها بــه طوری که در 
زمان تصادفات هــر خودرو فعال شــده و 
اطلاعاتی به اورژانس و ســایر دستگاه های 
خدمات رسان می دهد در محصولات جدید 

عرضه خواهد شد.

افزایش 3۶ درصدی تحویل خودرو در 
بهار امسال

وی اظهار داشــت: وضعیت صنعت خودرو 
قابل قبول نیست اما روند قابل قبولی دارد، 
به عنوان مثال تعداد خودروهای ناقص کف 
پارکینگ ها در پایان بهار پارسال ۱۴۳ هزار 

دستگاه بود اما با کاهش 7۰ درصدی امروز 
به کمتر از ســال ۴۲ هزار دســتگاه رسیده 

است.
وی گفت: در ســه ماه نخســت سال جاری 
تعداد ۲۴۶ هزار خودرو تحویل داده شــده 
است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

با افزایش ۳۶ درصدی همراه شده است.

 رشد 40 درصدی صادرات
 در بهار امسال

فاطمی امین همچنین خاطرنشان کرد: در 
بهار امسال نســبت به مدت مشابه پارسال 
۴۰ درصد صــادرات کشــور افزایش یافته 
اســت و تراز تجاری به اندازه ۶۰۰ میلیون 

دلار مثبت است.
وی خاطر نشان کرد: در سال ۱۴۰۰ نسبت 
به ســال ۹۹  نیز ۴۰ درصد رشد صادرات به 

ثبت رسیده بود.
وزیر صمت یادآور شد: از حدود ۴۸ میلیارد 
دلار صادرات انجام شــده در سال گذشته، 
بین 7 تا ۸ میلیارد دلار فــولاد خام بود، اما 
امســال در نظر داریم ترکیب صــادرات به 
خصوص به ســمت کالاهــای دانش بنیان 

تغییر کند.
وی گفت: یکی از برنامه ها اتصال هر استان 
ایران به اســتانی در دیگر کشورها است، به 
طور نمونه استان اصفهان به سن پترزبورگ 

روسیه متصل خواهد شد.

تدوین ترازنامه ذخایر معدنی برای 
نخستین بار

فاطمی امین خاطرنشان کرد: امسال تدوین 
ترازنامه ذخایر معدنی برای نخستین بار در 
دستور کار اســت که مشخص کننده میزان 
اکتشــافات، میزان بهره بــرداری از منابع 
معدنــی و در مجموع شــفاف کننده ذخایر 

معدنی است.
وی همچنین از واگذاری بخشــی از معادن 
کشــور به عموم مــردم خبــر داد که برای 
نخســتین بــار در معــدن جانجا اســتان 
سیستان و بلوچســتان در ســال گذشته 

اجرایی شد.

خریدار   بر اســاس منشــور حمایت از 
حقوق مصرف کننده، ۱۵ مــورد از وظایف 
عرضه کننــدگان کالا و خدمــات صنفــی 

مشخص شده است.
 اتاق اصناف ایران به مناســبت روز اصناف 
)اول تیر( و دهه تولید و تجارت )اول تا دهم 
تیر( از سامانه هوشــمند مدیریت بازرسی 
و نظارت اصنــاف ایران« )مبنا( و منشــور 
حمایت از حقوق مصرف کننــده رونمایی 
کرد.سامانه مبنا با اهداف “هوشمندسازی 
فرآیندهــای نظارتی بر بازار”، “رســیدگی 
فوری به شــکایات”، “امکان تولیــد آمار و 
تحلیل های هوشمند و پیش بینی وضعیت 
بازار”، “افزایش ســرعت و دقت در عملکرد 
بازرســان”، “کاهش هزینه هــا” و “تبادل 
الکترونیکی داده ها با ســایر ســازمان های 
صنفی و نظارتی کشــور” راه اندازی شــده 

است.
امــا در منشــور حمایت از حقــوق مصرف 
کننده نیز بــر ۱۵ مــورد از وظایف عرضه 
کنندگان کالا و خدمات صنفی نســبت به 
مصرف کنندگان تاکید شــده است. بر این 
اســاس عرضه کنندگان کالاهــا و خدمات 
صنفی مکلفند اطلاعات کلی و اساســی در 
خصوص مواردی نظیــر جنس، رنگ، وزن، 

نوع، تاریخ تولید، تاریخ انقضاء و ویژگی های 
مهم دیگر )به تناســب نــوع کالا بــا ارائه 
خدمــات( را به منظــور انتخــاب آزادانه و 
آگاهانه کالا یا خدمــت دریافتی، به مصرف 

کنندگان ارائه کنند.
همچنین درصورت وجود خطرات احتمالی 
در خریــد و مصــرف کالا یــا خدماتی که 
قصد عرضه آن را دارنــد، عرضه کننده باید 
اطلاعات کافی در این خصوص را به مصرف 

کنندگان ارائه دهد.
در همین راســتا در این منشور تاکید شده 
در صورتی کــه مصرف کننــده قصد تهیه 
کالا یا خدمتی جهت اســتفاده در موردی 
خاص را دارد، باید مشــاوره فنی لازم مبنی 
بر میزان انطباق کالا یا خدمت ارائه شــده 
با خواســت او ارائه شــود. از طرف دیگر در 
صورتی که استفاده از کالای خاصی، نیاز به 
ارائه اطلاعاتی از سوی عرضه کننده دارد، او 
باید روش استفاده از آن کالا را به نحوی که 
بتواند از سوی مصرف کننده مورد استفاده 

قرار گیرد، در اختیار وی قرار دهد.

شرط استرداد کالا
همچنین در صورتی کــه کالا یا خدمتی با 
شــرط وجود وصف یا میزان خاصی عرضه 

شده و در عمل این شرط محقق نمی شود و 
یا زمانی که کالای فروخته شده معیوب بوده 
و مصرف کننده در زمان خرید کالا از وجود 
آن عیب اطلاعــی نداشــته، عرضه کننده 
باید با درخواســت مصرف کننده نسبت به 
تعویض کالا یا استرداد وجوه دریافتی اقدام 

کند. 
در مــواردی که اســتفاده از کالای معیوب 
منجر به ورود خســارت به مصــرف کننده 
شود نیز باید خســارت وی جبران شود.اما 
در مواردی که کالای عرضه شــده مشمول 
اســتاندارد اجباری اســت، عرضه کننده 
ضرورتا باید کالاهای دارای نشان استاندارد 
را از واسطه های فروش خریداری کرده و به 
مصرف کنندگان ارائه کنند. در مواردی هم 
که کالا یا خدماتی مشــمول ارائه ضمانت، 
گارانتی یا خدمات پس از فروش است، باید 
اســناد مربوطه در اختیار مصرف کنندگان 
قرار گیرد و نســبت به ارائــه خدمات مورد 
تعهد در زمان و به کیفیت تعهد شده، اقدام 

شود.
در ادامه منشــور حمایت از حقوق مصرف 
کننده تاکید شــده که عرضه کنندگان باید 
قیمــت کالا و خدمات ارائه شــده را طوری 
تعیین کننــد که با ضوابــط قیمت گذاری 

مصوب مراجع ذیربط هماهنگ باشد.
عرضه کننــدگان کالا و خدمــات صنفی 
باید کالاها و خدمات عرضه شــده را بدون 
اجبار و تحمیل خرید یا اســتفاده از کالا یا 
خدمت دیگری به مصرف کننــدگان ارائه 
دهند. همچنین، از تحمیل هرگونه شروط 
غیرعادلانــه و غیرمنصفانــه بــه مصرف 

کنندگان خودداری کنند.
عرضه کنندگان باید پیش از فروش، قیمت 
کالا و خدمات را به صورت شفاف و از طریق 
درج قیمت در معرض دید مصرف کنندگان 
قرار دهند و حتما در قبــال فروش کالاها و 
خدمات به مصــرف کننده صورتحســاب 
ارائه کنند )به اســتثناء مواردی که از صدور 

صورتحساب معافند(. 

فروش کالای ناموجود، ممنوع
همچنین عرضــه کننــدگان در غیر موارد 
قرارداد پیش فروش، فقــط باید کالاهایی 
را به فروش برســانند که نــزد آن ها موجود 
بوده یا بدون هیچ مانعی در کمترین زمان، 
امکان تهیه آن جهت ارائه به مصرف کننده 

را داشته باشند.
عرضه کننــدگان کالا و خدمات صنفی باید 
کالا یا خدمات دریافتــی را عاری از هرگونه 
حق با ادعای شــخص ثالث دربــاره حقوق 
مادی و یــا معنوی مورد معاملــه به فروش 
برســانند.در فروش کالاهای خارجی، نیز 
عرضه کنندگان باید کالای شناسنامه داره 
با کیفیت بالا و برخوردار از شفافیت مبادی 

وارداتی را به مصرف کنندگان ارائه کنند.

وش لوازم خانگی دسته دوم به جای نو  فر

افزایش ۲۶ درصدی واردات چین از ایران در ۵ ماه اخیر
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سخنگوی کمیسیون صنایع مجلس:
 امسال برخلاف سال های گذشته خاموشی

 و قطعی برق نداشتیم
 سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه وزارت نیرو 
با درنظرگرفتن مشــوق هایی در حال مدیریت مصــرف برق در اوج بار 
مصرف اســت، گفت: با تدابیر صورت گرفته، امسال برخلاف سال های 

گذشته خاموشی و قطعی برق نداشتیم.
»روح الله عباســپور« درباره مشــوق های وزارت نیرو بــرای صنایع و 
چاه های برق کشــاورزی، افزود: وزارت نیرو در پیک  مصرف بالای برق 

در حال مدیریت شرایط است.
وی، چهار بخــش صنعت، کشــاورزی، ادارات  و خانگی در مصرف برق 
مهم دانست و ادامه داد: امسال برخلاف سال گذشته قطعی برق خانگی 
نداریم؛ قطع برق چاه های کشــاورزی هم تنها به ۴ ساعت محدود شده 

است.
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس خاطرنشان کرد: با توافق 
صورت گرفته با وزارت نیرو قرار شــده از مجموع ۲۴۰ هزار موتور برق، 

۱۹۰ هزار موتور که صرفه جویی کنند، هزینه برق از آن ها گرفته نشود.
عباســپور ادامه داد: مدیریت بــرق ادارات هم با تغییر ســاعت کاری 
صورت گرفت، در بخش صنعت هم شــرایط بدین شکل مدیریت شد 
که هفته ای یک بار از ساعت ۱۱ صبح تا ساعت ۱۱ شب در شهرک های 
صنعتی خاموشی داده می شود، البته که در همان یک روز خاموشی هم 

می توانند به مدت ۶ ساعت یعنی از ساعت ۵ تا ۱۱ صبح کار کنند.
وی خاطرنشــان کرد: طبق برنامه ریــزی صورت گرفته یــک ماه در 
صنایع بزرگ خاموشــی کامل داده شــده، این همان زمانی است که 
صنایع بزرگ می خواهند تعمیرات اساسی انجام دهند و کارگران را به 
مرخصی سالانه می فرســتند اینها همه حکایت از مدیریت مصرف برق 

در کشور است.

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: مشوق های وزارت 
نیرو در مدیریت خاموشی ها و کاهش مصرف تأثیرگذار است.

با پیش بینی افزایش دمای هوا
 سومین فهرست ادارات پرمصرف تهران 

منتشر می شود
 شــرکت توزیع نیروی بــرق تهــران بزرگ اعــلام کرد: بــا توجه به 
پیش بینی های انجام شــده مبنی بر افزایش دمای هوای شهر تهران، 
روز سه شنبه هفته جاری، سومین فهرســت اسامی اداراتی که اقدام به 

کاهش مصرف برق نکرده اند، اعلام خواهد شد.
به گزارش شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ، این شــرکت اعلام 
کرد: به دنبال اخطارهای داده شده به مشــترکان اداری مبنی بر لزوم 
اجرای مصوبه هیئــت وزیران در خصوص کاهــش مصرف برق بخش 
اداری، روز سه شــنبه هفته جاری مورخ هفتم تیرماه، سومین فهرست 
اسامی ادارات و دســتگاه های اجرایی پرمصرف پایتخت جهت اطلاع 

عموم، منتشر خواهد شد.
شــرکت توزیع نیروی بــرق تهران بــزرگ از همه مشــترکان بخش 
اداری و دســتگاه های اجرایی شهر تهران، درخواســت دارد با حداکثر 
صرفه جویی در مصرف بــرق به تأمین انرژی مصرفی این کلان شــهر، 

کمک کنند.
همچنین از همه مشــترکان بخش خانگی و تجــاری پایتخت، تقاضا 
می شــود باتوجه به شــرایط خاص آب وهوایی، با صرفه جویی حداقل 
ده درصدی در مصرف بــرق، خادمان خود را در حفظ پایداری شــبکه 

توزیع برق شهر تهران، یاری کنند.
چهارشنبه هفته گذشــته اســامی ۱۰ اداره و نهاد پرمصرف در تهران 

منتشر شد.

مدیرعامل آب و فاضلاب استان تهران:
 فرآیند برخورد با مشترکان بد مصرف تهرانی

وز نخست تابستان آغاز شده است  از ر
 مدیرعامل شرکت مهندســی آب و فاضلاب استان تهران گفت: فرایند 
برخورد با مشترکان بد مصرف در بخش آب تهران از همان روز نخست 

تابستان آغاز شده است.
»محمدرضا بختیــاری« افزود: ۵ درصد مشــترکان آب در تهران جزو 

مشترکان بد مصرف هستند.
وی ادامه داد: مشترکان بد مصرف مشترکانی هستند که بیش از الگوی 

تعیین شده در هر ماه مصرف دارند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران خاطرنشان ساخت: 
مشــترکانی که بیش از ۲۸ مترمکعب آب در هر ماه مصرف دارند جزو 

مشترکان بد مصرف هستند که باید میزان مصرف خود را کنترل کنند.
بختیاری گفت: پیک مصرف آب در تهران از ســاعت ۱۰ صبح تا ساعت 
۱۵ است و اگر مشــترکان بد مصرف در این بازه زمانی رعایت نکنند به 

طور جد با آنها برخورد خواهد شد و قطع آب می شوند.
وی  ادامه داد: در تهران ۴۰ درصد مشــترکان آب مصرف مطابق الگو و 
۲۰ درصد مصرف کمی بیش از الگو دارنــد. در همین حال، حدود ۳۵ 

درصد پرمصرف و ۵ درصد بد مصرف هستند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اســتان تهران افزود: این مشترکان بد 
مصرف که ۵ درصد از کل مشترکان را در بر می گیرند بیش از ۱۵ درصد 

از آب مصرفی را به خود اختصاص می دهند. 

عراق بدهی های معوق ایران را پرداخت کرد
وزارت برق عراق ضمن اعلام پرداخت کامل بدهی معوقه خود به ایران، 
تأکید کرد که میزان صــادرات گاز ایران به عراق هنــوز کمتر از میزان 
توافق شده است. »احمد موسی« سخنگوی وزارت برق عراق گفت که 
تولید برق در عراق هم اکنون حدود روزانه ۲۰ هزار مگاوات اســت و این 

مقدار هنوز با حجم مصرف روزانه فاصله دارد.
وی گفت که عراق منتظر افزایش گاز ارسالی از ایران به منظور افزایش 

نسبی تولید برق است.
سخنگوی وزارت برق عراق تأکید کرد که بغداد همه بدهی های معوقه 
خود بابت خرید گاز از ایران را پرداخت کرده و اعلام کرده که به ۵۵-۵۰ 

میلیون متر مکعب گاز در روز نیاز دارد.
وی گفت که حجم گازی که از ایران وارد می شــود هم اکنون حدود ۴۰ 
میلیون متر مکعب است و با افزایش این مقدار می توان تولید برق عراق 
را به ۲۴ هزار مگاوات رساند.موســی تأکید کرد که توافق عراق و ایران 
صادرات روزانه دســت کم ۵۰ هزار مگاوات اســت و تماس ها با طرف 

ایرانی برای رسیدن به این مقدار جریان دارد.

و نیر

معاونت برنامه ریزی وزارت نفت اعلام کرد: ظرفیت تولید 
گاز خام کشــور در سال ۱۴۰۰ برای نخســتین بار از مرز 
یک هزار میلیون مترمکعب در روز عبور کرد و برداشت گاز 
از میدان مشترک پارس جنوبی هم نسبت به سال قبل از 

آن )۱۳۹۹( بیش از چهار درصد افزایش یافت.
به گزارش وزارت نفت، معاونت برنامه ریزی وزارت نفت 
در تبیین توســعه و تولید از میدان های گازی کشور با 
اولویت میدان گازی پارس جنوبی آورده است: وزارت 
نفت دولت ســیزدهم تمرکز بر توســعه میدان گازی 
پارس جنوبی، اتخاذ تمهیدات لازم و استفاده از تمامی 

ظرفیت های موجود برای افزایش تولید گاز 
غنی از این میدان مشــترک گازی را دستور 
کار قرار داده اســت و همســو با این مهم، با 
بهره برداری از فازهای میــدان گازی پارس 
جنوبی، میزان تولید گاز غنی ایران از کشور 
قطر با وجود سهم دو برابری این کشور از این 
میدان گازی مشــترک، پیشی  گرفته  است.

در این گزارش با اعلام اینکه توسعه فازهای ۱۳ و ۲۴-
۲۲ پارس جنوبی به اتمام رســیده و پیشرفت فیزیکی 
فاز ۱۴ در انتهای ســال ۱۴۰۰ بیش از ۹۱ درصد بوده، 

اعلام شده است: توسعه فاز ۱۱ طرح توسعه 
میــدان گازی پارس جنوبــی در حال انجام 
است و تولید اولیه از این فاز طبق پیش بینی 
در ســال ۱۴۰۱ محقق می شود.پیشــرفت 
فیزیکی طرح توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبی 
بر اساس این گزارش در انتهای سال ۱۴۰۰ 

بیش از ۳۴ درصد اعلام شده است.
در گزارش معاونــت برنامه ریزی وزارت نفت همچنین 
آمده است: به پشتوانه افزایش جهشی تولید گاز کشور 
در پارس جنوبی، ظرفیت تولید گاز خام کشــور برای 

نخســتین بار از مرز ۱۰۰۰ میلیون مترمکعب در روز 
عبور کرد.میانگین تولیــد گاز غنــی از میدان گازی 
مشــترک پارس جنوبی در ســال های اخیــر از روند 
افزایشــی قابل توجهی برخــوردار بــوده و در دی ماه 
۱۴۰۰ توانســت به رکورد 7۰۵ میلیون مترمکعب در 
روز برســد. این رقم در سال ۱۴۰۰ نســبت به پارسال 
)۱۴۰۰( بیــش از ۴ درصد رشــد داشــته اســت، با 
راه اندازی فازهای جدید پــارس جنوبی، میزان تأمین 
گاز کشــور از این میدان در ســال ۱۴۰۰ به حدود 7۰ 

درصد ارتقا یافته است.

قطر بر شــرایطی اصــرار دارد که کشــورهای اروپایی را 
ملزم به خرید LNG بــا قراردادهای بلندمدت که ممکن 
است به ۲۰ سال برســد، می کند. اقدامی که برخی آن را 
پیچیده تر کردن هدف کاهش انتشار گازهای گلخانه ای 
در اروپا می دانند. قطر با کاهش عرضه روسیه و جستجوی 
منابع جدید ســوخت در پــی تهاجم بــه اوکراین، نقش 
مهمی در حل بحران گازی که اکثر کشورهای اروپایی آن 

را تجربه کرده اند، ایفا کرده است.
یک معضل بــزرگ در پــر کردن خــأ گاز روســیه در 
کشــورهای آســیا در د وحه وجــود دارد چــون قطر با 
قراردادهای بلندمــدت معامله می کند که کشــورهای 
اتحادیه اروپــا آن را رد می کنند. بحــران فزاینده گاز در 
اروپا، پس از کاهش عرضه روسیه و تعلیق آن در بسیاری 
از موارد، بســیاری از تحلیلگران را بر آن داشت تا در مورد 
موضع کشورهای اروپایی در قبال شــرایط قطر، به ویژه 
پس از بســته شــدن تحقیقات اتحادیه اروپــا در مورد 

عرضــه گاز، قراردادهای گاز مایــع بین قطر 
انرژی و تعدادی از شــرکت اروپایی ســؤالاتی 
را مطرح کنند.قطر بر شــرایطی اصرار دارد که 
کشــورهای اروپایی را ملزم به خرید LNG با 
قراردادهای بلندمدت که ممکن اســت به ۲۰ 
ســال برســد، می کند. اقدامی که برخی آن را 
پیچیده تر کردن هدف کاهش انتشار گازهای 

گلخانه ای در اروپا می دانند.به گــزارش بلومبرگ، قطر، 
بزرگترین صادرکننــده گاز طبیعی مایــع در جهان، از 
کشورهای اتحادیه اروپا می خواهد قراردادهای بلندمدت 
امضا کنند. ایــن در زمانی اتفاق می افتد که کشــورهای 
اتحادیه اروپــا قصد دارند قراردادهــای کوتاه مدت برای 
دستیابی به اهداف کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای و 

اجرای تعهدات آب و هوایی خود را امضا کنند.
توافقی که اخیراً توســط آلمان برای واردات گاز طبیعی 
مایع از ایالات متحده امضا شــده که مــدت آن حداکثر 

۲۰ ســال خواهد بود، موقعیت دوحه را تقویت 
کرده است.این در شرایطی است که اروپایی ها 
استدلال می کنند که پیشنهادات دوحه سفت 
و سخت است و برخلاف پیشــنهادات موجود 
در قراردادهای ایالات متحــده، به آن ها اجازه 
نمی دهد که منابــع را منحرف کنند. مذاکرات 
بین قطر و کشورهای اروپایی که به دنبال یافتن 
راه حل های ریشــه ای برای بحران گاز این قاره در رابطه با 
مدت قراردادهای تامین گاز هستند، از ماه مارس گذشته 

به بن بست رسیده است.
کشــورهای اروپایی، به رهبری آلمان، در برابر فشار قطر 
به دلیل نگرانی هایــی مبنی بر اینکه ماهیــت این امر به 
این معنی اســت که آنها نیاز به ادامه واردات سوخت های 
فســیلی حتی پس از هدف منطقه برای کاهش انتشــار 

گازهای گلخانه ای دارند، مقاومت می کنند.
به گفته منابع، بحــران گازی که تعدادی از کشــورهای 

اروپایی در روزهای اخیر به آن دســت یافته اند و آخرین 
آن اعلامیــه آلمان مبنی بر فعال ســازی فــاز دوم طرح 
اضطراری بود، ممکن اســت آنها را به بازنگری در شرایط 
قطر وادار کند.اگر قطر عقب نشــینی نکند یا کشورهای 
اروپایی شــرایط دوحه را بپذیرند. توانایی اروپا برای تنوع 
بخشیدن به عرضه گاز غیر از روسیه ممکن است با موانعی 
روبرو شود، به ویژه با توجه به کمک تعدادی از کشورهای 

آسیایی برای امضای قراردادهای بلندمدت با دوحه.
جنجال بر ســر مفاد قراردادهای گازی در حالی است 
که اتحادیه اروپا رسما تحقیقات مربوط به قراردادهای 
بلندمدت با انــرژی قطر برای تامین LNG را بســته 
است. کمیسیون اروپا در سال ۲۰۱۸ تحقیقات رسمی 
را آغــاز کرده بود تــا ارزیابی کند که آیــا قراردادهای 
عرضــه بیــن صادرکننــدگان LNG قطــر انرژی و 
واردکنندگان اروپایی مانع از جریان آزاد گاز در منطقه 

اقتصادی اروپا شده است یا خیر.

گاز

گاز

خریدار   مدیرعامل شرکت مهندسی آب 
و فاضلاب کشــور با بیان اینکه با همکاری 
مردم قطعی برنامه ریزی شــده آب نداریم، 
گفت: با افزایش تعرفه مشترکان پرمصرف ، 
ســعی در کنتــرل الگــوی مصرف شــده 
اســت و اگر رعایت نکننــد، مطابق جداول 
طراحی شده از نیم ساعت تا ۵ ساعت با قطع 

آب موجه خواهند شد.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی شــرکت 
مهندســی آب و فاضلاب کشــور، »اتابک 
جعفری« افزود: در بحث تعرفه ها با افزایش 
تعرفه مشترکان پرمصرف ، سعی در کنترل 
الگوی مصرف شــده اســت و اگــر رعایت 
نکنند، مطابق جداول طراحی شــده از نیم 
ساعت تا ۵ ساعت با قطع آب موجه خواهند 

شد.
وی افزود: امیدواریم به این مرحله نرســیم 

و با همکاری مردم، مصرف مدیریت شود.
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشــور ادامه داد: با همکاری مردم و تلاش 
بی وقفــه همــکاران شــرکت های آب و 
فاضــلاب قطعــی برنامه ریزی شــده آب 

نداریم.
جعفــری درباره وضعیت ذخیره ســدهای 
کشــور گفت: میــزان بارندگی نســبت به 
میانگیــن بلندمدت در کشــور ۲۲درصد 
کاهش یافته و ذخیره حال  حاضر ســدهای 
کشــور ۲۶.۵ میلیارد مترمکعب اســت که 

این میزان ۵۳ درصــد ظرفیت کل مخازن 
سدهاست.

وی ادامه داد: رعایت الگوی مدیریت مصرف 
با وجود افزایش جمعیــت به ویژه در بخش 
خانگی ارتقا یافته اســت و در سایر مصارف 
)غیــر خانگی( هــم نیازمند بهبــود رفتار 

مصرف هستیم.
و  آب  مهندســی  مدیرعامــل شــرکت 

فاضلاب کشــور در بــاره نحــوه برخورد با 
صاحبان اســتخرهای خانگی در شــهری 
مثــل تهران که بــه دلیل مصــرف بیش از 
حد آب از ســوی بخش کوچکی از جمعیت 
موجب تضییع حقوق ســایر شــهروندان 
می شــوند خاطرنشــان کرد: عموم مردم 
یعنــی ۶۵ درصــد جمعیــت کم مصرف و 
در حد الگو هســتند، ۲۵ درصد پرمصرف 

و بیش از الگو مصرف می کننــد و ۵ درصد 
بد مصرف هســتند که در شــهر تهران این 
۵درصد جمعیت، حدود ۱۵ درصد مصرف 
را به خود اختصاص داده اند که در وهله اول 
درخواســت توجه بیشــتر و رعایت الگوی 

مصرف از سوی آن ها را داریم.
مشاور وزیر نیرو از تلاش  شرکت های آب و 
فاضلاب برای کاهش هدررفت شبکه توزیع 

خبر داد و گفت: هم اکنون حدود ۲۰ درصد 
هدررفت داریم که این عدد بزرگی اســت و 
تلاش می شــود به زودی به ۱۰ تا ۱۳درصد 

رسیده و مدیریت شود.
جعفری درباره آب رســانی به روســتاها در 
قالب طرح جهاد آب رسانی افزود: با تصویب 
این طرح از اسفند ســال گذشته آب رسانی 
به روســتاها با همکاری نهادهای انقلابی و 
بخش خصوصی و همــکاران آب و فاضلاب 

بسیار جدی تر پیگیری می شود.
وی ادامه داد: ما برای حدود ۵ هزار روســتا 
آب رسانی سیار داریم که در تابستان تعداد 
این روستاها به 7 هزار هم می رسد و شرایط 
را برای روستاییان سخت و دشوار می کند، 
بر اســاس این طرح آب رســانی به ۱۰ هزار 
روســتا پیش بینی شــده که از این میزان 
آب رســانی به 7 هزار روســتا از سوی سپاه 
پاسداران انقلاب اســلامی و ۳ هزار روستا 

بخش خصوصی انجام می شود.
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشــور گفت: همچنین در تلاشیم ۵ هزار 
روستا از سوی خیرین آب رسان به این عدد 

افزوده شود.
به گفتــه جعفــری در مرحلــه اول تلاش 
می شــود میانگیــن ســرانه آب رســانی 
روســتایی به ۹۲ درصد برســد و در هدف 
نهایی تمام روســتاهای بــالای ۲۰ خانوار 

آب رسانی شوند.

عبور ظرفیت تولید گاز کشور از مرز ۱۰۰۰ میلیون مترمکعب

وپا پیچیده می شود  مذاکرات گازی قطر و ار

وشیمی منطقه ویژه پارسیان در انتظار تمدید مجوز خوراک نخستین مجتمع پتر
خریدار  مدیرعامل شرکت توسعه صنایع 
انرژی بر پارسیان جنوب با بیان اینکه حجم 
فعالیت هــای انجام شــده در منطقه ویژه 
اقتصادی پارســیان در دولــت جدید قابل 
مقایسه با دولت گذشــته نیست، گفت: در 
صورت هموار شــدن اعطــای مجوزهای 
دولتی، پیاده ســازی طرح تسریع خواهد 
شد و مشوق سایر ســرمایه گذاران خواهد 

بود.
سیدعلی اصغر علامه، در جمع خبرنگاران 
اظهار داشت: حجم فعالیت های انجام شده 
در منطقه ویژه اقتصادی پارسیان در دولت 

جدید قابل مقایسه با دولت گذشته نیست.
مدیرعامل شرکت توســعه صنایع انرژی بر 
پارســیان جنوب با بیان اینکه منطقه ویژه 
پارســیان، با مجاورت منطقه ویژه عسلویه 
به لحاظ جغرافیایی یکی از پرظرفیت ترین 
مناطق با دسترســی به منابع سرشــار گاز 
طبیعی به منظور ســرمایه گذاری در حوزه 
نفت و گاز و پتروشــیمی اســت، گفت: این 
منطقه حدود ده هزار هکتار زمین در اختیار 
دارد که از سال گذشته شــرکت ملی نفت 
ایران و سازمان ایمیدرو براساس موافقتنامه 
های اصولی صادر شده توسط دولت نسبت 
به تامین زیرســاختها اقدام کرده اند که در 
پی آن ســاخت پروژه های پتروشــیمی در 

منطقه آغاز شده است.

وی افــزود: یکــی از ایــن مجتمع هــای 
پتروشــیمی، پروژه پتروشــیمی سروش 
انرژی پایدار اســت که مجتمع پلی الفین 
مشــتمل بر یک واحد تولید متانول از گاز 
طبیعی، واحــد تبدیل متانول بــه الفین و 
واحدهــای تبدیل الفین به پلــی الفین ها 
بوده و بهره برداری از آن مــی تواند صنایع 
پایین دســتی منطقه را فعــال کند و نرخ 
بیکاری منطقه محروم پارسیان را به صفر 

برساند.
علامه بــا بیان اینکــه اتمام ایــن مجتمع 
پتروشــیمی با ۱۱ درصد پیشرفت فیزیکی 
فعلی، می تواند به بیکاری در منطقه محروم 
پارســیان پایان دهد، گفت: ســال گذشته 
در سفر استانی ریاســت جمهور و با حضور 
مقامات استانی کلنگ زنی طرح رسماْ انجام 
شــد و تاکنون حدود یازده درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد و زیرســاختهای آن از جمله 

آب و برق دوران ساخت فراهم شده است. 
وی ادامــه داد: این پروژه بعنــوان طرحی 
پیشــران یکــی از مهمترین پــروژه های 
منطقه ویژه اقتصادی پارســیان محسوب 
می شــود که در صورت هموار شدن اعطای 
مجوزهای دولتی، پیاده سازی طرح تسریع 
خواهد شد و مشوق سایر ســرمایه گذاران 

خواهد بود.
مدیرعامل شــرکت توســعه صنایع انرژی 

بر پارســیان جنوب با بیــان اینکه »اجرای 
نخســتین طرح ها در هر منطقــه عموماْ با 
دشــواری های بســیای مواجه هستند«، 
افزود: خوشــبختانه مدیران ارشد شرکت 
ســروش انرژی پایدار در طی این مسیر، در 
برابر مشکلات استقامت جانانه ای داشته و 
موانع اجرایی را یکی پس از دیگری برطرف 
کردند؛ از جمله مشــکلات زیست محیطی 
که با پیگیری ها و مکاتبــات متعدد مرتفع 
شــد که امیدواریــم روند اجــرای طرح را 

تسریع بخشد.
وی خواســتار حمایت وزارت نفت از چنین 
طرح هایی شــد و خاطر نشــان کرد: بهره 
برداری از ایــن طرح می تواند زمینه ســاز 
ایجاد بســیاری از پروژه های پایین دستی 
شــود که متقاضیان زیادی در منطقه برای 

آن وجود دارد. صرفاْ اجرای این طرح کمک 
شایانی به  اشــتغال شهرســتان پارسیان 
می کند و منطقــه محروم پارســیان را به 
شهرســتانی با پاییــن ترین نــرخ بیکاری 
تبدیل خواهد کــرد؛ بنابرایــن امیدواریم 
با توجه بــه تامین مالــی پــروژه و تامین 
زیرســاخت های لازم و آمادگــی کامــل 
ســرمایه گذار جهت اجرای طرح در صورت 
مســاعدت مقامات دولتی، شاهد تسهیل و 

تسریع در اجرای طرح باشیم.
علامــه گفت: بــا توجه به پیشــرفت های 
حاصــل شــده امیدواریم مجــوز موافقت 
اصولی آن هم تمدید شود و اطمینان داریم 
با توجه به تاثیــرات مثبتی که این پروژه در 
منطقه خواهد داشت، هم وزارت نفت و هم 
شــرکت ملی صنایع پتروشیمی که همسو 
با دولت محترم خواستار رفع محرومیت از 
منطقه هستند، مصمم به اجرای این پروژه 
هســتند؛ البتــه در گذشــته ناهماهنگی 
بین برخی دســتگاهها وجود داشت که با 
ایجاد کمیته راهبــری و هماهنگی، اکنون 
مشــکلات برطرف شــده و به طور قطع با 
حمایت وزارت نفــت، موافقت اصولی طرح 
شرکت سروش انرژی پایدار هم تمدید می 
شود و ما شــاهد بهره بردای طرح خواهیم 

بود.
علامه با بیان اینکــه از مقامات وزارت نفت 

می خواهیم کــه این فرصت طلایــی را از 
مردم منطقه پارســیان دریغ نکنند، گفت:  
ما ۱۶ پــروژه عمرانی را در منطقه شــروع 
کردیم، بندر را با امکان پهلوگیری کشــتی 
ها با ظرفیت 7۰ هزار تنــی تکمیل کردیم، 
مجوز نیروگاه هزار مگاواتــی را اخذ کردیم 
و همه این اقدامات به عنــوان مقدمه ایجاد 
واحدهای پتروشــیمی انجام شــده و اگر 
مجوز احداث واحدهای پتروشیمی تمدید 
نشــود، این اقدامات و تامین زیرساختها که 
با صرف هزینه های هنگفت میلیارد دلاری 
انجام شــده، بیهوده بوده و موجب خسران 
به منافع ملی و عدم توســعه صنعت کشور 
در سال تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین 

خواهد شد.
مدیرعامل شرکت توســعه صنایع انرژی بر 
پارســیان جنوب، اقداماتی را که در دولت 
جدید در منطقه صورت گرفته با دولت قبل 
غیر قابل مقایسه دانســت و گفت: در حال 
حاضر حداقل ۱۶ پیمانکار مشغول فعالیت 
بوده و در حال آماده ســازی زیرســاخت ها 
هستند؛ سرمایه گذاران هم فعال شده اند و 
قطعا با تمدید موافقت اصولی برای ساخت 
طرح پتروشــیمی ســروش انرژی پایدار، 
شــاهد رونق هر چه بیشــتر منطقه و رفع 
بیــکاری و محرومیت در منطقه پارســیان 

خواهیم بود.
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شهریه مدارس غیردولتی اعلام شد
رئیس ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی وزارت آموزش و پرورش از 
اعلام شهریه مدارس غیردولتی خبر داد و سقف و کف شهریه دریافتی 

مصوب در سه دوره ابتدایی، متوسطه اول و متوسطه دوم را اعلام کرد. 
احمد محمــودزاده  در این باره اظهار کرد: امســال در نظر داشــتیم 
رویکردهای تربیتی را در تعیین شــهریه مدنظر قــرار دهیم، به همین 
خاطر در کنار آیتم هایی چون امکانات، تجهیزات و فضاهای آموزشی، 
حدود ۳۵ امتیاز از ۱۰۰ امتیاز را به فعالیت های پرورشی و رویکردهای 

تربیتی مدارس اختصاص دادیم. 
وی افزود: امســال درصد افزایش برای شــهریه مدارس اعلام نکردیم، 
بلکه شهریه هر مدرسه متناسب با عملکردش افزایش پیدا کرده است. 
طبیعتا اگر عملکرد مدرســه ای در ایجاد زمینه های ســخت افزاری، 
امکانات، تجهیزات و نیروی انســانی مناسب باشــد مشمول افزایش 
بیشتری شده است. با موسسان در تهران و اســتان ها جلسه داشتیم و 
در شورای نظارت به جمع بندی رسیدیم و با سازمان حمایت از مصرف 

کنندگان نیز  طرح موضوع شده و شهریه ها نهایی شدند. 
رئیس ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی وزارت آموزش و پرورش با 
بیان اینکه بر این اســاس کمترین شــهریه مصوب ثابت چهار میلیون 
تومان و بیشترین شــهریه ۳۵ میلیون تومان خواهد بود که در سامانه 
مشارکت ها برای هرمدرسه مشخص شده است. سقف شهریه مصوب 
برای دوره متوســطه دوم، ۳۴ میلیون تومان، برای دوره متوسطه اول، 
۳۳ میلیون تومان و برای دوره ابتدایــی ۲۶ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان 

است و شهریه ای بالاتر از رقم اعلام شده نخواهیم داشت. 
محمودزاده ادامه داد: بار دیگر تاکید می کنم که شهریه اعلامی، شهریه 
ثابت است که می تواند به آن افزوده شــود. البته این افزایش برای فوق 
برنامه ها باید از شــورای نظارت منطقه و استان تاییدیه گرفته و مصوبه 
انجمن اولیاء و مربیان مدرسه را نیز داشته باشد. هزینه هایی چون ایاب 

و ذهاب، تغذیه و لباس فرم جزو شهریه ثابت مدارس نیست.

ونا   توصیه بر تزریق نوبت یادآور واکسن کر
در سنین بالای ۱۲سال 

ســخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا، پیگیری پرداخــت مطالبات و 
معوقات پزشکان، پرستاران و بیمارستان ها را از سوی وزارت بهداشت، 
دفتر ریاســت جمهوری و ســازمان برنامه و بودجه، بــه عنوان یکی از 
مصوبات جلسه امروز این ستاد اعلام کرد.دکتر عباس شیراوژن درباره 

مصوبات جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا در صفحه توئیتر خود نوشت:
»نکات مهم و مصوبات جلسه ستاد ملی کرونا:

۱- تقدیر ویژه و تشکر صمیمانه از پزشکان و پرستاران عزیز کشورمان؛ 
ما مدیون زحمات پرستاران و پزشکان هستیم.

۲- یک جلوه مهم این قدردانی، پرداخت مطالبات و معوقات پرستاران، 
پزشکان و بیمارستان هاست. وزارت بهداشت، دفتر ریاست جمهوری 
و ســازمان برنامه و بودجه پیگیری کنند.۳- توصیه موکد به استفاده از 
ماسک و رعایت فاصله گذاری اجتماعی در اماکن مسقف شلوغ، پرتردد 
و پر ازدحام، وسایل نقلیه عمومی و بیمارســتان ها. در شهرهای زرد و 
آبی )فعلا همه شــهرهای کشور(، در ســایر اماکن )بخصوص فضاهای 

باز( الزامی به استفاده از ماسک وجود ندارد.
۴- توصیه اکیــد بر تزریق یک نوبت واکســن یادآور ســال ۱۴۰۱ در 
کلیه گروه های سنی بالاتر از ۱۲ ســال که ۶ ماه از آخرین نوبت تزریق 
واکسن شان گذشته اســت. مانند واکســن های آنفلوآنزای هر ساله و 
اینکه تا اواسط تابســتان جاری هم تزریق شــود. در این صورت سطح 
ایمنی جامعه در آستانه سال تحصیلی، سفر  اربعین و آغاز فصل پاییز به 

سطح خوبی می رسد.«

سرهنگ گودرزی خبر داد
هتک حیثیت در فضای مجازی نتیجه جواب 

»نه« به خواستگار
رئیس پلیس فتا پایتخت از شناسایی و کشــف پرونده با موضوع هتک 
حیثیت و انتشار تصاویر خصوصی در شــبکه های اجتماعی خبر داد و 

گفت: متهم با ایجاد چندین صفحه جعلی دست به این اقدام زده بود.

ســرهنگ داود معظمی گودرزی، رئیس پلیس فتا تهران بزرگ گفت: 
خانم جوانی بــه پلیس فتا پایتخت مراجعه و مدعی شــد فرد یا افرادی 
ناشناس در فضای مجازی اقدام به انتشــار تصاویر خصوصی وی کرده 
و موجب بر هــم زدن آرامش روانی او و خانــواده اش و هتک حیثیت او 

شده اند.
وی بیان کرد: شــاکی گفت که مدتی قبل فردی ناشــناس در فضای 
مجازی تهدیدم می کرد که باید با او ارتباط داشته باشم و اگر این کار را 
نکنم تصاویر خصوصی ام را منتشر می کند، بنده اهمیتی ندادم تا اینکه 
متوجه شدم تعدادی صفحه جعلی با نام و شــماره تلفن بنده در شبکه 
اجتماعی اینستاگرام ایجاد شده که اقدام به انتشار تصاویر خصوصی ام 

می کند و موجب برهم زدن آرامش و آبروی خانوادگی بنده شده است.
گودرزی افزود: افسران سایبری پلیس فتا پایتخت اقدامات خود را آغاز 
کردند و پس از مطالعه اظهارات شــاکی و بررسی همه جوانب پرونده با 
بهره گیــری از روش های علمی و فنی موفق شــدند ردپای مجرم را در 

فضای مجازی شناسایی کنند.
رئیس پلیس فتا پایتخت توضیح داد: کارشناسان این پلیس با استفاده 
از تجارب سایبری و تحقیقات گسترده در فضای مجازی ضمن به دست 
آوردن اطلاعات هویتی متهم پس از تشریفات قضائی مجرم را در یکی 
از مناطق جنوبی تهران بزرگ دســتگیر و به همراه ادلــه دیجیتال به 

پلیس فتا منتقل کردند.
سرهنگ گودرزی بیان داشــت: متهم پس از حضور در پلیس فتا تهران 
بزرگ از موضوع اظهار بی اطلاعی می کرد اما پس از رو به رویی با شاکی 
لب به اعتراف گشود و اظهار داشت قصد ازدواج با این خانم را داشتم اما 
وی قبول نکرد و من هم برای تلافی و انتقــام از وی با ایجاد چند صفحه 

جعلی با نام و مشخصات او دست به این اقدام زدم.

شهر

همزمان بــا ایــام گرامیداشــت هفته قــوه قضاییه، 
حجت الاسلام والمسلمین منتظری بخشنامه حمایت 
از شــرکتهای دانش بنیان را به دادســتانهای سراسر 

کشور ابلاغ کرد.
 به نقل از روابط عمومی دادستانی کل کشور، همزمان 
با ایام گرامیداشــت هفته قوه قضائیه، حجت الاسلام 
والمسلمین منتظری بخشــنامه حمایت از شرکتهای 
دانش بنیان را به دادســتان های سراســر کشور ابلاغ 

نمود.

در این بخشنامه آمده است:
با گرامیداشــت هفته قــوه قضائیــه و یاد 
و خاطــره شــهید عالیقدر آیــت الله دکتر 
بهشتی و سایر شــهدای گرانقدر، به منظور 
تحقق منویات مقــام معظم رهبری )مدظله 
العالی( و مبتنی بر نامگذاری ســال ۱۴۰۱ از 
سوی معظم له با عنوان »تولید، دانش بنیان 

و اشتغال آفرین« و در جهت حل مشکلات اقتصادی و 
افزایش تولید ملی کشور مقرر می دارد:

دادستان های محترم با اســتفاده از ظرفیت 
مراجع قانونی نظیر شــورای دســتگاه های 
نظارتی، ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید 
و ســتاد پیگیری اجرای سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی و ضمن همکاری با بازرسان 
کل امور مراکز استان ســازمان بازرسی کل 
کشور، نسبت به حسن اجرای قوانین مرتبط 

با شعار سال از جمله:
۱- قانون حمایت از شرکتها و مؤسسات دانش بنیان و 

تجاری سازی نوآوری ها و اختراعات،
۲- قانون حداکثر اســتفاده از توان تولیدی و خدماتی 

کشور و حمایت از کالای ایرانی،
۳- قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار،

۴- قانون رفع موانع تولید رقابت پذیــر و ارتقای نظام 
مالی کشور

اقدام مقتضــی معمول و در رســیدگی بــه دعاوی و 
شکایات طرح شده به نقض مصادیق مندرج در قوانین 

مذکور تسریع و دقت لازم را اعمال نمائید.

دادستان

خریدار   معاون امور بین الملل قوه قضاییه 
و دبیر ستاد حقوق بشــر جمهوری اسلامی 
ایران گفت: کشــورهای غربی از حقوق بشر 
به عنوان ابزار یا کالای سیاسی برای اعمال 
فشــار بر کشــورهای درحال توسعه برای 
رســیدن به اهداف سیاســت خارجی خود 
اســتفاده می کنند و ایــن بزرگترین آفت 
حقوق بشر است که سیاست زده شده است.

به گزارش ستاد حقوق بشــر، کاظم غریب 
آبادی در یک برنامه تلویزیونی با اشــاره به 
دوگانگی حقوق بشــر غربی اظهارداشت: 
آمریکا و غرب وقتی صحبت از حقوق بشــر 
می کنند این حقوق بشر برای سایر کشورها 
اســت نه برای خودشــان! اســتانداردها و 
ارزش های حقوق بشری توسط این کشورها 
دربــاره اقلیت های نــژادی، مســلمانان و 
بومیان بــه هیچ عنــوان در این کشــورها 

رعایت نمی شود.
وی دربــاره آخرین وضعیــت حمید نوری 
در زندان های ســوئد افزود: آقای نوری بی 
هیچ کیفرخواســتی و طبق ادعاهای واهی 
در فرودگاه سوئد بازداشــت شد و حدود ۶ 
ماه گذشت تا دادستان ســوئد برای ایشان 
کیفرخواست ساختگی صادر کرد؛ او حدود 
یک ســال و نیم هیچ ارتباطی بــا خانواده 
نداشــت و در بدترین شــرایط، مدت ها در 
سلول انفرادی نگهداری شد و از دسترسی 

به پزشک محروم بود.
غریب آبادی با تاکید بــر اینکه پرونده آقای 
نوری را پرونده ای سیاســی می بینیم نه یک 
پرونده حقوقی و قضایی گفــت: این پرونده 
ســیر دادرســی عادلانه را هم طی نکرده؛ 
ایشان روز گذشته تماســی با خانواده خود 
داشت و گفت هنوز در سلول انفرادی است. 
در اثر شکنجه در زندان به شنوایی و بینایی 
وی آسیب وارد شــده؛ این در حالیست که 
ما از ســوئد ســه زندانی در ایران داریم اما 
مثل آنها غیرانســانی رفتار نمی کنیم چون 
در نظام قضایــی ایران که مبتنــی بر نظام 
اسلامی است، چنین رفتارهایی مورد قبول 
نیســت.معاون امور بین الملل قوه قضاییه 
تصریح کــرد: ما فشــار به اتباع کشــورها 
وارد نمی کنیــم بلکه دولت آن کشــور باید 
پاسخگوی ما باشد. افکار عمومی باید بدانند 

که غربی ها اعتقادی به حقوق بشر ندارند.
غریب آبادی یک نمونه دیگــر ظلم آمریکا 
و غرب به اتبــاع ایرانی را بازداشــت آقای 
اسدالله اســدی، دیپلمات ایرانی برشمرد و 
گفت: ۱۱۰ روزی که او در آلمان بازداشــت 
بود، بخش قابــل توجهــی از آن را در بانکر 
نگهداری می شــد و از همه امکانات محروم 
بود و مــورد بازرســی های تحقیرآمیز قرار 
می گرفت و حتی قرآن و جانماز در حالی که 
سفارت برای او فرســتاده بود، در اختیارش 
قرار نمی دادند و آلمان با وجود نقض حقوق 
بشر در موضوعات حقوق بشری علیه ایران 

همیشه مدعی است.
دبیر ستاد حقوق بشر درباره موضع ایران در 
قبال پناه دادن تروریســت ها در کشورهای 
غربــی گفــت: ســوئد میزبــان گروهک 
تروریســتی منافقین و گروهک های مثل 
حرکة النضال اســت؛ پرونده آقای نوری به 
وســیله گروهک منافقین وارد نظام قضایی 
سوئد شــد که به نظر من این یک کار تیمی 
بین دو کشور اروپایی و منافقین بوده است. 
حبیب الاســیود یا چعب به عنوان سرکرده 
این گروهــک که تاکنون ۶ جلســه دادگاه 
رسیدگی به پرونده وی برگزار شد در سوئد 
مستقر هســتند و همه امکانات را سوئد در 
اختیار آنها قرار می دهد. مســتندات قوی 
داریم که حمایت اینها نظام مند اســت. این 
در حالیست که دولت سوئد میزبان گروهک 
هایی است که دستشــان به خون ۱7 هزار 
ایرانی بی گناه آلوده اســت و حــالا منادی 

حقوق بشر شده است.
وی ادامــه داد: عمده کشــورهای اروپایی 
این چنین هســتند. سیاســتی کــه ایران 
اتخاذ کرده، فشــار بر دولت هایی است که 
حامی و میزبان گروهک های تروریســتی 
هستند. برخی معتقدند که همه به ماهیت 
تروریستی گروهک منافقین واقفند، با این 
وجود از ســال ۱۴۰۰ کار مشــترک خوبی 
صورت گرفت و فشــار زیادی به کشورهای 
حامــی گروهــک تروریســتی منافقین 

وارد شــد. ما به ســازمان های بین المللی و 
کشــورهای اروپایی هشــدار دادیم که به 

مسئولیت خود واقف باشند.
غریب آبادی یک اقدام دیگــر را طرح دعوا 
علیه منافقین در برخــی دادگاه ها و محاکم 
داخلی و خارجی برشمرد و گفت: متاسفانه 
نظام قضایی کشــورهای غربی با پروندهای 
این  چنینی نیز برخوردی سیاســی دارند و 
به مســتندات قربانیان تروریســم که نزد 
محاکــم اروپایی مطرح شــد بــه صورت 
عادلانه رســیدگی نکردند، ولی ما دســت 
بردار نیســتیم و از ظرفیت ســازمان های 
بین المللــی و روابط دوجانبه با کشــورها 
برای افشــای ماهیت گروهک تروریستی 

منافقین و محاکمه آنها استفاده می کنیم.
وی اضافه کرد: در محاکــم داخلی نیز این 
پیگیری ها برای افشای ماهیت تروریستی 
منافقیــن و محاکمه آنها همچنــان ادامه 

خواهد داشت.

آخرین وضعیت پرونده شهادت حاج 
قاسم سلیمانی

دبیر ســتاد حقوق بشــر دربــاره آخرین 
وضعیــت پرونــده شــهادت حاج قاســم 
سلیمانی اظهار داشــت:  این پرونده در سه 
سطح قابل بررســی اســت و اقداماتی نیز 
انجام شــده. یکی در محاکم ایــران و عراق 
است. یکی پیگیری کشــورهای دخیل در 
این پرونده که 7 کشــور هستند، و یکی هم 
در بعد بین المللی اســت. آن چه که به نظام 
قضایی مربوط است رســیدگی در محاکم 
داخلی اســت. ما تفاهمی را در زمان رئیس 
محترم وقت دســتگاه قضا با کشــور عراق 
داشــتیم برای تشــکیل کمیته مشترک 
تحقیق در تســریع به رسیدگی کیفری این 
پرونده. این کمیته آذرماه ســال گذشــته 

تشکیل شد.
وی افزود: ســه نشســت در تهران و بغداد 
برگزار شــده است. اســناد مختلفی حدود 
۱۵۰۰ صفحه ســند بین هیات های قضایی 
دو کشور تبادل شد. همه اسناد مورد بررسی 
قرار گرفت و کیفرخواست در دادسرای امور 
بین الملل توسط همکاران قضایی شروع به 
نگارش شد. بخش اعظمی از کیفرخواست 
نگارش شــده و بعد از تکمیــل، به زودی به 
دادگستری تهران ارســال خواهد شد. باید 
رســیدگی به این پرونده کیفــری در عراق 
هم تســریع شــود. به حدود هفت کشــور 
نیابت قضایی ارسال شده و این هفت کشور 
متاســفانه هنوز پاســخی به این نیابت ها 
نداده اند. دولت عراق به بخشی از نیابت های 

ما پاسخ داده است.
معاون امور بین الملل قــوه قضاییه گفت: از 
وزارت خارجه خواستیم سفیران به صورت 
فعالانــه و رایزنی با مقامــات ذیربط دولت 
میزبان، وصول پاسخ به نیابت ها را پیگیری 
کنند. اینجا فقط نیابت ها در مورد اشخاص 
آمریکایی نیست؛ هر کسی که در ترور شهید 
ســلیمانی دخیل بود، باید محاکمه شود. به 
همین دلیل، اشــخاص در کشورهای دیگر 
مثل انگلیــس، آمریکا، آلمــان و اردن هم 

شناسایی شدند.
وی با بیــان اینکــه در بعــد بین المللی ما 
کنوانســیون ۱۹7۳ را داریم افزود: آمران 

و عاملانــی کــه به افــراد تحــت حمایت 
دیپلماتیک آســیب می زنند، تحت پیگرد 
بین المللی قرار می گیرند، شهید سلیمانی 
بنا به دعوت مقامات رسمی به عراق رفته بود 
که ما مستندات آن را هم داریم؛ بنابراین به 
دیوان بین المللی دادگستری هم می توانیم 
شــکایت کنیم. در ایــن زمینــه، معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری مسوول پیگیری 
است و در حال انجام اقدامات لازم هستند. 
بعد از دو سال و نیم گذشت از شهادت حاج 

قاسم ما باید اقدامات عاجلی انجام دهیم.

بیش از 3500 نفر از اتباع اروپایی 
در داعش حضور داشتند

معاون امــور بین الملل قــوه قضاییه گفت: 
مقابله با تروریســم مســئولیت بین المللی 
است. در کنوانســیون ها، معاهدات و سایر 
اســناد بین المللــی به مســئولیت جمعی 
در این زمینه اشــاره شده اســت و این یک 
مسئولیت مشترک برای مقابله با تروریسم 
و تروریست ها است. اگر شــاهدیم توفیقی 
در مقابله با تروریســم در صحنه بین المللی 
حادث نشــده بــه دلیل حمایــت مدعیان 
حقوق بشر از تروریست ها است. در منطقه 
ببینیــد النصــره، القاعده و داعــش را چه 
کسانی تشکیل دادند؟ پشتیبان همه اینها 
آمریکا و کشورهای اروپایی هستند. بیش از 
۳ هزار و پانصد نفر از اتباع اروپایی در داعش 

حضور داشتند.
وی یادآور شــد: مادامی که عزمی جدی در 
مقابله با تروریســم از این کشــورها نبینیم 
در مبارزه با تروریســم توفیق کامل حاصل 
نمی شــود. اگر داعــش در عراق و ســوریه 
شکست خورد، حاصل تلاش های جمهوری 
اسلامی ایران و حاصل تلاش سردار شهید 
حاج قاسم سلیمانی اســت. ما باید ماهیت 
گروهک های تروریســتی و جنایات آنها و 
حمایت های آمریکا و اروپا از این گروهک ها 
را بــه افکار عمومی و نســل جدید کشــور 

بشناسانیم.
دبیر ستاد حقوق بشر اظهارداشت: گروهک 
تروریســتی منافقیــن چند وقتی اســت 
تظاهر به ترک ماهیت تروریســتی و نظامی 
خــود می کنــد، در حالی که ایــن دروغی 
بیش نیست؛ مســتندات ما نشان می دهد 
همچنان در حال فعالیت های تروریســتی 
هســتند بنابراین ضروری است که ماهیت 

این گروهک تروریستی افشا شود.
وی دربــاره طرح دعوای خانواده شــهدای 
هسته ای در دادگاه شعبه ۵۵ حقوقی تهران 
گفت: دادسرای امور بین الملل زیرمجموعه 
دادســتانی تهران اســت و در بعد کیفری 
پرونده هایی که حقوق ایــران و ایرانیان در 
آن تضییع شده را رسیدگی می کند و از بعد 
حقوقی هم در شعبه ۵۵ دادگستری تهران 

این رسیدگی ها صورت می گیرد.
غریــب آبــادی افــزود: در خصــوص این 
پرونده هــا، گاهــی در معاونت امــور بین 
 الملل قــوه قضاییــه توصیه هایــی در بعد 
حقوقی و کیفری داریم و گاهی  هم شــاکی 
خصوصی داریم، مانند شــکایت سه تن از 
خانواده های شــهدای هســته ای و یک تن 
از مجروحان هســته ای که دادخواست  آنها 
به شعبه ۵۵ حقوقی تهران ارائه شد و به آن 

رسیدگی شــد. آمریکا یکی از کشورهایی 
اســت که مصونیت دولت ایران را لغو کرده 
و پرونده های متعددی را علیه ایران باز کرده 
و آراء سنگینی علیه کشــور صادر کرده که 
در جمهوری اســلامی ایران اقدامی مشابه 

صورت گرفته است.
وی با اشاره به دو اقدام مهم دادگاه حقوقی 
شــعبه ۵۵ تهران گفت: ایــن دو اقدام یکی 
در خصوص شــهدای هســته ای و دیگری 
درخصوص کودکان مبتلا به بیماری ای. بی 
و پروانه ای اســت. اکنون ۱۵ تا ۱۸ حوزه را 
در نظر گرفتیم بــرای بازکردن پرونده های 
حقوق بشــری که عموما شاهد تضییع حق 
ایران و ایرانیان هســتیم. اقدام شعبه ۵۵ از 
بعد حقوقی بود و از بعد کیفری هم این دعوا 

قابل پیگیری هست. 
درمورد پرونده ترور شــهدای هســته ای، 
اقدامات قضایــی قطعا اضافه بــر اقداماتی 
اســت که دولــت و حاکمیت مــا بصورت 

متقابل در نظر گرفته اند.

در حوزه تحریم سیاست ما روشنگری 
در عرصه بین المللی است

دبیر ستاد حقوق بشر درباره نتیجه گزارش 
گزارشگر ویژه در خصوص آثار تحریم ها در 
ایران اظهارداشــت: ایران بزرگترین قربانی 
تحریم و تروریسم اســت. در حوزه تحریم 
سیاست ما روشنگری در عرصه بین المللی 
است. در مورد مغایرت تحریم های یکجانبه 
با حقوق بین الملل باید ادبیات سازی شود 
که افکار عمومی به مخالفت با این تحریم ها 
برانگیخته شــوند، چون بیشترین آسیب را 
به مردم کشــور هدف وارد می کند. اکنون 
ادبیات سازی خوبی شکل گرفته که مرهون 
تلاش هــای جمهــوری اســلامی ایران و 
کشــورهایی مانند کوبا و ونزوئلا است. نکته 
دوم، استفاده بهینه از ساز و کارهای حقوق 
بشری است و نکته سوم استفاده از ظرفیت 

گزارشگری است.
وی ادامه داد: گزارشگر ویژه اقدامات قهری 
یکجانبه که به تهران ســفر کــرد، گزارش 
نهایی خود را به نشســت شــهریور شورای 
حقوق بشر ارائه خواهد کرد. وی در مصاحبه 
مطبوعاتی خــود در تهران اعــلام کرد که 
تحریم های یکجانبه کامــلا مغایر با حقوق 
بین الملل و منشــور ملل متحد است و همه 
حقوق بشــر مردم ایران را تحت تاثیر قرار 
داده است که این جمله بسیار کلیدی و مهم 
است و مسئولیت واضعان را بسیار سنگین 
می کند. این نخستین گزارش یک سازوکار 
حقوق بشــری بین المللی خواهــد بود که 

راجع به تحریم های ایران تولید می شود.
غریب آبادی تصریح کرد: گزارش گزارشگر، 
ادبیات سازی علیه تحریم ها را بسیار تقویت 
می کند و او ایران و کشورهای تحت تحریم 
را تشــویق کرد که نزد مراجــع بین المللی 
حقوقی شکایت کنند. این گزارش، قابلیت 

استناد در چنین مراجعی را هم دارد.

نزدیک 4هزار نفر از ایرانیان خارج 
از کشور در زندان های مختلف هستند

دبیر ســتاد حقوق بشــر درباره بازداشت 
ایرانیان خارج از کشــور گفت: ما در زمینه 
مســائل حقوقی و قضایی ایرانیان خارج از 

کشور مسئولیت مستقیم داریم. البته همه 
مشــکلات ایرانیان خارج از کشور حقوقی و 
قضایی نیست؛ شورای عالی ایرانیان خارج 
از کشــور مسئول رســیدگی به تمامی این 
حوزه ها اســت. نزدیک ۴هزار نفر از ایرانیان 
خــارج از کشــور در زندان هــای مختلف 
هســتند. حدود ۵۰ درصد ایــن زندانیان 
در ترکیه و ۵۰ درصد در کشــورهای دیگر 
هســتند. بعضا زندانیان ایرانی نیاز به اخذ 
وکیل دارند، ولی شــاید از نظر مالی نتوانند 
دسترســی به وکیل داشته باشــند. ما باید 
به هموطنــان خارج از کشــور کمک و نگاه 
ویژه تری داشته باشیم که با کمک مجلس 
و ســازمان بودجه به دنبال تحقــق این امر 
هستیم. سرکنسولگری ها و سفارتخانه های 
ما به طور مرتب در حال سرکشی هستند و 
گزارش ها به ما واصل می شــود، تا جایی که 
بتوانند نیازهای ایرانیان خارج از کشــور را 

برآورده می کنند.

چالش های حقوق بشری در عرصه 
بین المللی 

غریب آبادی خاطرنشــان کــرد: در زمینه 
انتقال محکومــان کارهای بســیار خوبی 
انجام شده است. تا پایان سال ۱۴۰۰ حدود 
۱7۰۰ زندانی ایرانی خارج از کشــور برای 
طی کردن ادامه محکومیت خود به کشــور 
منتقل شــدند. یک بخش دیگر، تســهیل 
ارائه خدمات حقوقی و قضایــی به ایرانیان 
خارج از کشور اســت. ایرادهای سامانه ثنا 
در خارج کشور بررسی شــد و بخش اعظم 
با کمک مرکز فناوری اطلاعات قوه قضاییه 
رفع شــد. اقدام دیگر ارائه ایــن خدمت  در 
ســامانه میخک وزارت خارجه هست که به 
وزارت خارجه اعلام آمادگی کردیم که می 
توانیــم دفاتر خدمــات الکترونیک قضایی 
را در هر کنســولگری یا بخش کنسولی که 
وزارت خارجه تشــخیص دهد، ایجاد کنیم  
همچنیــن، ظرف یکــی دو مــاه آینده به 
صورت پایلوت از اولین کشور خارجی ارائه 
مشــاوره های حقوقی و قضایــی به صورت 

مستقیم با ایرانیان را آغاز خواهیم کرد.
وی درباره روابط حقوقــی و قضایی در قبال 
کشــورهای همســایه ایران گفت: در این 
حوزه بــا وزارت خارجــه برنامه ریزی هایی 
صــورت گرفته؛ در حــدود ۴ تا ۵ کشــور 
همســایه ایرانیان زندانی داریم که با وزارت 
دادگســتری و وزارت امور خارجــه برنامه 
ریزی کردیم با کشــورهایی که موافقتنامه 
معاضدت هــای قضایی و یا برای اســترداد 
مجرمان و انتقال محکومــان نداریم، با آنها 
وارد مذاکره بشویم و موافقتنامه ها را نهایی 
کنیم. نکته دیگر تعامــل و اعزام هیات های 
حقوقی و قضایی برای توسعه روابط حقوقی 
و قضایی و انتقال زندانیان ایرانی و استفاده 
از ظرفیت تعامــلات دوجانبه سیاســی با 

کشورهای همسایه در این راستا است.
معاون امــور بین الملل قــوه قضاییه درباره 
مبارزه با جرایم ســازمان یافتــه و قاچاق 
انســان و مواد مخدر گفت: قاچاق انسان و 
موادمخدر و تروریســم، ســه موضوع مهم 
برای همکاری با ســایر کشــورها در حوزه 
مقابله با جرایم سازمان یافته فراملی است. 
در این خصــوص همکاری هــای امنیتی، 
اطلاعاتی و پلیســی را با برخی از کشــورها 
داریم، ولی طرحی را در سال ۱۴۰۱ تعریف 
کردیم که بتوانیم نشست قضایی نظام های 
کشورهای همسایه را برای مقابله با جنایات 
سازمان یافته فراملی در ایران تشکیل دهیم 
و انســجامی درون واحدهای قضایی ایجاد 
کنیم. چرا جامعــه بین المللــی در مبارزه 
با تروریســم موفق نبوده، چــون تبدیل به 
موضوعی سیاسی شده. اگر نقش نهادهای 
قضایی پررنگ تر شــود، توفیقات خوبی در 

مبارزه با این نوع جرایم پیدا می کنیم.
وی درباره چرایی برداشــت های دوگانه از 
موضوعاتی همچون حقوق بشر و تروریسم، 
گفت: عرصه حقوق بشر یک عرصه سیاسی 
و پیچیده ای شــده اســت؛ انــدازه گیری 
موضوعات حقوق بشری نیز ملموس نیست. 
ساختار شــورای حقوق بشــر نیز بگونه ای 
طراحی شده که شــاهدیم غرب و آمریکا به 
راحتی هر قطعنامه ای را علیه یک کشــور 

دیگر می توانند صادر می کنند.

بخشنامه حمایت از شرکت های دانش بنیان و کالای ایرانی ابلاغ شد



در راستای تولید محصولات دارای ارزش افزوده بالا

تلاشگران ذوب آهن اصفهان رکورد تولید ۷۵۰ تن H۱۸ در یک شیفت را ثبت کردند

استان

اصفهان - مریم مومنی  تلاشــگران ذوب آهن اصفهان 
رکورد تولید ۷۵۰ تن H۱۸ که یک محصول دارای ارزش 
افزوده بالا در سبد محصولات این مجتمع عظیم صنعتی 
محســوب می شــود را در یک شــیفت ثبت کردند . این 
موفقیت پس از گذشت حدود ۷ سال از تولید این محصول 
با اختلاف بالای ۱۵۰ تن تولید نسبت به قبل،در تاریخ سی 
و یکم خردادماه به ثمر نشست و علت عمده آن اصلاحاتی 
در اســتندها و تقویت تجهیزات ،افزایش ســرعت خطی 

تجهیزات،تجربه و مهارت بی نظیر پرسنل تولیدی است.
محمدامین یوســف زاده مدیر مهندســی نــورد ذوب 
آهن اصفهان با اعلام این خبر گفــت : این رکورد تولید به 
همت تلاشگران گروه ســه نورد ۶۵۰ به عنوان برگ زرین 
دیگری در این مجتمع عظیم صنعتــی و در بخش تولید 
محصولات دارای ارزش افزوده بالا محســوب می شــود 
و حقیقتاً تمرکز امســال ما تکمیل ســبد کامل تیرآهن 
های H می باشد و انشاا... تا پایان ســال تا سایز H۴۰۰ را 
به ســبد محصولات با ارزش افزوده بالا اضافه می کنیم و 
بزودی خبر تولید Hهای جدید اعلام خواهد شد. به طور 

نمونه در H۲۴۰ هم طراحی و هم تراش غلتک ها خاتمه 
یافته و تا قبل از پایان تیرماه به بازار عرضه خواهد شــد و 
به دنبال آن با یک فاصله دو الی ســه هفتــه ای H۲۶۰ را 
خواهیم داشت. وی با اشاره به اینکه این مقطع تولیدی به 
عنوان کاربردی ترین تیرآهن بال پهن، بازار بسیار خوبی 
دارد،افزود : بدون تردید وقتی که بازار کشور و مهندسین 
 H محاسب نظام مهندسی از تامین کافی و به موقع مقاطع
اطمینان خاطر داشته باشند،بزودی محاسبات سازه ها از 
بتن مسلح به سمت اسکلت فلزی بر مبنای H تغییر داده 
خواهد شد که حداقل ایمنی آن در مقابل زلزله ۳۰ درصد 
بالاتر است و سرعت ساخت و ســاز هم چیزی حدود ۲۵ 
درصد سریع تر می باشــد و از همه مهم تر عمر مفید سازه 
که در حال حاضر در ایران حدود ۲۵ ســال است به بیش 
از ۱۰۰ سال خواهد رســید و در کل هزینه های ساخت و 
ساز را در ،دراز مدت بســیار کاهش خواهد داد : بر اساس 
رده بندی فعلی بازار از لحاظ سود آوری ،Hها در رتبه اول 
محصولات با ارزش بالا که در انحصار ذوب آهن می باشــد 
، ســپس کلاف و پس از آنها I ۷ )آی هفت ( قرار دارد. مدیر 

مهندســی نورد ذوب آهن اصفهان ثبت این رکورد بزرگ 
در تولید محصول H۱۸را به تلاشگران بخش نورد و سایر 
همکاران ذوب آهنی تبریک گفت و از تولید پروفیل های 

جدید H در آینده نزدیک خبر داد.
مهران مقراضچی سرپرست نورد ۶۵۰ ذوب آهن اصفهان 
نیز در ادامه گفت : تیرآهن هــای بال پهن یا IPB به دلیل 
شکل ظاهری به تیرآهن H معروف هستند و تفاوت عمده 

تیرآهن معمولی یــا IPE و تیرآهن H در شــکل و اندازه 
سطح مقطع آن اســت. از آنجا که ســطح مقطع تیرآهن 
های H بزرگتر است،سبب شده این پروفیل از استحکام و 
مقاومت بالایی نسبت به سایر تیرآهن ها برخوردار باشد لذا 
این محصول کاربرد زیادی در ســاختمان سازی و ساخت 
پروژه های صنعتی مانند ســاخت اسکله ، کشتی سازی ، 

سکوهای نفتی ، سوله ، پل سازی و سد سازی دارد .

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ســنندج –فاطمه ملایی مدیرکل اســتاندارد 
استان کردســتان از اجرای دو مرحله طرح کنترل و 
پایش کمی فرآورده ها با تکیــه بر محصولات غذایی 

در کردستان خبر داد.
ژیلا یزدانی اظهار کرد : طرح کنتــرل و پایش کمی 
فرآورده ها با تکیه بــر محصولات غذایــی از جمله 
طرح هایی است که براســاس مواد قانونی ۴۲-۴۵-

۴۱-۴۰-۱۹ و۴۶ قانون تقویت و توســعه استاندارد 
همزمان با اصلاح اقتصادی دولت ســیزدهم موسوم 
به توزیع عادلانه یارانه ها در مرکز ملی اندازه شناسی 
اوزان و مقیاس هــای )OILM( ســازمان ملــی 
اســتاندارد ایران برای اولین بار در راستای تقویت و 
حمایت از طرح دولت برای نظارت بر کم فروشــی بر 
پایه ی حمایت از تولید داخــل و در صیانت از حقوق 

عامه و حق الناس از سه ماه پیش آغاز شد.
وی با بیان اینکه در استان کردستان دو مرحله از این 
طرح اجرا شــده، افزود: در مرحلــه ی اول به صورت 

تصادفی از محصولات ســطح بــازار و در مرحله ی 
دوم از واحد های تولیدی نمونه برداری انجام شد که 
در برخی از فرآورده  ها رواداری درج نشــده بود و در 
برخی دیگر رواداری درج شده مطابق استاندارد وزن 
محصول نبــوده و به همین دلیــل، نتیجه ی آزمون 

پیش بسته بندی مردود اعلام شد.
مدیرکل استاندارد کردســتان عنوان کرد: این طرح 
در راســتای حمایت از تولید و صیانت از حقوق مردم 

با هدف کنترل قیمت و کم فروشی اجرا می شود.

اهواز – محمد مجــدم مدیــرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی خوزستان با اشــاره به ظرفیت های 
خوزســتان در بخش های مختلف گفت: باید بتوان 
از این ظرفیت ها و پتانســیل ها با کمک ســرمایه 
بخــش خصوصــی بــرای اشــتغال و کارآفرینی 
بهره برداری کرد.حجت الاســلام رضا کلاه کج در 
جلسه شورای فرهنگ عمومی اســتان، افزود: در 
حوزه فرهنگی بیشتر انتشــارات ما در قم و تهران 
اســت در صورتی که کارخانه کاغذســازی در این 
اســتان ها وجود ندارد ولی بیشترین درآمد صنعت 

چاپ در آنجاست.
وی اضافه کرد: این در حالی اســت کــه کارخانه 
کاغذسازی شوشتر در خوزســتان معروف است و 
کاغذ هفت تپه را داریم و می توانیم از صنایع جانبی 
نیشکر از باب کاغذ اشتغال بسیار زیادی ایجاد کرد 
ولی بحث مافیای کاغذ و مباحث دیگر حتی اجازه 
نمی دهد که کاغذ وارد خوزســتان شــود که برش 

داده و به فروش برسد و این موضوعی است که باید 
به آن توجه کرد.

حجت الاســلام کلاه کج وجود نیشــکر را از دیگر 
ظرفیت های خوزســتان دانســت و تصریح کرد: 
بیشتر کارخانجات شکلات ســازی ما در اصفهان، 
تبریز و ارومیه اســت در حالی که ما شــکر داریم و 

کارخانجات ما در این زمینه فعال نیستند.
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی خوزســتان 
شکلات ســازی را صنعتــی پردرآمد بیــان کرد و 
ادامــه داد: با توجه به اینکه کشــورهای حاشــیه 
خلیج فارس به شدت علاقه مند به شکلات و مصرف 
شیرینی جات هستند، خوزســتان این پتانسیل را 
دارد که بتواند به کانون تولید شیرینی تبدیل شود؛ 
در خرمشهر جایی هست که صادرات شیرینی جات 
سنتی انجام می دهد که این فرصت باید احصا شود 
و از طریق ســرمایه بخش خصوصی می توان برای 

تعداد زیادی از جوانان اشتغالزایی کرد.

 البرز-مظفری دکتر بهمنی شــهردار کمالشهر 
در حاشــیه آئین تجلیل از فعالان ودست اندرکاران 
رزمایش جهاد امیدآفرینی ، با بیان این مطلب افزود: 
اقدامات سازنده در شــهرها ، قطعاٌ روحیه جهادی و 
تلاشــی مضاعف را می طلبد زیرا مســتلزم فعالیت 

بیشتر و تلاشی شبانه روزی است.
وی افزود: رزمایــش مذکور از ایــن رو حائز اهمیت 
اســت که حمایت بیش ازپیش مســئولین را جهت 
رفع مشکلات شهر در پی داشــت ، چرا که به جهت 
گستردگی مشکلات و وضعیت نابســامان  آن،  این 

نیاز به همکاری ،بسیار محسوس بود.
وی در ادامه خاطر نشان کرد: این همکاری و همدلی 
بی شائبه مسئولین اســتانی و شهرستان کرج در هر 
حوزه و بخشی، برکسی پوشــیده نیست و ما همواره 

قدردان این حضور پررنگ و موثر می باشیم .
دکتر بهمنی در خاتمــه افزود: امید اســت با تداوم 
برگزاری این رزمایش در دیگر مناطق اســتان و  رفع 

مشکلات بصورت زیرساختی ،البرز نشینان ارجمند 
با رفاه بیشتر زندگی کنند.

گفتی اســت این مراســم با حضور حجت الاســلام 
والمســلمین حاج آقا رضائی امام جمعه مهرشــهر، 
سرهنگ شــعبانی فرماندهی سپاه ناحیه امام هادی 
)ع( ، مهندس قاســم پور فرماندار شهرســتان کرج 
،جمعی از مسئولین مدیریت شهری کلان شهر کرج 
و مسئولین شهری کمالشهر جهت تجلیل از فعالان 
این رزمایش در شهرهای کمالشهر و مهرشهربرگزار 

شد .

مدیرعامل شــرکت  تبریز -رحیم جباردخت
شــهرک های صنعتی آذربایجان شــرقی با اشاره به 
پیشرفت فیزیکی بالای ۸۵ درصد تصفیه خانه فاضلاب 
شــهرک صنعتی بیلوردی گفت: ایــن تصفیه خانه با 
هزینه ای بالغ بر ۱۵۰ میلیارد ریــال هفته دولت آماده 

بهره برداری است.
 سید مرتضی نیرومند اسکویی در بازدید از این تصفیه 
خانه اظهار کرد : با بهره بــرداری از این تصفیه خانه که 
عملیات اجرایی آن در محل انتهایی این شــهرک و در 
زمینی به مســاحت هشــت هزار و  ۶۰۰ مترمربع می 
باشــد، ۴۰۰ مترمکعب در روز از فاضلاب های صنعتی 
و بهداشتی تولیدی در شهرک مدیریت و تصفیه خواهد 

شد.
وی افزود: فرآیند طراحی شــده برای این تصفیه خانه، 
ترکیبی از سیستم های بیولوژیکی هوازی و بی هوازی 
از نوع لجن فعال می باشد و با تلاش همکاران همزمان با 

هفته دولت به بهره برداری خواهد رسید.
نیرومند اسکویی همچنین در بازدید از واحد تولیدی 
فیلتر در شــهرک صنعتی بیلوردی گفــت : با توجه به 
پیشرفت قابل توجه این شرکت در چند سال اخیر، حفظ 
کیفیت محصولات در سطح استاندارد جهانی و توجه 
به توانایی کیفی برای ایـجاد بازار های جدید در منطقه 
خاورمیانه و حوزه CIS و شرق آســیا از جمله مزایای 

تولیدات این واحد می باشد.
وی ادامه داد: این شرکت تولید کننده انـواع فیلترهای 
هواکش، روغن، گـازوئیل، آبگیر و هیدرولیک در ایران 
است که از ســال ۱۳۸۸ در زمینی به مساحت ۱۵ هزار 
متر مربع در شهرک صنعتی بیلوردی عملیات اجرایی 
آن آغاز و در سال ۱۳۹۱ خط تولید آن راه  اندازی و اولین 
محصولات آن به بازار ارائه شد و در حال حاضر، فاز دوم 
این شرکت به مساحت ۳۶ هزار متر مربع در سال ۱۴۰۰ 

راه اندازی شد.

کردستان

خوزستان

البرز

آذربایجان شرقی

مدیرکل استاندارد استان اعلام کرد؛

ح کنترل و پایش کمی فرآورده ها با تکیه بر محصولات غذایی در کردستان اجرای طر

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان:

باید از ظرفیت بخش خصوصی برای ایجاد اشتغال استفاده کرد

شهردار کمالشهر :

وحیه جهادی و تلاشی مضاعف را می طلبد     اقدامات سازنده در شهرها  ر

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی آذربایجان شرقی:

   تصفیه خانه شهرک صنعتی بیلوردی هفته دولت به بهره برداری می رسد

مدیرکل امور مالیاتی استان:

 بیش از ۴۰ هزار اظهار نامه مالیاتی
وین اخذ شده است  در قز

قزوین-مریم نقدی مدیرکل امور مالیاتی قزویــن از دریافت ۴۰ 
هزار و ۳۵۹ اظهار نامه مالیاتی از اشــخاص حقیقی در استان خبر داد 
و گفت: اخذ اظهارنامه های مالیاتی تا ۱۵ تیرماه امســال ادامه خواهد 

داشت.
عزیزالله عباسپور  اظهار داشت: سال گذشــته مجموع اظهارنامه های 
مالیاتی دریافت شــده ۴۹ هزار و ۵۳۸ فقره بود کــه از این تعداد، ۶۰ 
درصد مودیان مالیات مقطوع وضع شده از سوی کارشناسان این اداره 

را پذیرفته بودند.
به گفته این مســوول امور مالیاتــی، از اظهارنامه های دریافت شــده 
امسال، ۷۱ درصد مودیان اشخاص حقیقی در استان نیز میزان مالیات 

مقطوع شده را پذیرفته اند.
وی با اشــاره به نحوه چگونگی محاسبه مالیات اشخاص حقیقی، گفت: 
سازمان امور مالیاتی امســال مالیات مقطوع مودیان خود را با رویکرد 
جدید و براســاس اطلاعات و دیتاهای موجود از سامانه اطلاعات خرید 
و فروش، اطلاعات بانکی، پایانه های فروش و ســایر اطلاعات دریافتی 
در سازمان تعیین کرده است. عباسپور خاطرنشــان کرد: مودیانی که 
معتقدند بخشی از گردش حســاب کارت خوان آنها مربوط به فعالیت 
غیرتجاری بوده و یا به طور صحیح از کارت خوان خود اســتفاده نکرده 
انــد و مالیات مقطوع پیشــنهادی را قبــول ندارند، مــی توانند تا ۱۵ 
تیرماه جاری نســبت به تنظیم اظهار نامه خود اقدام کنند. وی تصریح 
کرد: در ادامه رســیدگی به اعتراض مودیان، کارشناســان ما نسبت به 
رسیدگی مواردی که منشا درآمدی نداشته، اقدام و در صورت صحیح 
بودن از گردش حســاب پایانه فروش خارح و مبنای محاســبه مالیات 
قرار نخواهد گرفت. این مســوول با بیان اینکه ادامه و رشد درآمدهای 
مالیاتی مســتلزم رونق کســب و کار در حوزه اقتصادی است، افزود: به 
طور طبیعی نظام مالیاتی قصد ندارد تا بــا اعمال بی عدالتی به مودیان 
مالیاتی خود، اقدام به دریافت مالیات کند چرا که سیاســت ما دریافت 
مالیات به حق براساس اطلاعات و اســناد موجود و همچنین شناسایی 
منابع جدید مالیاتی جهت مبارزه با فرار مالیاتی می باشد و در این راستا 
تلاش داریم تا با رویکــرد حمایتی خود در جهت اهداف ســازمان گام 
برداریم.   عباســپور با تاکید بر اینکه بهره مندی از هر نوع معافیت  نرخ 
صفر و مشوق مالیاتی بســتگی به ارایه اظهارنامه به صورت الکترونیکی 
و در زمان مقرر قانونی دارد، خاطرنشــان کرد: فعالان حوزه اقتصادی 
برای برخورداری از مشــوق های قانونی نرخ صفر و یا سایر معافیت ها، 
اظهارنامه مالیاتی عملکرد ســال گذشــته خود را تا ۱۵ تیرماه جاری 

در درگاه ملی مالیات به آدرس my.tax.gov.ir بایستی ارایه کنند.

معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آب و فاضلاب استان:

وستاهای پله کبود هلیلان وژه آبرسانی ر  پر
 در آستانه بهره برداری است

ایلام -حسن بیگی  معاون بهره بــرداری و توسعه آب شرکت آب و 
فاضلاب ایلام گفت: پروژه آبرســانی به ۱۸ روستای مجتمع پله کبود، 
تک روستای شیراوند و بخشــی از روستاهای بخش مرکزی شهرستان 

هلیلان در روزهای آینده تکمیل و به بهره برداری می رسد.
امیر باقی اظهار داشــت: با توجه به افت شــدید ســفره های آب های 
زیرزمینی در شهرســتان هلیلان و مشــکلات کمبود شدید آب ناشی 
از خشک شدن چاه های منابع تامین آب روســتاهای بخش جزمان و 
مرکزی شهرســتان هلیلان، شرکت آب و فاضلاب اســتان به صورت 
اضطراری در ســال ۱۴۰۰ اقدام بــه حفر یک حلقه چاه آب شــرب با 

آبدهی حدود ۲۶ لیتر بر ثانیه کرد.
وی افزود: اواســط خردادماه ســال جاری با انجام مطالعــات اجرایی 
مورد نیاز عملیات اجرایی پروژه آبرســانی شامل تجهیز چاه حفر شده، 
اجرای نیرو رســانی شــبکه برق و خرید و اجرای خط انتقال به طول ۶ 
کیلومتر را آغاز کرد. معاون آبفای ایلام با اشاره به پیشرفت ۷۰ درصدی 
پروژه، یادآور شــد: با بهره برداری از این پروژه اضطراری جهت تامین 
و انتقال آب ، مشــکل کم آبی ۱۸ روســتا با جمعیت حــدود ۹ هزار و 
۵۰۰ نفــر در ۲ مجتمع بخش جزمان و بخش مرکــزی هلیلان مرتفع 
و از آب سالم و بهداشــتی بهره مند می شــوند.  باقی ادامه داد: در حال 
حاضر عملیات حفر ۲ حلقه چاه آب شــرب عمیق جهت تقویت تامین 
آب شهرک توحید و روســتاهای بخش مرکزی و مجتمع داجیوند در 
حال انجام می باشد که در صورت بهره برداری از آنها مشکل تامین آب 
روستاهای مجتمع داجیوند )چاه مله هار( و تقویت آب شهرک توحید 
و روســتاهای بخش مرکزی )چاه دارپروشــه ( به طــور کامل برطرف 

خواهد شد.

ج و کر  بهره برداری آزمایشی  متر
 نیمه دوم امسال آغاز می شود

 البرز-مظفری ایســنا/البرز سرپرست شــهرداری کرج گفت: در 
صورت ورود واگن ها به کرج و انجام تست سرد و گرم، در نیمه دوم سال 

فاز بهره برداری آزمایشی مترو آغاز می شود.
 )k و F منوچهر غفاری  در بازدید از پروژه قطار شــهری کرج ) ایستگاه
که با حضور احمد رحمانیان قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور، غفور 
قاســم پور فرماندار کرج، جواد چپردار رییس شورای شهر کرج و سایر 
مدیران شهری برگزار شد، با اشــاره به آخرین وضعیت این پروژه اظهار 
کرد: مترو یکی از نیازهای جدی کلانشــهر کرج است و بهره برداری از 
خطوط مختلف آن نقش به ســزایی در کاهش ترافیک درون شهری و 
تسهیل در تردد شهروندان دارد. وی با بیان اینکه طی سال های گذشته 
تکمیل و بهره بــرداری مترو به عنــوان یکی از اصلــی ترین مطالبات 
شهروندان مطرح بوده، توضیح داد: متاســفانه دلایل مختلفی از تورم 
و تحریم باعث شــد که این پروژه بر مبنای قــرارداد اولیه و مدت زمان 

تعریف شده به تمام نرسد و بهره برداری از آن به تعویق بیفتد.
این مســئول اضافه کــرد: علی رغم همه مشــکلات، طی چند ســال 
گذشته مدیریت شهری با تخصیص اعتبار مناســب در مسیر تکمیل 
بخشی از این پروژه گام برداشته و خوشــبختانه بخش زیادی از موانع 
از میان برداشته شده اســت.  سرپرست شــهرداری کرج توضیح داد: 
در حال حاضر تلاش مدیریت شــهری بر تکمیل و بهــره برداری از دو 
ایســتگاه از خط دوی قطار شهری یعنی ایســتگاه ۴۵ متری گلشهر و 
چهارراه طالقانی) F وk( متمرکز شده است. غفاری ادامه داد: با حمایت 
مســئولان به دنبال تکمیل فازهــای بعدی خط دوی قطارشــهری تا 

ایستگاه شهید سلطانی هستیم.
وی توضیح داد: در صورت ورود واگن ها به کرج و انجام تســت ســرد و 

گرم، در نیمه دوم سال فاز بهره برداری آزمایشی مترو آغاز می شود.

 اهواز -  محمد مجدم اولین جلســه شــورای امر به 
معروف و نهی از منکر شــرکت نفــت و گاز اروندان با 
حضور مدیرعامل این شرکت، معاون دبیر ستاد احیای 
امر به معروف و نهی از منکر اســتان خوزستان و عظیم 
آل گرگر هماهنگ کننده ســتاد احیای امر به معروف 
و نهی از منکر در شــرکت های نفتی خوزستان برگزار 

شد.
مهندس عبدالله عذاری اهوازی در این جلســه با بیان 
اهمیت اقامه امــر به معروف و نهــی از منکر در جامعه 
اســلامی اظهار داشــت: زیر بنای اصلاح همه امور در 
کشــور از اقتصادی تا فرهنگی می تواند احیای امر به 
معروف و نهی از منکر باشــد، و از اهمیــت این واجب 
مغفول واقع شــده همین بــس که مقتــدای ما امام 

حسین)ع( خود و اهل بیت خود را فدای اقامه آن کرد.
وی افزود: نگاه ما به مقولــه امر به معروف و نهی از منکر 
باید به عنوان یک ابزار نرم افزاری شــاخص در تحقق 
اهداف باشد و به واسطه اهمیت این موضوع شورای امر 
به معروف و نهی از منکر در شــرکت نفت و گاز اروندان 

تشکیل شــده تا با تبیین و احیای این فرهنگ و واجب 
دینی، کمک و تســریع بخــش نیل به اهــداف عالیه 

سازمان باشد.
مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان در ادامه وظایف 
این شورا را شناســایی و تعیین اولویت های معروف و 
منکر دســتگاه، اجرای برنامه های آمــوزش عمومی، 
شناســایی معتمدین و علاقه مندان به فعالیت در این 
زمینه و همچنیــن ایفای یک نقش نظارتی دانســت 
و ابراز امیــدواری کرد آثار فعالیت این شــورا در آینده 

مشهود باشد.
در ادامه این نشســت حجت الاســلام و المســلمین 
ریسمان ســنج معاون، دبیر ستاد احیای امر به معروف 
و نهی از منکر اســتان خوزستان بیان داشــت: امر به 
معروف و نهی از منکر ســامانه حل مشکلات در کشور 
ماست و نباید مختص شود به مسائل شرعی، فرهنگی 
و دینی زیرا وسعت آن به وســعت همه خوبی ها و بدی 
هاســت و میتواند با تعریف و تبیین درســت سامانه 

جامع اصلاح امور کشور در همه حوزه ها قرار گیرد.

وی ادامه داد: شــورای امــر به معروف و نهــی از منکر 
نبایــد تبدیل شــود به شــورای فرهنگی یا شــورای 
عفاف و حجاب و باید در همه زمینه هایی که میشــود 
امر به معروف و نهــی از منکر کرد فعال باشــد، مانند 

موضوعــات حفاظت از محیط زیســت، احقاق حقوق 
کارگری، اشــتغال جوانان، تحقق درســت مسئولیت 
های اجتماعی سازمان، مبارزه با فساد و غیره تا بتواند 

رسالت خود را به درستی انجام دهد.

خوزستان

وندان برگزارشد وف و نهی از منکر شرکت نفت و گاز ار  جلسه شورای امر به معر



وابط عمومی بانک ها   هم افزایی میان ر
در جهت پیشبرد اهداف نظام بانکی

همزمان با برگزاری جلسه کمیســیون مشترک مدیران روابط عمومی 
بانکهای دولتــی و نیمه دولتی، بر لزوم هم افزایــی میان روابط عمومی 

بانکها در جهت پیشبرد اهداف نظام بانکی تاکید شد.
کمیســیون روابط عمومی بانکهــای دولتی و نیمــه دولتی به صورت 
ماهیانه تشــکیل می گردد و اعضای این کمیســیون به بررسی مسائل 

مشترک می پردازند.
بانک توسعه تعاون میزبانی این نوبت را بر عهده داشت و مدیران روابط 
عمومی بانک های ســپه، کشــاورزی، رفاه کارگران، صــادرات، ملی، 
صنعت و معدن، قرض الحســنه مهر ایران، تجارت، ملت، پست بانک، 

مسکن و صندوق کار آفرینی امید در این جلسه حضور یافتند.
در این جلسه اعضای کمیســیون بر لزوم هماهنگی و هم افزایی بانکها 
برای پیشبرد اهداف شبکه بانکی در حوزه اطلاع رسانی و آگاهی بخشی 
به مشــتریان و عموم مردم تاکید نمودند و از سوی دیگر تداوم آموزش 
ها و ارائه نکات کاربردی برای عموم به منظــور ارائه خدمات موثر مورد 

بررسی قرار دادند.
در ادامه مباحث مربوط به نقش بانکها در حوزه مســئولیت اجتماعی 
و موضوعات فرهنگی مواردی بود که در دســتور کار این جلســه قرار 

گرفت.
همزمان با پیشــرفت ها در حوزه های متنوع بانکــی، لزوم هماهنگی و 
هم افزایی بانکها برای اطلاع رســانی موثر و تبلیغــات خدمات نوین و 
آموزش های همگانی بیشتر احساس می شود. از این رو مدیران روابط 
عمومی بانکها به ویژه بانکهای دولتــی و نیمه دولتی در پی هم افزایی و 
همفکری برای توسعه سطح آگاهی عموم جامعه از خدمات راهگشای 

بانکی هستند.

ح جامع  حمایت بانک تجارت از تامین مالی طر
شرکت پالایش نفت تبریز

مدیرعامل بانک تجارت دردیدار با مدیرعامل 
شــرکت پالایش نفت تبریز بر لزوم حمایت از 
تامین مالــی طرح جامع ایــن مجموعه تاکید 

کرد.
به گزارش روابط عمومــی بانک تجارت، دکتر 
هادی اخلاقی فیــض آثار، دردیــدار با باقری 
مدیرعامــل شــرکت پالایش نفــت تبریز در 
مجموعه تاریخی بانک تجارت واقع در میدان امام خمینی که با حضور 
حسین زاده مدیر شعب آذربایجان شــرقی برگزار شد، با تاکید بر لزوم 
حمایت از تامین مالی طرح جامع این مجموعــه گفت: بانک تجارت از 
دیرباز با حمایت از بخش انرژی همــواره جزو بانک های اول این صنعت 
محسوب می شده اســت و با در اختیار داشــتن کارشناسان متخصص 
مالی همسو با برنامه ها و پروژه های این شرکت ها در مسیر سودآوری و 

تحق اهداف آن ها حرکت می کند.
وی با اشاره به همکاری دیرینه بانک تجارت با حوزه نفت و انرژی گفت: 
نگاه بلند مدت بانک تجارت و حمایت از صنعت نفت، گاز و پتروشیمی 
در سال های اخیر با نگاه تخصصی به این حوزه ها همراه بوده و توانسته 
در قالب طرح های ویژه مانند گشایش اعتبارات اسنادی داخلی، صدور 

ضمانت نامه، تنزیل LC داخلی این همکاری ها را تداوم بخشد.
مدیر عامل بانک تجارت ادامه داد: همکاری با بخش های مختلف حوزه 
نفت و انرژی همواره جزو اولویت ها و برنامه های اصلی بانک محســوب 
می شــود. بانک تجارت با وجود تحریم های بین المللی خود را موظف 
می داند در کنار شــرکای تجاری خود و همسو با اهداف این مجموعه ها 

گام بردارد.
مدیر عامل شــرکت پالایش نفت تبریز با اشاره به تجربه همکاری بانک 
تجارت با شــرکت های حوزه نفت، گاز و پتروشــیمی گفت: بیشترین 
حجم فعالیت های اعتباری شــرکت، بــه بانک تجارت تعلــق دارد و 
مدیران و کارشناسان بانک همواره با مشــاوره های خود این مجموعه 

را همراهی می کنند.

رئیس مجمع نمایندگان استان تهران سومین 
سفیر قرض الحسنه شد

در حکمــی بــا امضای دکتر »ســید ســعید 
شمســی نژاد« مدیرعامل بانک قرض الحسنه 
مهر ایران، حجت الاســلام و المسلمین »سید 
رضا تقوی« رئیس مجمع نمایندگان اســتان 
تهران به عنوان سومین ســفیر قرض الحسنه 

انتخاب شد.
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحســنه 
مهر ایران، حجت الاسلام و المسلمین »سید رضا تقوی« رئیس مجمع 
نمایندگان استان در جمع مدیران و کارکنان ستاد مرکزی بانک حاضر 
شد و ضمن اقامه نماز ظهر و عصر، در ســخنانی تصریح کرد: کاری که 
کارکنان بانک قرض الحســنه مهر ایران انجام می دهند، خدمت بسیار 

بزرگی است. بنده نیز باید مُبلغ آن  ها باشم.
تقوی خطاب به کارکنان بانک گفت: شــما یکی از ارزش های اسلامی 
یعنی قرض الحســنه را اجرا می کنید. شــک نکنید کار کردن در این 
سازمان که برای ســازماندهی قرض الحسنه اســت، عبادت به شمار 
می رود. ایــن بانک به معنای واقعی کلمه، بانک اســلامی اســت. باید 

نهادهای فرهنگی بدانند چه خدماتی از سوی این بانک ارائه می شود.
پس از این در جلســه ای با حضور دکتر »ســید ســعید شمسی نژاد« 
مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهــر ایران، تقوی به عنوان ســومین 
ســفیر قرض الحســنه انتخاب شد. ســفیران قرض الحســنه یاوران 
بانک قرض الحســنه مهر ایران در ترویج و گســترش فرهنگ مبارک 

قرض الحسنه هستند.
در حکم حجت الاسلام و المسلمین »ســید رضا تقوی« که به امضای 

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران رسیده، آمده است:
»گشایش عرصه های نوین خدمت به ملت ســرفراز و تمدن ساز ایران 
اسلامی و اهتمام شایسته در پیشــرفت و تعالی مادی و معنوی کشور، 
مرهون تلاش بی بدیل و سعی بی دریغ آنانی است که علم و عمل صالح 
را سرلوحه اعمال خویش قرار داده و در این مسیر با تعهد به ارزش های 
والای اســلامی، در راه خدمت به آحاد مردم به ویژه در دوران استقرار 
دولت مردمی، فرصت گران بها و افتخار آفریــن خدمت خالصانه را ارج 

می نهند و در این راه روشن، گام های بلندی بر می دارند.
در این مســیر درخشــان، بانک قرض الحســنه مهر ایران نیز به عنوان 
قطره ای در دریای خروشــان نهضت خدمت رســانی به این مرز و بوم، 
توفیق یافته است با ترویج ســنت الهی و فرهنگ غنی قرض الحسنه، در 
راســتای تحقق منویات مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( در زمینه 
»عدالت ورزی و کمک به محرومان جامعــه« و همچنین نیل به برنامه 
های دولت مردمی برای ایران قوی گام های اساســی بردارد.اکنون که 
شــما عالمِ فرهیخته و اندیشــمند را نیز در پیمودن این مسیر الهی در 
کنار خود می بینیم، رجاء واثق داریم که همــواره عزم و اراده خویش را 
در مسیر خدمت به میهن اسلامی به کار بســته اید تا دستانی را توانمند 
ســازید، اندیشــه ای را بارور نمایید و به خاطری آرامش بخشید.نظر به 
فعالیت های درخشــان اجتماعی و فرهنگی جناب عالی و پیشگامی در 
امور خیر و انســان دوســتانه؛ با کمال امتنان و افتخار به دریافت عنوان 
»سفیر قرض الحسنه« بانک قرض الحسنه مهر ایران مفتخر می گردید.

امید است در پیمودن این راه مقدس، همواره موفق و مؤید باشید.«

با هدف تسویه بخشی از بدهی بنیاد مستضعفان به بانک صورت گرفت
 واگذاری پرتفوی سهام ۳۹۳۰ میلیارد ریالی 

به بانک سینا
بانک سینا بخشــی از مطالبات خود از بنیاد مســتضعفان را با دریافت 

پرتفوی سهام ۳ هزار و ۹۳۰ میلیارد ریالی تسویه کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک ســینا، بنیاد مســتضعفان بخشــی از 
پرتفوی سهام شرکت مادر تخصصی مالی و ســرمایه گذاری سینا را به 
ارزش ۳ هزار و ۹۳۰ میلیارد و ۲۶۱ میلیون ریال بابت تسویه بخشی از 

بدهی های خود، به بانک سینا وگذار کرد.
علیرضــا تقدیری، قائم مقــام بانک ســینا در خصــوص جزئیات این 
واگذاری گفت: این پرتفوی شــامل ۵۱ درصد ســهام لیزینگ جامع 
سینا، ۵۵ درصد سهام شــرکت توســعه نوآوری و فن آوری سینا، ۲۲ 
درصد ســهام شــرکت پرداخت اول کیش، ۲۳ درصد ســهام شرکت 
ایرانیان نت، ۲۸ درصد ســهام آریا همراه ســامانه، ۴۰ درصد از سهام 
شرکت مهندسی ایران برنا و ۴۰ درصد از سهام شرکت کارت اعتباری 

ایرانیان است.
وی افزود: دریافت بخشی از پرتفوی سهام شرکت مادر تخصصی مالی 
و ســرمایه گذاری ســینا، قدم بزرگی در کاهش میزان مطالبات بانک 

سینا بوده است.

معاون مالی و سرمایه انسانی چادرملو بمناسبت هفته صنعت و معدن: 
تولید بیش از 18 میلیون و 400 هزارتن محصولات 

فولادی در چادرملو
معاون مالی و سرمایه انســانی چادرملو بمناسبت هفته معدن و صنعت 
در گفت و گویی با اشــاره به نقش این شــرکت معدنی و صنعتی فولاد 
کشور گفت :  چادرملو در ســال های اخیر، با در اختیار داشتن زنجیره 
کامل فولاد از معدن تا تولید شمش، عملکردی مطلوب در این صنعت 
استراتژیک داشته اســت. واحد فولادسازی این شرکت در سال ۱۴۰۰ 
توانســت بیش از ظرفیت اســمی و به میزان یک میلیون و ۵۴ هزار تن 
فولاد تولید کند. علاوه بر این، در سال گذشته یک میلیون و ۳۶۴ هزار 
تن آهن اسفنجی، ۳ میلیون و ۸۰۹ هزار تن گندله و ۱۲ میلیون و ۱۸۶ 

هزار تن کنسانتره سنگ آهن نیز تولید کرده است. 
مهنــدس فرهاد آذریــن فر در خصــوص پیامدهای ناشــی از چالش 
های تأمین انــرژی تصریح کرد: اگرچه چادرملــو در کنار خط لوله گاز 
سراسری کشــور قرار دارد و برق مورد نیاز واحدهای معدنی و صنعتی 
شرکت نیز توســط نیروگاه ها  اختصاصی شــرکت تامین می شود، اما  
قطعی گاز در فصل زمستان منجر به از دست دادن ۱۵۰ هزار تن فولاد 

در این واحد صنعتی گردید . 
وی افزود: طرح اصلاح و آزادســازی نرخ انرژی، که از اوخر سال گذشته 
برای صنایع کشور اعِمال شده اســت موجب افزایش هزینه ها گردید 
و تبعاتی برای شــرکت معدنی و صنعتی  چادرملو به همراه داشت. در 
سال  ۱۳۹۹ ســهم هزینه های انرژی از کل بهای تمام شده درآمدهای 
عملیاتی شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو برابر بــا ۳ و ۶ دهم درصد 
بوده، امــا در ســال ۱۴۰۰، با افزایش نــرخ حامل های انرژی، ســهم 
هزینه های انرژی از کل هزینه های تولید بــه حدود ۱۰ درصد افزایش 
یافت که تاثیرات این افزایش هزینه ها در بهای تمام شــده محصولات 
شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو کاملًا مشهود اســت ، ضمن اینکه 
آزادســازی و اصلاح نرخ حامل هــای انرژی نیز، با اثرگــذاری بر بهای 
تمام شده کالای ساخته شده، توان رقابت پذیری محصولات فولادی را 
در بازارهای بین المللی کاهش داده است . در این سال، بهای تمام شده 
درآمدهای عملیاتی چادرملو ۱۸۰ هــزار و ۲۸۹ میلیارد ریال  بوده که 

نسبت به سال ۱۳۹۹ رشدی ۹۰ درصدی داشته است. 
معاون مالی و سرمایه انســانی چادرملو در خصوص تدابیر این شرکت 
برای گذر از بحران انرژی گفت : شــرکت معدنــی و صنعتی چادرملو، 
با توجه بــه نقش اثرگذار خــود در صنعت فــولاد، همــواره به دنبال 
بهینه سازی مصرف انرژی در صنعت فولاد بوده است. به همین منظور 
برنامه هایی برای کاهش مصــرف آب در واحدهای تولید اجرا شــد و 
هم اکنون در واحد فولادسازی شــرکت، به ازای هر تن فولاد، کمتر از 
یک متر مکعب آب مصرف می شــود. در واقع شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو، با وجود ســرمایه گذاری در جهت شیرین سازی و انتقال آب 
خلیج فارس به مجتمع صنعتی خود در اردکان یزد لیکن با بهره گیری 
از فناوری های نوین )روش هات شــارژ (و بازگردانــدن آب مصرفی به 
چرخه تولید، توانســته اســت آب مصرفی در صنعت خود را به حداقل 
برساند. در زمینه رفع چالش های موجود در تامین برق نیز این شرکت، 
با احداث یک نیروگاه سیکل ترکیبی با ظرفیت ۵۰۰ مگاوات و نیروگاه 
خورشــیدی با ظرفیت ده مگاوات در اردکان یزد، تلاش کرد علاوه بر 
تامین برق مورد نیاز خــود که حدود ۱۸۰ مگاوات اســت مازاد آنرا در 
اختیار شبکه سراسرس برق قرار دهد ولی متاسفانه همچنان مشمول 

برنامه زمانبندی قطع برق شده است . 
آذرین فر در ادامه افزود : با توجه اجــرای طرح هایی مبتنی بر افزایش 
ظرفیت تولید که در دستور کار چادرملو اســت ، برای ساخت ۲  واحد 
نیروگاه ۵۴۶ مگاواتی ســیکل ترکیبی ، یک نیروگاه خورشیدی ۱۰۰ 
مگاواتی و ۲ نیروگاه دیگر ۱۰ مگاواتی  برنامه ریزی کرده ایم که مجموع 
تولید برق نیروگاه های این شــرکت به یک هزار و 7۱۲ مگاوات خواهد 

رسید.
وی در پایان گفت : در مجموع، سیاست گذاری شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو همــواره مبتنی بر خلق ارزش و رفع مشــکلات و چالش های 
صنعت، خصوصا در حوزه انرژی بوده اســت و چنانچــه برنامه ریزی ها 
برای محدودیت های انرژی صنایع طبق طرح از پیش  تعیین شده باشد، 
می توان بخشی از خسارت های ناشی از قطع ناگهانی آن ها را به حداقل 

رساند.

نائب رئیس »صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستائیان و عشایر«:
 نگاه ما به »مجتمع فولاد خراسان«، نگاه 

ملی است
نائب رئیس »صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روستائیان و عشایر« 
در بازدید از طرح های توســعه و خطوط تولید شرکت »مجتمع فولاد 
خراسان«، با بیان این که نگاه صندوق، به عنوان یک سهامدار عمده ی 
این شرکت، صرفا سودآوری نبوده، افزود: پایداری تولید فولاد در شرق 
کشــور، نکمیل زنجیره تولید، افزایش اشــتغال زایی و سرمایه گذاری 
زیربنایی، نسبت به مســاله ی ســودآوری کوتاه مدت برای ما اولویت 
داشــته، چرا که نگاه ما به این مجموعه نگاهی ملی و معطوف به توسعه 

اقتصادی منطقه و استغال زایی بوده است.
قهرمانی مطلق در نشست با جمعی از اصحاب رسانه در نیشابور، با ابراز 
خرسندی از شرایط کاری و تولیدی شــرکت مجتمع فولاد خراسان و 
قدردانی از مدیرعامل، کادر مدیریتی و کارکنــان این مجموعه بزرگ 
صنعتی، افزود: ما همواره افزایش ســرمایه گــذاری و نگاه بلندمدت را 
بر تقسیم ســود کوتاه مدت ترجیح داده ایم و حالا هم افتخار می کنیم 
که در این منطقه، چنین مجموعه بالنده ای شــکل گرفته که در میان 
بســیاری از صنایع کشور، به لحاظ بهره وری و شــرایط مناسب تولید، 

مدیریت و اشتغال، جزو بهترین هاست.
قهرمانی که رییس کمیته ســرمایه گذاری صندوق نیز هست، یادآور 
شد: ســرمایه گذاری فولاد خراســان در طرح های توســعه بایستی 
معطوف به تولید »دانش بنیان«، افزایش بهره وری، رشد اشتغال زایی 

و تولید با ارزش افزوده بالاتر باشد.
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وام بدون ضامن عامل برکناری چند مدیر

 چرا بانک ها تسهیلات بدون ضامن نمی دهند؟

ســارا فضلی  طبق اعلام آقای خاندوزی، وزیر 
اموراقتصادی و دارایی، برخــی از مدیران بانکی 
به دلیل پرداخت نکردن تسهیلات بدون ضامن، 

برکنار شدند.
به گفته آقای ســید احسان خاندوزی، سخنگوی 
اقتصــادی دولت دربرخــورد با مدیــران بانکی 
متخلف در زمینه اعطای تسهیلات خرد اغماض 
نمی کنیم؛ همانطور که تا امروز، چند مدیر بانکی 

به دلیل همین تخلف برکنار شده اند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی، برای نخســتین بار 
۶ دی پارســال، ۱۳ بانک دولتی ملی، سپه، رفاه 
کارگران، توســعه صادرات، صادرات، کشاورزی، 
ملت، توســعه تعاون، مســکن، تجارت، صنعت 
و معدن، قرض الحســنه مهر ایران و پست بانک 
ایــران را ملزم به پرداخت تســهیلات خرد بدون 
ضامن کرد؛ یعنی تســهیلاتی بــا مبالغ زیر ۱۰۰ 

میلیون تومان و بر اساس اعتبار سنجی.
پس از آن رئیس جمهور در نشست خود با مدیران 
بانکی، پرداخت تسهیلات با اعتبارسنجی و بدون 
ضامن را یکی از الزامات در نظام بانکی دانست؛ اما 
براساس بررســی هایی که صورت گرفته بود هیچ 
یک از بانک های عامل توجهی به این دســتورات 
نداشــتند تا اینکه در روزهای پایانی دی، معاون 
امور بانکی وزیر اقتصاد از اجرایی شدن این طرح 

از اول بهمن خبر داد.

پرداخت نکردن  تسهیلات به بهانه بی اطلاعی
در اول بهمن پارســال هم طبــق پیگیری های 
باشــگاه خبرنگاران جــوان، این طرح بــه بهانه 
عدم ابلاغ بخشــنامه بانک مرکزی و وزارت امور 
اقتصــادی و دارایــی، از طرف بانک هــا اجرایی 
نشده بود و نارضایتی برخی از متقاضیان را در پی 
داشــت؛ به طوری که در ۳ بهمن، آقای خاندوزی 
وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد که به طور 
قطع به یقین این طرح از ۹ بهمن اجرایی خواهد 
شــد. مراجعه برخی از متقاضیان بــه بانک ها و 
مشاهدات میدانی باشگاه خبرنگاران جوان نشان 
داد که بانک هــا از ابلاغ بخشــنامه زیر همچنان 

اعلام بی اطلاعی می کردند.
 برخی از متقاضیــان این تســهیلات خرد که به 
بانک هــا مراجعه کــرده بودنــد، در گفت وگو با 
خبرنگار باشــگاه خبرنگاران جــوان می گفتند: 
بانک ها به بهانه بخشنامه نشدن این طرح از طرف 
بانک مرکزی و وزارت اقتصاد تسهیلات خرد را با 

اعتبارسنجی پرداخت نمی کنند.
یکی دیگر از این متقاضیان گفته بود: زمانی که به 
بانک مراجعه کردم برای وام ۵۰ میلیون تومانی، 
۲ ضامن و برای وام ۱۰۰ میلیون تومانی ۳ ضامن 

می خواستند.
این گله و شــکایت ها ادامه داشت تا اینکه رئیس 
کل بانک مرکــزی از بازنگری قوانیــن مربوط به 

اعتبارسنجی تا پایان سال خبر داد.
دهم بهمن ۱۴۰۰ آقای خانــدوزی در واکنش به 
گزارش باشگاه خبرنگاران جوان مبنی بر پرداخت 
نکردن تسهیلات بدون ضامن از سوی بانک های 
عامل به دلیل عدم ابلاغ بخشــنامه، دســتور داد 
تا هر ۱۳ بانک عامل تصویر مربوط به بخشــنامه 
را در ســایت های خود بارگذاری کننــد در غیر 
این صورت مدیر های متخلف شــعب بانکی عزل 
خواهند شــد؛ تذکری که پس از گذشت یک روز 
از آن عملیاتی شــد و مدیر یکی از شعبات ممتاز 
بانک توســعه تعاون به دلیل اجرایی نکردن این 

مصوبه برکنار شد. 
 مــرادی یک کارشــناس امور بانکــی گفته بود: 
برخی از بانک ها اضافه برداشــت از بانک مرکزی 
دارند و امکان پرداخت تسهیلات برای آنها فراهم 
نیســت، بنابراین به این معنی نیست که پرداخت 
تســهیلات بدون ضامن مخالف هستند، بلکه به 
این دلیل اســت که قدرت پرداخت تســهیلات 

حتی با ضامن را هم ندارند.
پس از پرداخت نکردن تسهیلات با اعتبارسنجی 
به بهانه ابلاغ نشدن بخشــنامه، بانک ها شرایطی 
خارج از مصوبه برای متقاضیان قــرار می دادند. 
شــرایطی مانند ســپرده گــذاری ۵۰ میلیون 
تومانی، شرطی که براســاس اعلام وزیر اقتصاد 
هر شــرط اضافی و بیشتر از بخشــنامه ابلاغی به 

بانک ها تخلف محسوب می شود.
این روند ادامه داشــت تا اینکه آقای سید احسان 
خانــدوزی در ۲۰ فروردین اعلام کــرد: صنعت 
اعتبارســنجی در کشــور باید مدرن سازی شود 
و اطلاعات مربــوط به ۸۰ میلیــون نفر جمعیت 

کشور کامل در نهاد های اعتبارسنجی قرار گیرد.
به گفته او، پــس از این اقدامات، شــبکه بانکی با 
سهولت بیشتری در این زمینه می تواند ایده اصلی 
موردتاکید دولت مبنی بر اعتبارســنجی به جای 

وثیقه پذیری برای تسهیلات انجام دهد.
براســاس اعلام رئیس کل بانک مرکزی کفایت 
سرمایه بانک های کشور بســیار پایین است و 
باید بین میزان نقدینگی و پرداخت تســهیلات 
خرد، تناســب ایجاد کنند و کمبــود نقدینگی 
بانک هــا منجر بــه افزایش اســتقراض از بانک 

مرکزی نشود.
۳۱ فروردیــن ۱۴۰۱، بانــک مرکــزی بــرای 
نخستین بار لیســت اســامی ۱۴ بانک دولتی و 
خصوصی از مجمــوع ۲۴ بانک را منتشــر کرد، 
همچنین این ســازمان در اطلاعیــه اول خرداد 
خود اعلام کرد، آمار تسهیلات و تعهدات کلان و 
تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط، پرداختی از 
سوی بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی بروز 
شده و اطلاعات مربوط به تســهیلات و تعهدات 
کلان پرداختی از ســوی بانک هــای ملی ایران، 
خاورمیانه، صنعت و معدن و سرمایه و تسهیلات 
و تعهدات اشــخاص مرتبط شبکه بانکی براساس 
مصوبه شورای پول و اعتبار در حال بررسی است 

و در آینده منتشر خواهد شد.
صالح آبادی گفت: اگر اعتبارسنجی به درستی و 
دقیق انجام شود و افرادی که رتبه اعتباری بالایی 
دارند تســهیلات دریافت کنند، درصد معوقات 

بسیار کاهش پیدا می کند.
 حال ســه ماه از ســال ۱۴۰۱ می گذرد و موعد 
عملیاتی شــدن وعده وزیر اقتصاد فرا رســیده 
است؛ طبق آخرین آمار منتشر شده از وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، تا پایان اردیبهشت ۳۱۵ هزار 

نفر این تسهیلات را دریافت کردند.

خریدار  قائم مقام مدیرعامــل بانک صادرات 
ایران در آستانه ســفر رئیس جمهور و مسئولان 
دولت ســیزدهم به اســتان خراسان شــمالی با 
حضور در میز ارتباطات مردمی در محل سازمان 
امور اقتصــادی و دارایــی اســتان از نزدیک به 
درخواســت های مردم و مراجعان گوش سپرد و 

دستور رسیدگی داد.
 رضا صدیق همزمان با سفر هیئت  دولت و با حضور 
هادی قوامی، معاون حقوقــی و امور مجلس وزیر 
امور اقتصادی و دارایی و مدیران کل دستگاه های 
تابعه وزارت امور اقتصادی و دارایی، در ســفر به 
اســتان خراسان شــمالی در یک ارتباط مردمی 
از نزدیک به مشــکلات مراجعــان و متقاضیان 
رســیدگی و برای رفع آنها دستورات لازم را صادر 
کرد.قائم مقام بانک صــادرات ایران گفت: وزارت 
امور اقتصادی و دارایی در راســتای ســفرهای 
دوره ای دولت ســیزدهم ترتیبی اتخــاذ کرده تا 

نمایندگان بانک ها در اســتان ها حضور داشــته 
باشــند و از نزدیک در جریان مشکلات مردم قرار 

گرفته و درخواست های آنها را حل و فصل کنند.
وی افــزود: اغلــب مراجعه هــا بــرای دریافت 
وام های خرد و قرض الحســنه بود که دستورات 
لازم بــرای پرداخــت آن به مســئولان بانک در 
خراسان شــمالی داده شــد. همچنین بر اساس 
سهمیه درنظر گرفته شــده برای بانک صادرات 
ایــران و هماهنگی هــای انجام شــده بــا دفتر 

معاون اول رئیس جمهور، طرح هــا و برنامه های 
حمایتی برای پشتیبانی از واحدهای اقتصادی و 
همچنین تامین سرمایه ثابت و سرمایه درگردش 
بنگاه های تولیــدی به منظور کمک بــه تولید و 

اشتغال در دستور کار دارد.
راه اندازی میــز ارتباطــات مردمی در اســتان 
خراسان شمالی مورد اســتقبال مردم و صاحبان 
کســب و کار قرار گرفته به نحوی که شرکت ها و 
واحدهای تولیدی از جمله مراجعه کنندگان برای 
دریافت خدمت از محل ســازمان امور اقتصادی 
و دارایی اســتان بودند.اســتان خراسان شمالی 
به لحاظ موقعیت جغرافیایی و منابع، پتانســیل 
فراوانی برای توســعه و صادرات به کشــورهای 
آســیای میانــه دارد و بانــک صادرات ایــران با 
داشتن شعب گســترده در این استان و همچنین 
کشــورهای شــمالی این اســتان، ظرفیت قابل 

ملاحظه ای برای رونق بازرگانی و تجارت دارد.

ملی

بانک ملی ایران ســال گذشته در 
راســتای تقویت امنیــت تامین 
غذا در کشــور، اقدام به پرداخت 
تسهیلات به شــرکت های فعال 
این صنعت در اســتان خوزستان 
کرده اســت.به گــزارش روابط 
عمومی بانک ملی ایران، شرکت 
بهین گوشت حلال اروند در سال 
گذشته مبلغ ۴۰۰ میلیارد ریال 
تســهیلات از این بانک دریافت 
کرده اســت.زمینه فعالیت این 

شــرکت، پرواربندی و 
ذبح دام است.

ایــن بانــک همچنین 
مبلــغ ۲۵۰ میلیــارد 
ریــال تســهیلات به 
»شرکت صنایع غذایی 
تــک نــان جنــوب« 

پرداخت کرده است.این شرکت 
نیز در زمینــه تولید انــواع نان 
صنعتی فعال اســت. مبلغ ۱۳۰ 
میلیارد ریــال نیز به »شــرکت 

تولیــدی آرد غنچــه 
تســهیلات  اهــواز« 
پرداخت شــده است.

این شــرکت در زمینه 
تولید آرد فعالیت دارد.

در این راستا »شرکت 
کرخــه«  گلوکــزان 
که در زمینه تولیــد محصولات 
فرآوری ذرت فعالیت دارد،مبلغ 
۱۰۰میلیارد ریال تســهیلات از 
بانک ملی ایــران دریافت کرده 

عمران  است.همچنین»شرکت 
صنعــت تجارت خلیــج فارس« 
که در زمینه پرورش ماهی فعال 
است نیز مبلغ ۱۱۳ میلیارد ریال 
از بانــک ملی ایران تســهیلات 

دریافت کرده است.
با توجه به تامیــن امنیت غذا در 
کشور، بانک ملی ایران در استان 
های مختلف اقــدام به حمایت از 
تولیدکنندگان این صنعت کرده 

است.

حمایت بانک ملی از تولیدکنندگان خوزستانی با هدف تقویت امنیت غذایی کشور

سینابانک

صمت

همزمان با سفر ریاست محترم جمهور و با حضور قائم مقام مدیرعامل بانک صورت گرفت

پایی میز ارتباطات مردمی بانک صادرات ایران در استان خراسان شمالی بر


